
híradástechnika
VOLUME LXXIX.1945 2024

hírközlés ■ informatika

A Hírközlési és Informatikai Tudományos Egyesület folyóirata 

HTE Infokom 2023

1



Fôszerkesztô
SZABÓ CSABA ATTILA (BME, Hálózati Rendszerek és Szolgáltatások Tanszék)

www.hiradastechnika.hu

Hírközlési és Informatikai Tudományos Egyesület
www.hte.hu

Elnök: Vágujhelyi Ferenc

H-1051 Budapest, Bajcsy-Zsilinszky út 12., 5. em./502.
Tel.: 353-1027 • e-mail: info@hte.hu

Felelôs kiadó: NAGY PÉTER • HU ISSN 0018-2028
Layout: MATT DTP Bt. • Nyomda: FOM Media

Tartalom / Contents

Szabó Csaba Attila

HTE INFOKOM 2023 – ELÔSZÓ / FOREWORD 1

Földes Gábor

Piaci konszolidáció és együttmûködés a méretgazdaságosság

strukturális javítására

Market consolidation and cooperation for structural improvement of

economies of scale 2

Bodzsár Krisztián, Egyed Péter, Pataki Péter

Rádiófrekvenciás mérések végzése drónok segítségével

Drone-assisted radio frequency measurements 11

Székely Levente

Mitôl félünk, ha a farkastól nem?

What are we afraid of if not the wolf? 17

Molnár Szilárd

Miért más a 4. ipari forradalom, mint az elôzôek?

Why is the 4th industrial revolution different from the previous ones? 22

Solymos Gyula

DaTaOnX – Adathitelesítés végig a digitális értékteremtési és

ellátási láncokon Blockchain-technológiával

DaTaOnX - Distributed Trust for Oen DATA eXchange 28

Bartolits István

75 éves a Hírközlési és Informatikai Tudományos Egyesület

The 75 years of Scientific Association for Infocommunications (HTE) 37

Válogatás a 2023-as HTE Diplomaterv és Szakdolgozat Pályázat 

díjazott pályamûveibôl készült kivonatokból

Selection of one-page abstracts written by the winners of

HTE MSc and BSc thesis competition 49–52

A konferencia
támogatói:

A folyóirat támogatói



LXXIX. ÉVFOLYAM, 2024 1

� ELÔSZÓ

2023.november 7-8-án huszon-
ötödik alkalommal került

megrendezésre a HTE Infokom. A hely-
szín Kecskeméten a Four Points by
Sheraton Hotel volt.

A konferencia célja, hogy lehetô-
séget teremtsen az infokommuniká-
ciós piac változásainak megismeré-
sére, a legújabb mûszaki megoldá-
sok, hálózat-, szolgáltatás- és alkal-
mazásfejlesztési elképzelések köz-
zétételére, a tapasztalatok kicserélé-
sére, az együttmûködés elmélyítésé-
re, továbbá a személyes és közvetlen
kapcsolatok kialakítására. 

Jelen számunk öt cikkét az Info-
kom 2023 elôadásaiból válogattuk
össze. A cikkek sorrendje követi a
konferencia szekcióinak sorrendjét.

Földes Gábor „Piaci konszolidá-
ció és együttmûködés a méretgaz-
daságosság strukturális javítására”
c ímmel azt vizsgálja, hogy a piaci
összeolvadások milyen hatással bír-
nak a versenyre, és így a társadalmi
jólétre a távközlési piacokon. Az írás
a fogyasztói árszínvonal, szolgálta-
tói profitabilitás és beruházási szint,
valamint a szolgáltatásminôség kü-
lönbségeit mutatja be konszolidáló-
dó és nem konszolidálódó tagállami
távközlési piacokat összehasonlítva.

A 21. században kulcsszerepet ját-
szó rádiófrekvenciás kommunikáció
számára kiemelten fontos a frekven-
ciasávok és az üzemelô rádiószolgá-
latok felügyelete. A drónokkal végzett
rádiófrekvenciás mérések új lehetô-
ségeket nyitnak meg a vezeték nél-
küli kommunikációs rendszerek el-
lenôrzésében, a zavarjelenségek fel-
derítésében és megszüntetésében,

valamint a mérési adatszolgáltatás-
ban is. Bodzsár Krisztián, Egyed Pé-
ter és Pataki Péter „Rádiófrekvenciás
mérések végzése drónok segítségé-
vel” cikke ezzel az új méréstechniká-
val foglalkozik.

„Mitôl félünk, ha a farkastól nem?”
teszi fel a kérdést írásában Székely
Levente. Információs zajtól hangos
társadalmunkban számos dologtól
félhetünk, legyen ez vélt vagy valós
félelem. Az írás friss nemzetközi és
hazai kutatási adatokra építve mutat-
ja be, hogy a fiatalok mit gondolnak
a jövôjükkel kapcsolatban. Fruszt-
ráltak-e a technológiai fejlôdés mi-
att, tartanak-e a mesterséges intelli-
gencia térnyerésétôl vagy attól, hogy
a robotok elveszik a munkájukat?

Molnár Szilárd „Miért más a 4. ipa-
ri forradalom, mint az elôzôek?” cím-
mel az alábbi kérdéseket vizsgálja:
Miért érezzük úgy, hogy a most ját-
szódó ipari forradalomnak a vártnál
nagyobbak a társadalmi költségei?
Miként hatnak a mai gazdaságra az
idôsödô társadalmak? Miért van ki-
tüntetett szerepe napjainkban az ok-
tatásnak, a felnôttképzésnek, a digi-
tális kompetencia új készségeinek?
Miként lehetne egy társadalom által
uralt technológiai fejlôdés feltételeit
megteremteni? A cikkben bemutatás-
ra kerül a kecskeméti idôsödésügyi
program, illetve az élménypedagó-
giai foglalkozásokat tartó Digitális
Tudásközpont.

A blockchain-technológiáról saj-
nos még manapság is sok szakem-
bernek csak a kriptoeszközök jutnak
eszébe, ami a blockchain valódi üz-

leti problémákat megoldó képessé-
gérôl, az adathitelesítésrôl eltereli a
figyelmet. A szakemberek azonban
már dolgoznak azokon a megoldáso-
kon, amelyek e technológiára épülve
valósítják meg a különféle szerveze-
tek közti adatcserét, adatalapú együtt-
mûködést. Solymos Gyula írásában
a „DaTaOnX” rendszert ismerteti, a-
mely – az alcíme szerint – adathite-
lesítést végez végig a digitális érték-
teremtési és ellátási láncokon Block-
chain-technológiával.

Az Infokom-cikkek sorát követôen
Bartolits István „75 éves a Hírközlé-
si és Informatikai Tudományos Egye-
sület” címû cikkét ajánljuk olvasóink
figyelmébe. A szerzô bemutatja a HTE
megalapításától eltelt idôszakot, rá-
mutatva, hogy miközben e háromne-
gyed évszázad alatt több hasonló
szervezet is befejezte mûködését, a
HTE fennmaradt. Ennek titka a jó ér-
telemben vett folyamatos alkalmaz-
kodás a változó körülményekhez, va-
lamint hogy a szakmaiság volt min-
dig a középpontban – és ez adja ma
is gerincét a HTE stabilitásának.

A HTE a Diplomaterv- és Szakdol-
gozat Pályázat kategória-nyertesei-
nek idén is felkínálta a lehetôséget,
hogy munkájukról egyoldalas kivo-
natot és bemutatkozást készítsenek.
Ezzel a lehetôséggel négyen éltek,
összefoglalóikat a jelen különszám-
ba is beszerkesztettük. 

Szabó Csaba Attila

fôszerkesztô

HTE Infokom 2023



1. Bevezetés

A Digitális Évtized program célkitûzése 2030-ra az Eu-
rópai Unió mobil és vezetékes szélessávú internettel va-
ló 100%-os lakosságarányos lefedettségének elérése.
A szolgáltatók után már Európai Bizottság szerint is ve-
szélyben lehet ezen célok elérése, azonban a megol-
dásban nincs egyetértés. Az EU vezetékes és mobil új
generációs, nagykapacitású szélessávú infrastruktúrá-
jának kiépítése jelenleg elmarad az Egyesült Államok,
Japán és Dél-Korea lefedettségétôl is az Analysys Ma-
son kutató cég által az ETNO (European Telecommuni-
cations Network Operators’ Association) számára készí-
tett éves helyzetkép szerint. Vezetékes szélessávú inter-
net esetében a lefedettség NGA-val 88,5%-os volt 2022-
ben az EU-ban, amíg Kínában és Dél-Koreában rendre
99% és 97%, amíg FTTH-val 55,6%, amely kissé elma-
rad a dél-koreai 57,4%-tól. Mobil 5G lakosságarányos
lefedettségben nagyobb lemaradás volt látható 2022-ben
az EU 73%-val szemben az USA-ban 96%, Dél-Koreában
95%, Japánban 90%-os lefedettség volt [1]. 

A szolgáltatók szerint a lemaradás oka a fragmentált
tagállami piac, alacsony megtérülés (ROCE – Return on
Capital Employed), amely gyakran tôkeköltség (WACC
– Weighted Average Cost of Capital) alatt is marad, emi-
att a szektort jellemzi a vállalatok tôzsdei alulértékelt-
sége és korlátozott beruházási képessége. Az Analysys
Mason szerint [1] a legnagyobb európai szolgáltatókat
tömörítô ETNO tagjainak átlag ROCE értéke 5,1%-ra süly-
lyedt, miközben az EU tagállamait jellemzô WACC ráta
a BEREC (Body of European Regulators for Electronic

Communication) számításai alapján is többnyire 5-8%-os
tartományban mozogtak. A szolgáltatók a méretgazda-
ságosság, költséghatékonyság és eszközkihasználtság
javítására piaci konszolidáció vagy legalább együttmû-
ködés jóváhagyását kérik az egységes EU-piac szintjén,
a szektor- és versenyszabályzó hatóságok azonban tar-
tanak a versenykorlátozó hatásoktól, az innovációs és
beruházási ösztönzöttség csökkenésétôl, így a társadal-
mi jólét visszaesésétôl. 

A kutatási probléma az, hogy a piaci konszolidációs
lehetôségek jóváhagyásának elmaradása szerepet játsz-
hat az elmaradó beruházásokban, így a lefedettség ki-
építésében, ami negatívan hathat a társadalmi jólétre.
A kutatási kérdés azt vizsgálja, hogy a piaci konszoli-
dáció (például a mobilpiaci szereplôk számának 4-rôl
3-ra való csökkenése) elôsegítheti a szolgáltatók szá-
mára a méretgazdaságossági elônyök fair részének át-
adásával a fogyasztói árak megtartását-mérséklést, a
minôség javítását, így a semleges-pozitív társadalmi
jóléti hatást. A tesztelendô hipotézis az az általános vé-
lekedés, miszerint a több szereplôs piacon az árak ala-
csonyabbak, mint a kevesebb szereplôvel rendelkezô
piacokon. A kutatási eredmény azt mutatja, hogy a mo-
bil piac esetén a szolgáltatók számának 4-rôl 3-ra való
csökkenése nem okoz drasztikus áremelkedést, azon-
ban a szolgáltatók magasabb beruházási ösztönzöttsé-
ge révén magasabb szolgáltatási színvonalat (letöltési
sebességet) élvezhetnek az ügyfelek. Ugyanakkor egy
elôretekintô ökonometriai modell alapaján a további kon-
szolidáció, a szolgáltatók számának 3-ról 2-re való csök-
kenése mintegy egytizedével emelheti meg a fogyasz-
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Az EU tagállamainak távközlési piacai fragmentáltak, ezért a méretgazdaságossági, eszközkihasználtsági és költséghatékonysági
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így veszélybe került az EU Digitális Évtized 2030-as célkitûzésének, a lakosság teljeskörû vezetékes és mobil szélessávú internettel
való lefedésének elérése. A távközlési vállalatok emiatt piaci konszolidációt (összeolvadást) kérnek a szabályzó hatóságoktól,
amelyek viszont a verseny, megkülönböztetés és innováció, ezáltal a társadalmi jólét csorbulásától tartanak. 
A kutatási kérdés arra irányul, hogy a piaci összeolvadások milyen hatással bírnak a versenyre, így a társadalmi jólétre a távközlési
piacokon. A kutatás módszertana nemzetközi tényadatokon alapuló empirikus kvantitatív kutatási eredmények másodlagos 
feldolgozására épül. A cikk a fogyasztói árszínvonal, szolgáltatói profitabilitás és beruházási szint, valamint szolgáltatásminôség
különbségeit mutatja be konszolidálódó és nem konszolidálódó tagállami távközlési piacokat összehasonlítva. 

Nyilatkozat:

A nézetek a szerzô saját véleményét tükrözik, és nem feltétlenül esnek egybe a Vodafone vagy VoIS álláspontjával az egyes esetekben. 

A kutatás semmilyen támogatásban nem részesült.
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tói árakat. Összességében a piaci konszolidációk drasz-
tikus versenykorlátozó és társadalmi jólétet rontó hatá-
sa nem mutatható ki, így a hipotézis nem igazolható. 

A tudományos cikk felépítése az alábbi egységeket
foglalja magában. A bevezetést követô második fejezet-
ben a szakirodalmi háttér, a harmadikban pedig a kuta-
tási módszertan kerül röviden ismertetésre. A negyedik
fejezet a távközlési szolgáltatók méretgazdaságosság
javítására vonatkozó törekvéseit tekinti át elméleti szin-
ten, majd ezt követôen a szabályozó hatóságok optima-
lizációs célrendszerét mutatja be szintén elméleti szin-
ten. Ennek összegzéseként az elmúlt évtized EU-s szol-
gáltató-szabályozó piaci konszolidációra vonatkozó iterá-
ciós folyamatából mutat be néhány gyakorlati esetet. Az
ötödik fejezet a mobilpiaci szereplôszám 4-rôl 3-ra való
csökkenésének hatásait mutatja be a GSMA Intelligence
empirikus kvantitatív kutatás eredményei alapján. A ha-
todik fejezet a további konszolidáció, a piaci szereplôk
számának 3-ról 2-re való csökkenésének hatását mutat-
ja be a thaiföldi piacon a szektorszabályzó hatóság elô-
retekintô ökonometriai modellje alapján. A hetedik, össze-
foglaló fejezet a piaci konszolidáció várható hatásaival
kapcsolatos konklúziókat foglalja össze.

2. Szakirodalmi háttér áttekintése
elméleti modellek és 
empirikus kutatások alapján 

A kutatás funkcionalista paradigma megközelítésében
készül. Az elméleti hátteret a hálózatos iparágak gaz-
daságtana, a természetes monopóliumok és az oligopo-
lisztikus piacok adják. A természetes monopólium pia-
ci struktúra az elérhetô erôforrások szûkösségébôl (pl.
mobil frekvencia), valamint egy vállalat által költség-
hatékonyabb fogyasztói igény kielégítésén alapszik. 

A távközlésben a piaci liberalizáció és szabályozás
a párhuzamos infrastruktúrák közti és az infrastruktú-
rán belüli szolgáltatás-alapú versennyel költséghaté-
konyságot és árcsökkenést ért el, azonban ezek pénz-
ügyi fenntarthatósága és beruházást ösztönzô hatása
ellentmondásos. A szabályzó hatóságok a piaci konszo-
lidáció feltételeként elôírható infrastruktúrán belüli szol-
gáltatás-alapú verseny helyett, inkább a párhuzamos inf-
rastruktúrák közötti verseny fenntartását preferálják,
amely a horizontális fúziós kérelmek elutasításához ve-
zethetnek. Motta szerint a horizontális fúziók esetében
azt a két versenykorlátozó hatást kell vizsgálni, hogy a
szolgáltató egyrészrôl egyoldalúan, nem koordinált mó-
don vissza tud-e élni a piaci erôfölényével és emelni az
árakat, másrészrôl koordinált, összejátszást végre tud-
e hajtani a partnerével, amivel csökkentheti a versenyt,
így emelheti az árakat [2]. 

A szakirodalmi áttekintés alapján Motta és Tarantino
elméleti modellje a távközlési piacra is jellemzô oligo-
polisztikus piacon két szereplôs fúzió vizsgálata során
az árakra és a beruházásokra gyakorolt hatását kedve-
zôtlennek találta. [3] Az empirikus, jellemzôen differen-
ce in differences modellek közül a Csorba–Pápai a mo-

bil hang áremelkedését mérte [4], de Aguzzoni et al [5],
Aimene et al [6], Bahia–Castells [7] részben árcsökke-
nést (pl. mobiladat-csomagok), vagy legalábbis nem je-
lentôsen magasabb árakat mutatott ki, emelkedô minô-
ség mellett a 3-szereplôs piacokon a 4-szereplôshöz ké-
pest. Részben hasonló kutatási eredményekre jutott a
WIK-Consult [8] által a német szektort szabályzó ható-
ság, a BNetzA (Bundesnetzagentur) számára készített ta-
nulmány is. A Bahia-Castells kutatás a függelékben egy
külön szakirodalmi áttekintô táblázatot is publikált az
elméleti és empirikus modellek eredményeirôl elemel-
kedô piaci koncentráció esetén. 

A mobilszolgáltatók számának csökkenésével fog-
lalkozó szakirodalmi áttekintés alapján, jóllehet szóród-
nak az eredmények az árváltozások nagyságára és rész-
ben irányára vonatkozóan is, de több is arra mutat, hogy
nem tapasztalható jelentôs árnövekedés. A 3-szereplôs
mobil piacon az árak változatlan vagy kissé magasabb
szintje mellett, magasabb minôségû szolgáltatást kap-
hatnak (lefedettség, letöltési sebesség) a fogyasztók a
profitábilisabb szolgáltatók magasabb arányban vissza-
forgatott beruházásai következében.

3. Kutatási módszertan 

A kutatás módszertana másodlagos kutatási eredmé-
nyek feldolgozására épül, tényadatokon alapuló empi-
rikus kvantitatív kutatási modell alapján. A mobil táv-
közlési piac konszolidációs hatásásnak bemutatására
a GSMA Intelligence által készített kvantitatív kutatást
használom fel [7]. A modell kiválasztásának alapját a mo-
dell átfogó adatfelvétele (29 európai ország negyedé-
ves szintû adatai 10 évre vonatkozóan), másrészt a nyu-
gat-európai piac legrelevánsabb konszolidációs kérdé-
sének, a szereplôk számának 4-rôl 3-ra való csökkené-
sének vizsgálata adja, amely a hazai magyar mobil pia-
con is aktuális kihívás. További piaci konszolidáció 3-ról
2 szereplôre már ritka, reprezentatív tényadatok nem el-
érhetôek, így az elôrejelzett hatások bemutatása a thai-
földi távközlési szabályzó hatóság (NBTC – Office of the
National Broadcasting and Telecommunications Com-
mission) által készített összeolvadás szimulációs öko-
nometriai modelljére épül [9]. A modell kiválasztásának
oka az a piaci sajátosság, hogy a piaci konszolidációval
a szereplôk száma 3-ról 2-re csökkent, amely a hazai ma-
gyar vezetékes piacon szintén releváns kérdés.   

4. Szolgáltatók és szabályzó hatóságok
célrendszereinek bemutatása 

Az EU Digitális Évtized 2030-as célok elérésében mu-
tatkozó elakadás egyértelmûen a távközlési szolgálta-
tó vállalatok és szabályozó hatóságok ellentétes cél-
rendszereik egymásnak feszülésével hozható össze-
függésbe. Elôször a szolgáltatói, majd a szabályozói tö-
rekvések kerülnek elméleti szinten bemutatásra, vége-
zetül néhány gyakorlati eset kerül ismertetésre. 

Piaci konszolidáció és együttmûködés...
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4.1. Szolgáltatók méretgazdaságosság javítására irányuló
törekvései  

Az európai távközlési cégcsoportok tôzsdei árfolya-
mai jellemzôen relatív csökkenô tendenciát mutatnak
más iparágak vállalataihoz képest vagy akár csak a
más kontinensek távközlési vállalataihoz képest. A vál-
lalati értékmérô, az EV/EBITDA (Enterprise Value/Earn-
ings Before Interest, Tax, Depreciation and Amortisation
– vagyis: a vállalati érték / nyereség a kamatok, adó, ér-
tékcsökkenés és amortizáció levonása elôtt), azaz a vál-
lalati nyereség szorzó mutatószám a távközlési szektor-
ban az egyik legalacsonyabb más szektorokkal össze-
vetve, mivel nem valósul meg a fragmentált tagállami
piacokon a méretgazdaságosság, az eszközkihasznált-
ság és a költséghatékonyság. 

Az 1. ábra mutatja be a szolgáltatók fôbb törekvése-
it a méretgazdaságosság javítására csökkenô megta-
karítási potenciál szerinti sorrendben.

A legnagyobb méretgazdaságosság- és költségha-
tékonyság-javítás a teljes összeolvadás (M&A) révén ér-
hetô el, mert ez a résztvevô vállalatok teljes (mûszaki,
üzleti és irányítási) tevékenységi körét lefedi, valamint
az összes eszközére kiterjed, amelyet optimalizálni kí-
vánnak.

Amennyiben elsôsorban szabályozói jóváhagyás hi-
ánya miatt nem tud megvalósulni az összeolvadás, ak-
kor közös hálózat kiépítése és/vagy megosztása (co-
investment, network sharing) az, amely a második legna-
gyobb méretgazdaságossági és költséghatékonysági
potenciállal bír. A hálózatmegosztások fókusza mûsza-
ki tevékenységeket érinti, amely a távközlési vállalatok
mûködési költségeinek (OPEX – Operational Expendi-
ture) nagyságrendileg felét teszi ki, a beruházási költ-
ségeinek (CAPEX – Capital Expenditure) jellemzôen több
mint háromnegyedét. Emiatt a megtakarítási potenciál
szintén jelentôs, amely mértéke még attól is függ, hogy
a hálózati elemek mekkora részére (például csak hoz-
záférési hálózat, vagy annak csak passzív elemeire)
terjed ki. Jóllehet a hálózatmegosztás egyfajta coopeti-

tion stratégia (cooperation és competition, azaz egyide-
jû együttmûködés a termelési költséghatékonyság elé-
résre, majd versenyzés az elért javak felosztására az
ügyfelek megszerzésével, a függetlenül mûködô üzleti
és irányítási funkciókkal), mégis elôfordulhat, hogy a
szabályozó hatóságok nem hagyják jóvá a hálózatmeg-
osztást.

A harmadik méretgazdaságosság-javítási lehetôség
az infrastruktúra-vállalatok kiszervezése, amely jellem-
zôen a mûszaki folyamatok hozzáférési hálózatának pasz-
szív részére fókuszálnak csak, így a legkisebb költség-
megtakarítási potenciállal bírnak.

4.2. Szabályzó hatóságok optimalizációs célrendszere  
Az EU távközlési szabályozását együttesen alakítják

a szektor- és versenyszabályzó hatóságok. EU-szinten a
szektorszabályzó NRA (Natitonal Regulatory Authority)
szerepkört a BEREC tölti be, összefogva a tagállami
NRA-k mûködését, míg a versenyszabályzó NCA (Natio-
nal Competition Authority) szerepkört a EC DG Comp
(European Commission Directorate General for Compe-
tition, azaz Európai Bizottság Versenypolitikai Fôigaz-
gatósága) tölti be, amely a tagállami NCA-k mûködése
felett áll. A szabályzó hatóságok alapvetôen a fogyasz-
tói érdekek, azaz a társadalmi jólét fenntartására fóku-
szálnak. 

A 2. ábra mutatja be a szabályzó hatóságok célrend-
szerét és optimalizációs folyamatát.

A szabályozó hatóságok alapvetôen 3-elemû célrend-
szer optimalizálásan dolgoznak: (1) a verseny fenntartá-
sán, aminek egyik legfontosabb eszköze a szolgáltatók
szolgáltatásainak megkülönböztethetôsége; (2) innová-
ció- és beruházás-ösztönzés; (3) költséghatékonyság el-
érésének támogatása. A gyakorlatban nehéz egyszerre
érvényre juttatni ezt a hármas célrendszert anélkül, hogy
egyetlen eleme se csorbuljon. 

A verseny és innováció biztosítása alapvetôen inf-
rastruktúra-alapú vagy szolgáltatás-alapú verseny elô-
segítésén keresztül valósul meg. Infrastruktúra-alapú
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verseny esetén maga a verseny párhuzamosan kiépí-
tett és tulajdonlott infrastruktúrák és azon nyújtott saját
szolgáltatások között jön létre, míg a szolgáltatás-ala-
pú verseny egyazon infrastruktúrán belül, különbözô
tulajdonosi körhöz tartozó szolgáltatások között törté-
nik. 

A szabályozó hatóságok számára az infrastruktúra-
alapú verseny a preferált, mert ennél nagyobb biztosíté-
kot látnak a fennmaradásra, mint az azonos infrastruktú-
rán belül, még akár kötelezô szabályozott nagykereske-
delmi áron megvalósuló szolgáltatás-alapú versenynél.
A méretgazdaságosság, eszközkihasználtság és költ-
séghatékonyság azonban ezzel pontosan ellentétesen
az infrastruktúra-alapú versenynél a legalacsonyabb a
párhuzamos, gyakran nagyrészt szabadkapacitások ki-
épülése miatt, amelyek adott esetben egyetlen közös
infrastruktúra által is kiszolgálhatóak lennének. Ezen
szempontok érvényre jutását mutatja be a következô
szakasz.

4.3. Az EU összeolvadást jóváhagyási gyakorlatai 
Az EU távközlési szektorra vonatkozó összeolva-

dási kísérletei és szabályzói megítélése mindig is a fi-
gyelem középpontjában volt az ezredfordulótól. Az el-
múlt bô évtizedet figyelembevéve a 3. ábrán láthatóak
a mobil szektort érintô legnagyobb összeolvadási kez-
deményezések és az azokat övezô szabályzói megköze-
lítések.

Az EU távközlési összeolvadásokra vonatkozó jóvá-
hagyásai alapvetôen két idôszakra bonthatók. 2015-öt
megelôzôen több nagyobb összeolvadási kezdeménye-
zés is jóváhagyásra került, például az ausztriai Orange –
Hutchison3K, az írországi Telefonica O2 – Hutchison3K
és a németországi Telefonica O2 – E-Plus szoláltatók kö-
zött. A szabályozó megközelítést ekkor a szolgáltatás-
alapú verseny elfogadhatósága jelentette, azaz 4 MNO-s
(Mobile Network Operator – mobil hálózattal rendelkezô
szolgáltatók) piacok 3 MNO-s piaccá váltak, és ennek
feltételeként elôírták az alternatív, adott esteben MVNO
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(Mobile Virtual Network Operator) számára biztosítandó
költségalapú hozzáférési kötelezettséget a verseny fenn-
tartása érdekében. 

Ezzel szemben 2015 után több összeolvadási beje-
lentés is elutasításra került, például az angliai Telefonica
O2 – Hutchison3K, vagy a dán Telenor – Telia közötti. Ezt
az idôszakot már egy szemléletváltás jellemezte, ami-
kor is az infrastruktúra-alapú szemlélet került elôtérbe,
azaz ragaszkodtak a 4 MNO-s piacok, azaz adott esetben
a négy különbözô tulajdonban lévô hálózatok fenntartá-
sához, és legfeljebb a hálózatmegosztások segíthették
csak a méretgazdaságosságot (pl. Dániában a Telenor és
a Telia közötti mobilhálózat-megosztás). 

Napjainkban két nagyobb összeolvadási kezdemé-
nyezés jóváhagyása zajlik, amelyben már megjelenhet
az elmúlt években egyre erôteljesebben képviselt igény
a piaci konszolidációk iránt. A spanyolországi Orange
– Masmovil összeolvadás 2024 elején jóváhagyására
került, olyan feltételekkel, amely a közepes frekvencia-
tartományban frekvenciahasználati jogosultságok köte-
lezô eladását írta elô a viszonylag új belépônek számító
romániai Digi csoport számára a teljeskörû MNO-ként
való mûködés elôsegítésére. Az angliai Vodafone – Hu-
tchison3K összeolvadás jóváhagyása jelenleg is zajlik,
pozitív kimeneteli várakozásokkal. Összességében te-
hát kisebb elmozdulás látszik a közbensô idôszakra
jellemzôbb elutasításokhoz képest.  

5. A 4-rôl 3 szereplôsre történô piaci
konszolidáció kutatási modelljének
eredményei 

Az európai távközlési, elsôsorban mobilpiac évtizedes
nagy kérdése az egymástól független tulajdonosi kör-
ben álló mobilszolgáltatók számának optimalizálása. A
WIK-Consult tanulmánya [8] és Parcu et al. [10] cikke a
Telecommunication Policy Journal-ban is tartalmaz egy-
egy ábrát az EU tagországainak a 4- vagy 3-szereplôs
mobil piacok közti megoszlásáról. Az arányról elmond-
ható, hogy nagyságrendileg az országok fele tartozik az
egyik és fele a másik csoportba. Számos szakirodalom
kutatja a mobilszolgáltatók számának 4-rôl 3-ra való

csökkentésének hatását, amelyek közül a Bahia–Cas-
tells [7] tanulmány kerül bemutatásra, de a WIK-Consult
[8] által készített tanulmány is részben hasonló ered-
ményre jutott.  

A Bahia–Castells tudományos cikk egy GSMA Intel-
ligence tényadatbázisára épülô empirikus kvantitatív ku-
tatás, amely 2011–2021 között negyedéves szintû ada-
tokat dolgozott fel 29 országból, azaz az EU 27 tagálla-
mán túlmenôen további 2 országból. 

A kutatási eredményekbôl most a piaci konszolidáció
hatásainak leírását legjobban bemutató három változót
emelem ki: (1) az árszínvonal-változást legjobban repre-
zentáló egy elôfizetôre jutó átlagos szolgáltatói árbevé-
telt (ARPU – Average Revenue Per User); (2) a szolgálta-
tók pénzügyi helyzetét leíró bevételarányos nyereséget
(EBITDA/Sales), valamint a beruházások alakulását leg-
jobban jellemzô bevételarányos beruházás mutatóját
(CAPEX/Sales); végül (3) a szolgáltatás minôségét egyik
legjobban leíró változót, a le- és feltöltési adatforgalmi
sebességek alakulását. Mindezen változók értékei kü-
lön megjelenítésre kerülnek, mind a 4 MNO-s, mind a 3
MNO-s piacokra vonatkozóan. 

5.1. Az árszínvonal változás hatásai  
Az árszínvonal mérése a szolgáltatók eltérô csomag-

ajánlatai, valamint azok eltérô termékkör-tartalma miatt
nagyon komplex feladat lenne, ezért egy ésszerû helyet-
tesítô változó, az ARPU egységárbevétel mutatószám ke-
rült alkalmazásra, amely legjobban megközelíti az ár-
színvonal változását és a legelfogadottabb a távközlési
szolgáltatók árbevételének mérésére is.

Az 1. táblázat a szolgáltatói egységárbevételek ala-
kulását mutatja a kutatási idôszakban.

A táblázat alapján látható, hogy a szolgáltatói ügyfél-
szintû egységárbevételek piactípustól függetlenül csök-
kenô trendet mutatnak, amely a fogyasztói árszínvonalra
vagy legalábbis ár/érték arányára mindenképpen igaz
(például a díjcsomagokban változatlan árszínvonal mel-
lett növekszik a benne foglalt adat- vagy beszédforga-
lom mennyisége), így a társadalmi jólét emelkedett. Ha
megnézzük a szabályozók által versenyzôbbnek tartott
4-szolgáltatós piacot és a szolgáltatók alapján preferált
konszolidálódott 3-szereplôs piacot, akkor hasonló csök-
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kenô trendet láthatunk, idôszakosan kismértékben ma-
gasabb ARPU-val a 3-szereplôs piacokon. Összességé-
ben azonban az idôszakos különbségek nem tekinthe-
tôk szignifikánsnak és egyértelmûen társadalmi jólétet
csökkentônek, de a teljes képhez a beruházási és minô-
ségi mutatók alakulását is célszerû áttekinteni. 

5.2. Szolgáltatói profitabilitásra és beruházásokra 
gyakorolt hatások  

A mobilpiaci konszolidációk a szolgáltatók pénzügyi
helyzetére, valamint ezzel kapcsolatos beruházási haj-
landóságára gyakorolt hatásai a következô fontos szem-
pont az összeolvadások megítélése szempontjából. A
piaci konszolidációtól a 3-MNO-s piacokon a vállalatok
alapvetôen méretgazdaságosság, eszközkihasználtság
és költséghatékonyság javulást várnak, amely magasabb
profitszintet eredményezhet, továbbá javíthatja a nyere-
ség visszaforgatási magatartását többletberuházást lét-
rehozva. 

A 2. és 3. táblázat a szolgáltatok profitábilitására
(EBITDA/Sales margin) és beruházási szintjére (CAPEX/
Sales margin) gyakorolt hatását mutatja a kutatási idô-
szakban.

A 2. táblázat alapján a profitábilitás kapcsán összes-
ségében látható, hogy a koncentráltabb, 3-szereplôs pi-
acon átlagosan 3-5 százalékponttal magasabb profit
(EBITDA) margin érhetô el a 30-35% körüli tartomány-

ban. Az 1. táblázat alapján ugyanakkor azt is látjuk, hogy
a nyereségtöbblet nem a bevételtöbbletbôl származik
(ARPU szint hasonló vagy csak kicsit magasabb a 3-sze-
replôs piacon), hanem költségoldali elônyökbôl, mint a
méretgazdaságosság, eszközkihasználtság és költség-
hatékonyság javulásából. 

A piacok közti nyereségkülönbözet lefutását megnéz-
ve a vizsgált idôszakban érdekes trendek láthatóak. A
válságidôszakok második felére (2013, 2021) a koncent-
ráltabb piacok javára nôtt profitabilitási különbség, a ke-
vesebb szereplôs piacok válságállóbbnak tûntek a szol-
gáltatók szempontjából, a többszereplôs piacok jobban
reagálhattak a válság miatti keresletszûkülésre a profit-
abilitás kárára is.  

Az összeolvadások társadalmi jólétre gyakorolt hatá-
sának megítélése szempontjából kérdéses, hogy a kon-
centráltabb piacok nagyobb nyeresége mennyiben indu-
kált magasabb beruházásokat, vagy csak a tulajdonosi
kör járt jobban a magasabb osztalékfizetéssel.

A 3. táblázat alapján látható, hogy a szolgáltatói beru-
házások összességében növekedtek a 3-szereplôs, kon-
centráltabb piacokon. Tehát a magasabb nyereségbôl
megnövekedett a bevételarányos beruházás aránya, az
idôszak végén 2-4 százalékponttal a 15-20% körüli tar-
tományban.

Szintén érdekes a beruházási arány idôszaki lefutá-
sa a 3- vagy 4-szereplôs piacok között. A vizsgált idôab-
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lak elsô felében egyáltalán nem volt jellemzô a bôkezûbb
beruházás a koncentráltabb 3-szereplôs piacokon. Fel-
tételezhetôen a 2009–2013-as gazdasági válság eny-
hülése után mertek jobban költeni és beruházni a kon-
centráltabb piacok szolgáltatói a magasabb profitból is,
illetve erre az idôszakra esett a 4G, majd 5G felfutása,
amely nagyobb beruházásigényû és beruházásra érde-
mes volt.  

5.3. Szolgáltatási minôségre gyakorolt hatások  
A mobilpiaci konszolidáció megítélésének utolsó szem-

pontja a szolgáltatásminôség alakulása, amely nem kis
mértékben a beruházási szint és a nyereség-visszaforga-
tási magatartás által vezérelt. 

A 4. és 5. táblázat a szolgáltatás minôségére vonat-
kozó adatok alakulását mutatja a kutatási idôszakban.

A táblázatok alapján látható, hogy a szolgáltatás mi-
nôsége a koncentráltabb 3-szereplôs piacokon maga-
sabb, az elôfizetôk magasabb adat le- és feltöltési se-
bességet élvezhetnek, következésképpen a társadalmi
jólét növekszik. 

Ebben az esetben is érdekes trendet mutat a 3- és 4-
szereplôs piacok sebességadatainak relatív idôbeli ala-
kulása. A vizsgált idôhorizont elsô felében nem volt lát-
ható érdemi különbség a két piactípus között, azonban
az idôszak második felében fokozatosan nyílik az olló a
3-szereplôs koncentráltabb piac javára, vélhetôen össze-
függésben a beruházásiarány-többlet növekedésével,

valamint a 4G érett szakaszának és az 5G felfutásnak
elérésével. 

A lefedettség, mint szolgáltatásminôség-mutatónál vél-
hetôen hasonló trendek figyelhetôk meg, kiemelten egy-
egy új mobilgeneráció megjelenést követô lefedési idô-
szakban. 

5.4. A 4-rôl 3-szereplôsre történô piaci konszolidációk 
hatásainak összefoglalása  

Az EU egészére kiterjedô tényadatalapú empirikus
kvantitatív kutatás eredményei alapján elmondható, hogy
a piaci konszolidáció, a 3-szereplôs piacra való elmoz-
dulás nem okoz szignifikáns árszínvonal-emelkedést a
szolgáltatói egységárbevétellel (ARPU) megközelítve, a
szolgáltatók ugyanakkor a méretgazdaságosság, esz-
közkihasználtság és költséghatékonyság javulása révén
nyereségesebbek lesznek, amelyet a magasabb EBITDA
/Sales margin mutat. A nagyobb nyereségbôl többet for-
gatnak vissza arányaiban is, amelyet magasabb CAPEX
/Sales margin jellemez, így ennek köszönhetôen az elô-
fizetôk magasabb szolgáltatási minôséget élvezhetnek,
ami a gyakorlatban magasabb adat le- és feltöltési se-
bességben mutatkozott meg. 

Mindezek következtében az árszínvonal esetleges kis-
mértékû emelkedésébôl adódó társadalmi jólétvesztést
ellensúlyozza, sôt felül is kompenzálhatja a kapott ma-
gasabb beruházási szint és magasabb szolgáltatásmi-
nôség.
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5. táblázat  
Mobil adatforgalom

feltöltési 
sebességeinek 

alakulása 
3- és 4-szereplôs 

piacokon 

(Forrás: 
saját szerkesztés 
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alapján)



6. A 3-ról 2-szereplôsre történô piaci
konszolidáció hatásának 
elôretekintô modellezése 

A piaci konszolidációk következô elméleti lépcsôfoka,
amikor a piaci szereplôk száma tovább csökken, azaz
3-ról 2-re. Gyakorlatban ez ritkán megvalósuló konszo-
lidáció, hiszen ezzel már jelentôs leegyszerûsödik a pia-
ci struktúra, a választási lehetôség, így ezekre nagyszá-
mosságú tényadatokon alapuló empirikus kvantitatív
modell nem állítható fel. Ugyanakkor a hazai vezetékes
piac relevanciája miatt mégis érdemes erre kitekinteni.

A 32. ITS (International Telecommunication Socitey)
Europe madridi konferenciáján került bemutatásra egy
eset Thaiföldrôl, ahol a norvég Telenor csoport DTAC ne-
vû leányvállalata és a thai tulajdonosi hátterû True Cor-
poration vállalat összeolvadt, így egyetlen versenytársa
maradt a korábbi piacvezetô AIS (Advanced Info Service)
nevû szolgáltatónak. A bemutatott tudományos kutatást a
helyi szektorszabályzó hatóság, az NBTC (Office of the Na-
tional Broadcasting and Telecommunications Comission)
készítette az összeolvadás-jóváhagyást megelôzôen [9]. 

A tudományos kutatás a 4-rôl 3-szereplôsre történô pi-
aci konszolidáció tényadatokon alapuló empirikus kvan-
t itatív modelljével szemben, elôretekintô ökonometriai
modellt készítettek fúziószimulációs (merger simulation)
és árprésindex (GUPPI – Gross Upward Pricing Pres-
sure) vizsgálattal. A fúziós szimulációban a fúzió elôtti
adatokra építtették az elôrejelzést és hat szcenáriót ál-
lítottak fel az összejátszási lehetôségek (teljes, semmi-
lyen) és a méretgazdaságossági hatékonyságok (0 vagy
10%) mentén. Teljes összejátszás költséghatékonysági
javulás nélkül esetében 70%-os, semmilyen összeját-
szás és 10%-os költséghatékonyság javulás esetén 5%
átlagos piaciár-növekedést kaptak a szimulációból. Fô
esetnek köztes összejátszást és 10%-os költséghatékony-
ság-javulás esetén 12%-os átlagos piaci ár-növekedést,
míg az összeolvadó vállalatokál 16%-os emelkedést mo-
delleztek. A GUPPI-index segítségével a csökkenô ver-
seny áremelést ösztönzô hatását próbálták modellezni
árak, marginális költségek és diverzifikált keresleti ada-
toktól, ami 10%-os költséghatékonyság-javulás esetén
7%-os átlagos áremelkedést becsült.   

Összességben 3-ról 2-szereplôsre történô piaci kon-
szolidáció esetén 7-12%-os indikatív piaci átlagárnöve-
kedést kaptunk, ami a piaci koncentráció növekedésé-
nek mértékéhez képest nem is meglepô. Ugyanakkor a
modell erôssége az elôretekintô szimuláció révén ala-
csonyabb, mint az egy évtizedet meghaladó idôsoros
tényadatokon alapú empirikus kvantitatív modellek ered-
ménye, amely egy ennél jóval kisebb piaci koncentráció
esetén (4-rôl 3-szereplôsre történô) piaci konszolidáció-
nál, ennél jóval kisebb mértékû fogyasztói árnövekedést
igazolt vissza. 

7. Összefoglalás

A EU távközlési szektorát jellemzô tagállami szintû frag-
mentáltság miatt a méretgazdaságosság, eszközkihasz-

náltság és költséghatékonyság háttérbe szorul, így en-
nek javítására a szolgáltatók piaci konszolidációt sür-
getnek. 

A szektor- és versenyszabályzó hatóságok ugyanak-
kor a verseny és megkülönböztetés, valamint az innová-
ció és beruházások, így a társadalmi jólét csökkenésétôl
tartanak az azonos tulajdonosi körbe kerülô infrastruk-
túrákon megvalósuló szolgáltatás-alapú verseny esetén,
a preferáltabb, konszolidáció nélküli párhuzamos infra-
struktúrák közti versennyel szemben. A szabályzó ható-
ságok elôzetes piacelemzéssel és modellezéssel pró-
bálják a várható versenyhatásokat elôre jelezni, amely
alapján a nagyobb összeolvadási kérelmek gyakran el-
utasításra kerülnek. 

A jelen kutatás célja az volt, hogy az elôretekintô elô-
rejelzés-típusú modellezés helyett a visszatekintô, tény-
adatokon alapuló empirikus kvantitatív kutatási eredmé-
nyeket mutassa be. A szakirodalmi áttekintést követôen
azért a Bahia–Castells [7] kutatási eredmények bemuta-
tása került fókuszpontba, mert ez nemcsak empirikus
és kvantitatív modell, hanem az EU mind a 27 tagállamát
felöleli, az összes szolgáltató teljes termékportfólióját
lefedô adatokkal dolgozik és egy évtizednyi idôszak tény-
adataira épül. Az itt ismertetett kutatási eredményeket
egyébként a német szektorszabályzó hatóság számára
készített a WIK-Consult [8] tanácsadói kutatás is részben
megerôsíti. 

A kutatás az EU napjaink aktuális kérdését, a szol-
gáltatók számának 4-rôl 3-ra való csökkenésének hatás-
elemzését állítja a középpontba, és a társadalmi jólétre
gyakorolt hatást a fogyasztói árszínvonal, a szolgáltatói
profitabilitás és beruházási ösztönzöttség, valamint a fo-
gyasztók által érzékelt szolgáltatásminôség mutatószá-
mok mentén végzi el. A fogyasztói árszínvonalat legjob-
ban leképzô szolgáltatói ügyfélszintû árbevétel idôsza-
kosan kisebb mértékben magasabb értéket mutat (társa-
dalmi jóléti veszteség) a konszolidáltabb 3-szereplôs
piacon. Ezt ugyanakkor akár túl is kompenzálhatja a szol-
gáltatók költséghatékonyság-javulásán alapuló maga-
sabb profitabilitás (EBITDA/Sales margin), amelybôl ma-
gasabb szintû beruházásokat (CAPEX/Sales margin) is
hajlandók végrehajtani a 3-szereplôs piacokon. A több-
letberuházásnak köszönhetôn az ügyfelek kimutatottan
magasabb szolgáltatási színvonalat élvezhetnek a ma-
gasabb adatforgalmi le- és feltöltési sebességek révén
a koncentráltabb piacokon, amely társadalmi jólétet nö-
velô hatású, így a 3-szereplôs piaccá válás önmagában
nem igazolja vissza a modellezett versenykorlátozó, ne-
gatív hatások túlsúlyát.

Érdekes kutatási kérdés a további piaci konszolidá-
ció lehetséges következményeinek vizsgálata a 3-sze-
replôs piac 2-szereplôssé válásával. Ezek ritkábban elô-
forduló piacszerkezeti változások, így ezek hatásainak
visszamérése reprezentatív adatbázison nem lehetsé-
ges empirikus modellel, ezért a thaiföldi országspecifi-
kus szabályozó piaci szimulációs eredményei kerültek
bemutatásra, amely már számottevô, akár 12%-os piaci
átlagár-növekedést jelez elôre a jóval magasabb kon-
centrációt jelentô 2-szereplôs piaccá válás esetén.

Piaci konszolidáció és együttmûködés...
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A szerzôrôl

FÖLDES GÁBOR távközlési gazdasági szakértô, 20 éves
pénzügyi és szabályozási gyakorlattal a tudományos és
üzleti kontrolling területeken. 2004-ben a Budapesti Köz-
gazdaságtudományi és Államigazgatási Egyetemen vég-
zett, ezt követôen 15 évet a távközlésben üzleti kontrolling
területen dolgozott a Deutsche Telekom, Magyar Telekom
és Telenor Magyarország vállalatoknál. Késôbb az NMHH-
hoz csatlakozott szabályzói pénzügyi modellek területre,
és támogatta a BEREC költségszabályozási feladatait.
Jelenleg a Vodafone Intelligent Solution-ban kontrolling
területen dolgozik. PhD-tanulmányokat folytatott 2020-22-
ben a Budapesti Mûszaki és Gazdaságtudományi Egye-
temen, majd 2023-tól a Budapesti Corvinus Egyetemen a
költséghatékony 5G-mobilhálózatok kialakítása kutatási
témában, a hálózatmegosztásokat, toronyvállalatokat, vir-
tuális és nyílt hozzáférési hálózatokat vizsgálva.
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1. Bevezetés

Magyarországon a hatósági rádiófrekvenciás mérése-
kért az elektronikus hírközlésrôl szóló 2003. évi C. törv.
alapján a Nemzeti Média- és Hírközlési Hatóság (NMHH),
ezen belül is a Mérésügyi Igazgatóság a felelôs. A méré-
sek által lehetôség nyílik a valóság objektív megismeré-
sére a frekvenciafelhasználást illetôen. 

Ennek alapján a Hatóság ellenôrzi a rádióadók mû-
szaki paramétereit, kiszûri a nem megfelelô vagy ille-
gális frekvenciahasználatot, valamint felderíti és meg-
szünteti a rádiófrekvenciás zavarokat és a rádiórend-
szerek között felmerülô elektromágneses összeférhe-
tôségi (EMC) problémákat. A törvényi kötelezettségbôl
adódó feladatok mellett a méréseket elsôsorban a ha-
tóság polgári és nem polgári frekvenciagazdálkodási
területeirôl (tervezés, koordináció, engedélyezés) érke-
zô igények alapján, valamint nemzetközi (ITU, CEPT) mé-
rési kampányok szerint végzi. A mérések jelenleg elsô-
sorban az országos spektrum monitoring hálózat (SIMON)
segítségével, illetve helyszíni vizsgálatok keretében zaj-
lanak. 

Rendszeresen felmerülô igényként jelentkezik pél-
dául a földfelszíni (URH-FM-, VHFIII- és UHF-sávú) mû-
sorszóró adók engedélyben szereplô paramétereinek
vizsgálata annak ellenôrzésére, hogy az adott adó üze-
meltetôje minden szerzôdésben elôírt mûszaki követel-
ményt betart. 

A méréseinket jelenleg az erre vonatkozó CEPT (ECC
Recommendation 12(03)1, ECC Recommendation 54-012)
vagy ITU-R (például SM.378-73, SM.443-44, SM.1268-55,
SM.1708-16, SM.1880-27, Spectrum Monitoring Handbook8)
ajánlások alapján végezzük, amelyek elsôsorban föld-
felszínrôl történô mérésekhez adnak útmutatást. A rádió-
frekvenciás spektrum hatékony felügyeletéhez azonban
nélkülözhetetlen, hogy a hatóság képes legyen – a köz-
ismert mondásnak megfelelôen – földön, vízen, levegô-
ben is méréseket végezni. Ezek közül a levegôbôl törté-
nô mérés már a múlt század vége fele megjelent igény-
ként, ami alapvetôen napjainkban is fennáll. A cikk elsô-
sorban a Hatóság levegôbôl végezhetô méréseinek meg-
valósításának folyamatát, jelenét és jövôjét ismerteti.

2. Levegôbôl történô mérések

Egy adóberendezés számára kiadott engedély meghatá-
rozza az antenna, vagy adott esetben antennarendszer
sugárzási irányát és a különbözô irányokba engedélye-
zett maximális kisugárzott teljesítmény (ERP) értékét. Egy
adó engedélye szimulációk és számítások alapján ké-
szül, viszont elôfordulhat, hogy az adó engedélyében sze-
replô antennakarakterisztika a valóságban valamilyen
oknál fogva eltér az elvárt értékektôl. A karakterisztika,
illetve kisugárzott teljesítmény földfelszínrôl történô el-
lenôrzése esetén a tereptárgyakból adódó kitakarások

LXXIX. ÉVFOLYAM, 2024 11

Kulcsszavak:  UAV, UAS, spektrum monitoring, rádiófrekvenciás mérés, mûsorszórás, zavarkeresés

A 21. században a rádiófrekvenciás kommunikáció kulcsszerepet játszik hétköznapjainkban. 
Ahhoz, hogy mindenki számára megfelelôen használható legyen ez a korlátos nemzeti erôforrás, kiemelten fontos a frekvencia-
sávok és az üzemelô rádiószolgálatok szabályozása, felügyelete beleértve a folyamatos monitoringtevékenységet is. 
Szerencsére a kommunikációs technológiák fejlôdése mellett a méréstechnika is folyamatosan fejlôdik, így újra és újra lehetôség
van meglévô eljárásokat, illetve mérési módszereket újra gondolni, fejleszteni. A drónokkal végzett rádiófrekvenciás mérések 
új lehetôségeket nyitnak meg a vezeték nélküli kommunikációs rendszerek ellenôrzésében, a zavarjelenségek felderítésében 
és megszüntetésében, valamint a mérési adatszolgáltatásban is.
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Rádiófrekvenciás mérések végzése 
drónok segítségével

BODZSÁR KRISZTIÁN, EGYED PÉTER, PATAKI PÉTER

Nemzeti Média- és Hírközlési Hatóság
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1  ECC Recommendation (12)03 – https://docdb.cept.org/download/1792
2  ECC Recommendation 54-01 – https://docdb.cept.org/document/842
3  SM.378 : Field-strength measurements at monitoring stations – https://www.itu.int/rec/R-REC-SM.378-7-200702-I/en
4  SM.443 : Bandwidth measurement at monitoring stations – https://www.itu.int/rec/R-REC-SM.443-4-200702-I
5  SM.1268 : Method of measuring the maximum frequency deviation of FM broadcast emissions at monitoring stations –

https://www.itu.int/rec/R-REC-SM.1268/_page.print
6  SM.1708 : Field-strength measurements along a route with geographical coordinate registrations –  

https://www.itu.int/rec/R-REC-SM.1708/_page.print
7  SM.1880 : Spectrum occupancy measurement and evaluation – https://www.itu.int/rec/R-REC-SM.1880/en
8  Handbook on Spectrum Monitoring – https://www.itu.int/dms_pub/itu-r/opb/hdb/R-HDB-23-2011-PDF-E.pdf



és reflexiók miatt a mérési bizonytalanság jelentôsen
megnövekedhet. A mérési bizonytalanság csökkentése
érdekében egy bevett módszer lehet az adóantenna he-
likopterre telepített mérôvevôvel és vevôantennával tör-
ténô körberepülése. Ezt a lehetôséget számos országban
már korábban felismerték, így sok esetben a nagyobb
mûsorszóró „gerincadók” antennakarakterisztika-méré-
sét telepítésük után ilyen módszerrel ellenôrizték. 

Ennek következményeként 2006-ban a levegôbôl tör-
ténô antennakarakterisztika-mérések okán született egy
ITU-R jelentés (SM.2056-19), ami összegezte a különbözô
országok tapasztalatait a témában. A dokumentum részle-
tesen leírja a levegôbôl történô antennakarakterisztika-
mérések tapasztalatait, viszont sokáig ezeket a mérése-
ket csak igen költséges módon, helikopter által szállított
mérôeszközök és személyzet segítségével lehetett vég-
rehajtani. 

A méréstechnika gyors fejlôdése, illetve a pilóta nél-
küli légijármûvek térnyerése okán idôközben feltûnt a
lehetôsége a korábban csak helikopterrel kivitelezhetô
mérések átültetésére költséghatékonyan és rugalmasan
kezelhetô drónokra. A feladat már csak a megfelelô mé-
rôeszközök és légi jármû megtalálása volt. Az NMHH
Mérésügyi Igazgatósága emiatt már 2017-ben célul tûz-
te ki egy pilóta nélküli légi mérôrendszer kifejlesztését.
Az antennakarakterisztika és kisugárzott teljesítmény
mérése mellett még két másik terület tûnt ígéretesnek,
az elektromágneses kitettség (EMF) mérése, illetve a za-
varkeresés támogatása. Az elektromágneses kitettség –
vagy hétköznapi néven „elektroszmog” – mérése során
az egészségügyi határértékek betartásának ellenôrzé-
se a cél. Az ilyen jellegû mérések eredményét a vizsgált
terület környezete jelentôsen befolyásolhatja, így bizo-
nyos helyzetekben nehezebben kaphatunk valós képet
a kitettségrôl. A legtöbb útvonalregisztrációs mérést –
a mérést végzô gépjármû korlátai miatt – például jó
eséllyel ki lehet váltani drónnal, aminek
a segítségével már akár különbözô ma-
gasságokban, akár épületek homlokzata
mentén is elvégezhetôk az ilyen jellegû
vizsgálatok. 

Zavarkeresési feladatok esetén, klasz-
szikus módon gépjármûvek segítségével
határoljuk be a zavarok forrását, de a for-
rás közelében szinte mindig szükség van
kézi iránymérô mûszeres mérésre is. A
drónokkal megjelenô új lehetôségeket ki-
használva könnyebben, rugalmasabban
mozoghatnak a légteret kihasználva, fel-
gyorsítva magát a zavarelhárítást, ami
például kritikus infrastruktúrát érintô za-
var estén kiemelten fontos. 

Az NMHH rádiómonitoring hálózatának
mérôrendszerei és antennái bizonyos idô-
közönként felülvizsgálatot igényelnek. Ez
magában foglalja a vizuális vizsgálatok
mellett a mérôvevôk kalibrációját, rádió-

frekvenciás jelutak ellenôrzését és adott esetben ezek
javítását. A hatósági joghatással járó mérésekhez nél-
külözhetetlen a kalibrált rendszerek használata, aminek
biztosítása és felülvizsgálata költséges és idôigényes.
Az antennák – elsôsorban az iránymérô rendszerek –
tesztelése során segítséget jelenthetnek a drónok, me-
lyek egy jeladóval felszerelve meghatározott irányokból
és távolságokból közelíthetik meg az antennát, így annak
irányérzékenysége és pontossága validálható.

3. Elsô tesztek

A kezdeti tesztjeink során elsôsorban arra a kérdésre
kerestük a választ, hogy a már meglévô mûszereink kö-
zül melyek azok, amelyek alkalmasak lehetnek levegô-
bôl történô rádiófrekvenciás mérések végzésére. A mû-
szer kiválasztása során elsôdleges szempont volt an-
nak fizikai mérete, ugyanis a mérôeszköznek kompati-
bilisnek kellett lennie egy a kereskedelmi forgalomban
kapható drónnal. Fontos volt továbbá, hogy a levegôben
töltött idô megnövelése érdekében a mûszer össztömege
lehetôség szerint minél kisebb legyen. A mûszer áram-
ellátását egyenáramú feszültségrôl kellett megvalósí-
tani, mivel a repülés során a tápfeszültség biztosítása
csak akkumulátor segítségével volt biztosítható. A mû-
szer szintmérési képessége is fontos szempont volt az
eszköz kiválasztása során, ugyanis a precíziós (tipiku-
san az ERP-, EIRP-) vizsgálatokhoz elengedhetetlenül
fontos a nagy pontosságú szintmérés. Végezetül a mû-
szernek rendelkeznie kellett beépített GNSS-vevôegy-
séggel, annak érdekében, hogy a vizsgálatok során a
rögzített spektrumadatok mellett az eszköz aktuális po-
zíciója is eltárolásra kerüljön. 
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9  SM.2056-1 Airborne verification of antenna patterns of broadcasting stations –  
https://www.itu.int/dms_pub/itu-r/opb/rep/R-REP-SM.2056-1-2014-PDF-E.pdf

1. ábra  
Az elsô tesztrepülések eredménye mûholdképen ábrázolva



Kezdeti próbálkozásaink során egy ál-
talunk ideiglenesen beüzemelt adóállomás
körül hajtottunk végre tesztrepüléseket. Az
adóállomást egy mérôgépjármû árbocának
tetejére rögzített antenna, valamint az autó-
ban elhelyezett rádiófrekvenciás jelgenerá-
tor és a kettôt összekötô rádiófrekvenciás
jelút alkotta.

A mérésekhez egy kisméretû spektrum-
analizátort használtunk, ami elsôre úgy tûnt,
hogy eleget tesz a korábban részletezett kri-
tériumoknak. A mûszer eredetileg az úgyne-
vezett „útvonalregisztrációs” mérésekhez
rendszeresített eszköz, mely mérôgépjármû-
be telepítve, bekapcsolás után – elôre konfi-
gurált módon – folyamatosan rögzíti a méré-
si eredményeket a 20-6000 MHz közötti frek-
venciatartományban. A beépített számító-
gépnek és háttértárnak köszönhetôen képes volt a spekt-
rum adatok és a navigációs adatok egyidejû tárolására. 

A tesztrepülések után, az adatok utólagos kiértéke-
lését követôen kiderült, hogy az általunk használt mé-
rôeszköz szintmérési képessége nem teszi lehetôvé a
precíziós mérések elvégzését, továbbá a beépített navi-
gációs rendszer helymeghatározási képessége is alul
múlta az elvárásainkat. Kezdeti tapasztalataink rávilágí-
tottak arra, hogy az akkor rendelkezésre álló mérôesz-
közeinkkel csak korlátozottan volt lehetséges levegôbôl
történô rádiófrekvenciás mérések végzése.

4. Mérôrendszer-fejlesztés

Az elsô tesztek során gyûjtött tapasztalatok alapján to-
vábbi hardveres és szoftveres fejlesztésekre, valamint
eszközbeszerzésekre volt szükség annak érdekében,
hogy a támasztott mérési igényeknek megfelelô mérô-
rendszer jöhessen létre. Érdemes volt már a mérôrend-
szer tervezése elôtt rögzíteni, hogy pontosan milyen cé-
lokat szeretnénk elérni. 

Mivel olyan rendszer, ami minden feladatot ugyano-
lyan magas színvonalon el tudna látni, nem létezik, ezért
kiindulásként két fô irányt határoztunk meg. Az elsô az
adók sugárzási karakterisztikáinak mérése, a második
pedig a zavarkeresés támogatása volt. A mérési össze-
állítás mindkét feladat esetében hasonló, de a mérési
folyamatokban már vannak jelentôsebb különbségek.
Legfontosabb eltérés a két feladat között, hogy az adók
sugárzási karakterisztikájának vizsgálata az adott csator-
na minél precízebb mérését igényli. Ez esetben a csator-
nateljesítménybôl származtatott térerôsséget kell meg-
határoznunk, aminek szintén több megvalósítási módja
lehetséges: a mérôvevô beépített csatornateljesítmény-
mérôjével, vagy az FFT-vel leképzett spektrumkép meg-
felelô mérési pontjainak matematikai összegzésével. A
zavarkeresés esetében nem általános ez a megközelí-
tés, ott ugyanis célszerû egyszerre egy nagyobb szele-
tet vizsgálni a spektrumból, hogy az azon belüli változá-
sok könnyebben kiértékelhetôk legyenek.

Azért, hogy legalább ezt a két mérési szcenáriót lefed-
jük, egy moduláris felépítésû rendszer kialakítása volt a
cél, aminek segítségével az aktuális feladatnak megfe-
lelôen változtatható a rendszer konfigurációja. Az auto-
nóm mûködés elôsegítése érdekében a mérôrendszer
mûködése nem függ a dróntól, egyes moduljai egy egy-
ségesített belsô IP-hálózatra csatlakoznak, aminek el-
sôdleges célja az eszközök közötti kommunikáció, má-
sodlagos célja az eszközök földi vezérlôállomásról való
felügyeletének biztosítása. Mivel a megoldás teljes au-
tonomitást biztosít, így a mérôdoboz – a földi állomás
nélkül – önmagában is képes mûködni.

A feladatok központi vezérlését a mérôdobozba épí-
tett egykártyás számítógép (SBC) végzi. Ez a kompo-
nens felel a mérési adatok feldolgozásáért és tárolásá-
ért, a mérôvevô vezérléséért és a teljes rendszer mû-
ködésének felügyeletéért egyaránt. Az SBC-n futtatott
saját fejlesztésû célszoftver összefogja az egyes rész-
egységekbôl kinyert adatokat és feldolgozás után eltá-
rolja azokat. Amennyiben szükséges, ezeket a mérés so-
rán akár adatfolyamként is képes a földi állomás számá-
ra továbbítani, ahol egy erre a célra fejlesztett szoftver
megjeleníti az aktuális mérési eredményeket. A teljes
szoftveres környezet is hasonlóan moduláris megköze-
lítésben készült, mint a mérôdoboz, így lehetôség van
azt is viszonylag egyszerûen módosítani, hogy szükség
esetén az újonnan felmerült igényeket is ki lehessen
elégíteni.

A mérési folyamatok az antennakarakterisztika mé-
rése esetében oly módon történnek, mintha egy kézi mé-
rôvevôvel végeznénk: a csatornák alapvetô adatainak
(például középfrekvencia, csatorna-sávszélesség, mé-
rési idô, detektor típusa stb.) ismeretében a mérôvevôt
az SBC-n futó mérésvezérlô szoftver behangolja, majd
a mérési eredmények kiolvasása után rögzíti. Minden
mérési ponthoz tartoznak pozícióadatok, amikben el van-
nak tárolva a lokációs adatok (földrajzi szélesség, hosz-
szúság és magasság), illetve a drón mozgásának infor-
mációi.
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2. ábra  
A mérôrendszer blokkvázlata az UAS-eszközre rögzítve



Zavarkeresésnél a mérési folyamat hasonló, de itt
például már lehetôség van egy irányított antennát rög-
zíteni a mérôdobozra, aminek távolról vezérelt irányítá-
sára, mozgatására is lehetôség van egy, a mérôdoboz-
ra rögzített gimbal segítségével.

5. Antenna-karakterisztika mérése

Az NMHH által kiadott rádióengedélyek tartalmazzák az
adóantennák kisugárzott teljesítmény szintjeit polárdi-
agramon ábrázolva legalább 10°-os felbontással. Ezek
az értékek olyan, a frekvenciaengedélyezési eljárás so-

rán készült szimulációs eredmények, amelyek
elvi számítások alapján határozzák meg az an-
tenna, vagy antennarendszer ERP-karakterisz-
tikáját a terepviszonyok, illetve a szomszédos
adók figyelembevételével. Mivel ezen értékek
papíron vannak meghatározva, így a valós ka-
rakterisztika és kisugárzott teljesítmények et-
tôl eltérhetnek, emiatt az adóállomás paraméte-
reinek pontos ismeretéhez mérések szüksége-
sek. A drónok lehetôségeit kihasználva az an-
tennák által kisugárzott teljesítmény vizsgálata
már könnyebbé válhat. A drónok mozgékonysá-
ga és programozható röppályája jó lehetôsé-
get biztosít az ilyen jellegû vizsgálatokra. A mai
modern drónok sokkal precízebben képesek e-
lôre programozott pályákat végigrepülni, mint az
eredeti helikopterrel történô mérések esetében
a pilóták.

A karakterisztika meghatározásának folya-
mata a drónra rögzített mérôrendszer segítsé-
gével elôre meghatározott pályán történik. A pá-
lya adatait meghatározza az adóantenna ma-
gassága, kisugárzott teljesítménye, frekvenciá-
ja és a repülés tervezett sugarába esô tereptár-
gyak, települések tulajdonságai. Rádiófrekven-

ciás mérések végzése elôtt minden esetben a távoltér
határának kiszámítása a kiindulási feladat. Ezt befolyá-
solja az adóantenna fizikai felépítése és az adó mûkö-
dési frekvenciája. A távoltéren kívüli repülési sugár meg-
határozása után egy olyan pályát határozunk meg a drón
számára, aminek középpontjában az adótorony van. Az
adó fô sugárzási irányának és az antenna magasságá-
nak meghatározását egy függôleges emelkedéssel tör-
ténô méréssel tudjuk pontosan meghatározni.

A karakterisztika meghatározása több pontban tör-
ténô csatornateljesítmény-mérésbôl áll össze. Az így
kapott eredményeket – a jelút- és antennakorrekciók fi-
gyelembevétele mellett – térerôsség formájában hasz-
náljuk fel a számításoknál és ábrázolásoknál egyaránt.
A mérési pontok sokasága a kiértékelés során kirajzol
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3. ábra  
Mûsorszóró adó sugárzási súlypontjának meghatározása

4. ábra  Adóállomás sugárzási karakteriszt ikája



egy olyan alakzatot, amit az antenna kisugárzott karak-
terisztikájának tekinthetünk. A 4. ábrán látható módon
a kék görbe az engedélyben szereplô, míg a ciklámen
a mért eredményekbôl kirajzolt antennakarakterisztika-
görbét ábrázolja.

6. Zavarkeresés támogatása

A legnagyobb kihívást a mérési feladatok között a zavar-
keresés okozza. Zavaroknak tekinthetünk minden olyan
véletlen vagy szándékos eredetû elektromágneses su-
gárzást, ami azonos frekvencián egy engedéllyel rendel-
kezô szolgálat mûködését negatívan befolyásolja. Egy
rádiófrekvenciás zavar gyakorlatilag bármilyen erede-
tû elektromágneses sugárzás lehet. Mivel ezek forrásai
az észlelés helyétôl – sugárzási tulajdonságaikból adó-
dóan – akár több kilométeres távolságra is lehetnek, így
a vizsgálandó terület viszonylag nagy is lehet. 

A drónos lehetôség megjelenéséig kizárólag gyalo-
gos, illetve gépjármûvel történô mérésekkel történt a za-
varok felkutatása. Sokszor korlátot szabnak a gyors za-
varelhárításnak az elkerített területek, az utak, a nem
járható és az elzárt területek, amelyek drónok használa-
tával leküzdhetôk, természetesen szükség esetén a meg-
felelô jogi szabályozásokat figyelembe véve. Egy ilyen
zavarkeresési folyamat során a drónra szerelt mérôesz-
köz képes meghatározni a levegôbôl a zavar forrásának
irányát, és abba az irányba mozogni. A forrás azonosítá-
sa jelenleg a földi állomásról emberi beavatkozás mellett
történik, azaz a pilóta a mérôszemélyzet utasításainak
megfelelôen irányítja a drónt. 

A tesztjeink során olyan zavarkereséshez kapcsoló-
dó vizsgálatokat folytattunk, amiben adókat helyeztünk
ki olyan módon, hogy sem a mérést végzô személy, sem
a pilóta nem tudta, hol van a céltárgy (a klasszikus rádió-

frekvenciás rókavadászathoz hasonló módon eljárva).
A sugárzások irányának több pontból végzett mérésével
könnyedén sikerült a drónt eljuttatni a kihelyezett adó-
hoz. Ezek a tesztek bíztatók voltak és további fejlesztési
és felhasználási irányokat vetítettek elôre.

Körvonalazódott több olyan lehetôség is, hogy mire
használható zavarkeresésnél ez a mérési eljárás. A za-
var vizsgálatánál jellemzôen a zavartatást szenvedett
eszköztôl indul a keresés és gyakran attól távolodva tör-
ténik a jelek forrásának felkutatása. Olyan helyeken, ahol
a zavartatást szenvedett készülék egy háztetôn vagy víz-
tornyon helyezkedik el, ez a módszer több akadályba is
ütközik, de a légijármûvek segítségével a mérések ilyen
helyzetekben könnyebben megoldhatók. Tipikusan ilye-
nek az RLAN-eszközök által keltett zavarok felderítése,
illetve a mikrohullámú összeköttetések vizsgálatai vé-
gezhetôk még hatékonyan drónok segítségével.

7. Jogi, szabályozási nehézségek

Magyarországon a 2021. február 10-én hatályba lépett
„38/2021. (II. 2.)” Kormány rendelet részletezi a pilóta nél-
küli állami légijármûvek repülésére vonatkozó szabályo-
kat és használati feltételeket. Mivel a hatóság jelenleg
nem rendelkezik saját, akár állami légijármûnek minô-
sülô UAS-eszközzel, ezért rendkívül korlátozottak a repü-
lési lehetôségek. UAS-eszközökkel történô rádiófrekven-
ciás mérésekre jelenleg csak külsô partnerrel kötött szer-
zôdés keretein belül van lehetôség. 

A szerzôdött partner feladata a légijármû és a repte-
téshez szükséges személyzet biztosítása, valamint a re-
püléshez szükséges engedélyek beszerzése és a bennük
foglalt kötelezettségek betartása. Az UAS-mérôrendszer
fizikai méreteibôl adódóan, valamint a különleges repü-
lési útvonalak miatt a levegôbôl történô rádiós mérések
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5. ábra  Távvezeték-hálózatok meghibásodott csatlakozásai által okozott rádiófrekvenciás zavarok hôkamerás vizsgálata



csak nagy teherbírású drónnal és szinte minden esetben
csak „speciális kategóriájú UAS-mûvelet” keretein belül
végezhetôk. Mivel a mérési, így repülési feladat lakott te-
rületeket is érinthet, illetve a repülési magasság megha-
ladhatja a 120 métert, ezért eseti légtér igénylése is szük-
séges, ami tipikusan harminc napos átfutási idôvel reali-
zálható. 

Belátható tehát, hogy a jelenlegi drónokra vonatkozó
szabályozás nem teszi lehetôvé az NMHH számára az
ad-hoc jellegû repülést. Rádiózavar-felderítési igények
beérkezése esetén a légtérfoglaláshoz szükséges idô
messze túlmutat a zavarjelenségek törvényi keretek kö-
zötti elhárítására megadott idôn. Adott esetben kritikus
infrastruktúrát érintô zavartatás esetén még fontosabb
lenne a gyors reakció a probléma elhárítására (például
készenléti szolgálatok frekvenciái, légiforgalmi frekven-
ciák).

9. Összefoglaló

Elmondható, hogy a drónok gyors fejlôdése miatt a mé-
réstechnikában történô alkalmazásuk egyre nagyobb te-
ret nyerhet, ezt az általunk végzett tesztmérések is egy-
értelmûen alátámasztották. Az, hogy a gyakorlatban ez
mikor épül be a Hatósági mérési tevékenységébe, az
elsôsorban a jogi környezet alakulásától függ, mert saj-
nos jelenleg ez akadályozza leginkább az effektív méré-
sek végzését. 

A szerzôkrôl

BODZSÁR KRISZTIÁN monitoring központ vezetô már las-
san 15 éve a Nemzeti Média- és Hírközlési Hatóság Rádió-
monitoring osztályát erôsíti és képviseli Magyarországot
a CEPT WG FM22, illetve az ITU WP-1C munkacsoportok-
ban. Részt vett az országos spektrum monitoring rendszer
(SIMON) vezérlô szoftverének (SIMI) kifejlesztésében, a
mérôállomások rekonstrukciójában, valamint ô szervezi
a Monitoring Központ munkáját.

EGYED PÉTER villamosmérnök, jelenleg a Nemzeti Mé-
dia- és Hírközlési Hatóság spektrum monitoring mérnöke.
Csaknem tíz év tapasztalattal rendelkezik mérôrendsze-
rek üzemeltetése és fejlesztése terén. Nevéhez fûzôdik a
hazai fix telepítésû rádiómonitoring hálózat rekonstrukció-
ja, valamint a Nemzeti Média-és Hírközlési Hatóság moz-
gó monitoring gépjármûveinek kezelése, koordinálása és
a speciális igényeknek való felkészítése. Eddigi tapasz-
talatait felhasználva az utóbbi idôben a hatósági UAV mé-
rési eljárások kidolgozásával és gyakorlati alkalmazható-
ságának vizsgálatával foglalkozik a nemzetközi trendeket
figyelembe véve.

PATAKI PÉTER spektrum monitoring mérnök, doktorandusz
hallgató. 2020-ban végzett a Széchenyi István Egyetemen
villamosmérnök szakon, majd ugyanitt szerezte meg MSc-
oklevelét. Jelenlegi a Nemzeti Média- és Hírközlési Ható-
ság Rádiómonitoring osztályának mérnöke, valamint tanul-
mányokat folytat a Széchenyi István Egyetem Multidisz-
ciplináris Mûszaki Tudományi Doktori Iskolájában. Szak-
területe rádiófrekvenciás mérôrendszerekkel kapcsolatos
szoftveres és hardveres fejlesztések végzése, illetve ak-
tívan kutat az elektromágneses hullámterjedés és mûhol-
das kommunikációk mesterséges intelligenciával való
vizsgálatán. Munkájának köszönhetô az NMHH UAV mérô-
rendszer szoftveres környezetének kialakítása, az adat-
rögzítô- és továbbító megoldásainak fejlesztése. Tapasz-
talatait igyekszik tanársegédként továbbadni a jövô mér-
nökeinek is a Széchenyi István egyetemen.

HÍRADÁSTECHNIKA

16 HTE INFOKOM 2023



1. Bevezetés

Szinte mindenki hallott már az emberi szükségletek pi-
ramisáról (Maslow, 1941). A modell az emberi szükségle-
teket az alapvetô fiziológiai feltételektôl az önmegvaló-
sításig rendezi, azt sugallva, hogy szükségleteink fontos-
ság szerint sorba rendezhetôk, és hogy kielégítésük nem
független egymástól. A hierarchia alacsonyabb szintjein
lévô szükségletek kielégítése – általában – elôfeltétele
a hierarchia magasabb szintjein lévô szükségletek ki-
elégítésének. Maslow piramisának második szintjén a
biztonság, a fizikai védelem és a kiszámíthatóság szük-
ségletei állnak, amelyek az emberi természet biztonság
és kiszámíthatóság iránti igényét szemléltetik. 

Ha a mai történéseket és diskurzusokat szemléljük,
úgy érezhetjük, hogy a 21. század embere a bizonytalan-
ság korszakában él. Nem nehéz törékenynek érezni biz-
tonságunkat – akár életerôs fiatalok esetében sem – az
olyan események láttán, mint például a Supernova fesz-
tivál elleni támadás. Mint ismert, 2023. októberében a
fesztiválozókra támadó Hamász fegyveresei több mint
360 fiatalt öltek meg, további 40 embert túszul ejtettek az
Izrael-Gáza határkerítés közelében. És ez csak egy pél-
da a közelmúltból, amely megrengette a biztonságérze-
tünket. 

Ha fogyasztunk híreket, tapasztalhatjuk, hogy keve-
sebb a megnyugtató, mint a felzaklató tartalom. Minden-
nek ellenére könnyedén beláthatjuk, hogy világunk, kü-
lönösen az úgynevezett fejlett világ, történelmi mércével
mérve viszonylag kockázatmentes. Ha belegondolunk,
hogy a középkorban vagy korábbi korokban mennyire
volt biztonságos a világ, és mennyire volt kiszámítható
a jövô az emberek számára, akkor be kell látnunk, hogy
sokkal jobb helyzetben vagyunk, ha az orvostudomány,
az igazságszolgáltatás, a szociális ellátás stb. akkori
helyzetét nézzük. Mégis, korunkban érezhetô a jövôvel
kapcsolatos frusztráció, sôt, úgy tûnik, mindennapossá
vált a szorongás. A WHO is a leggyakoribb mentális za-
varok közé sorolja a szorongást, de minek tulajdoníthat-
juk a mai társadalomban való fokozott jelenlétét?

2. Globális jövô-frusztráció

A Világgazdasági Fórum (WEF) „Globális kockázatok meg-
ítélése 2020” címû jelentése különösen a környezeti koc-
kázatokra hívja fel a figyelmet, és csak a tízes toplista
utolsó helyén említi meg a fertôzô betegségeket. Nyilván-
valóan nem meglepô, hogy a 2022-es jelentés kissé más-
ként súlyozza a kockázatokat és már az elsô mondatban
a világjárványok okozta globális veszélyeket sorolja fel
(Székely, 2023). Az olyan, látszólag váratlan események,
mint például a koronavírus-járvány, arra tanítanak ben-
nünket, hogy mennyire bizonytalan az elôrejelzési ké-
pességünk. Taleb (2007) fekete hattyúként írja le az ilyen
jelenségeket, amelyeknek közös jellemzôje, hogy várat-
lanok, a következményeik óriásiak, és utólag találunk
magyarázatot rájuk, vagy legalábbis azt gondoljuk, hogy
elôre láthattuk volna ôket. A fekete hattyú jelenségét szá-
mos példa illusztrálja, a gazdasági világválságtól kezd-
ve az internet megjelenésén és Harry Potteren át a Szov-
jetunió összeomlásáig (Székely, 2020). A világjárványt
több tudományág is ilyen „fekete hattyúként” értelmez-
te, az orvostudománytól a közgazdaságtanon át a logisz-
tikáig.

Egyetérthetünk abban, hogy a koronavírusjárvány,
vagy nemrégiben az orosz-ukrán háború olyan esemé-
nyek, amelyek mélyen megzavarták az ismert világot és
ha nem is teljesen váratlanul, de felkészületlenül érte a
társadalmat. Hasonló megállapításokat tehetünk a 2001.
szeptember 11. után kirobbant biztonsági válságról, a
2008-as pénzügyi válságról vagy a 2015-ös migrációs
válságról is. Feloldhatatlan paradoxonnak tûnhet, hogy
miközben a tudomány a jövô felé fordult, és a rendelke-
zésre álló információk mennyisége megnôtt (vö. infor-
mációs társadalom), nem érezzük, hogy a jövôre vonat-
kozó elôrejelzéseink érvényesebbé váltak volna. Ráadá-
sul úgy tûnhet, mintha a hirtelen bekövetkezô válságok
egyre gyakoribbá válnának, miközben a kiszámítható vál-
ságok sokfélék, az egyszerû gazdasági összeomlástól
kezdve a technológiából és az éghajlatváltozásból ere-
dô paradigmaváltásokig.
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Jelen, információs zajtól hangos társadalmunkban számos dologtól félhetünk, legyen ez vélt vagy valós félelem. 
Az írás a nemzetközi és hazai friss kutatási adatokra építve mutatja be, hogy a fiatalok mit gondolnak a jövôjükkel kapcsolatban.
Frusztráltak-e a technológiai fejlôdés miatt, tartanak-e a mesterséges intelligencia térnyerésétôl vagy attól, hogy a robotok
elveszik a munkájukat?
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Az Institute for Economics and Peace 2023-as jelen-
tése azt mutatja, hogy az emberek harmada kevésbé ér-
zi magát biztonságban, mint öt évvel ezelôtt (1. ábra). A
Global Peace Index által vizsgált 118 országból 93 or-
szágban emelkedett azok aránya, akik frusztrációjuk okát
nem tudták megnevezni. A legfiatalabb korcsoportban
az ismeretlen kockázatok aránya jelentôsebb, 2021-ben
minden ötödik 15-19 éves ismeretlen fenyegetettséget
érzett.

3. A magyar fiatalok problématérképe
és félelmei

A nagymintás ifjúságkutatás legutóbbi eredményei egy
döntôen optimista, egyben realista ifjúság arcélét raj-
zolták meg. Az alapvetôen derûs jövôképet a bizonyta-
lanság, kiszámíthatatlanság frusztrációja árnyalja, bár
elsôsorban a nemzedékükkel kapcsolatban és nem sa-
ját magukra gondolva említették a kiszámíthatatlan jö-

vôvel kapcsolatos problémát (Székely, 2021). A nemze-
dék legégetôbb problémájának a kiszámíthatatlanság
mellett az anyagi nehézségeket és a céltalanságot tar-
tották a fiatalok 2020-ban. A nagymintás ifjúságkutatás
legutóbbi adatfelvételére 2020. végén a koronavírus-jár-
vány második hulláma alatt került sor, amelynek hatása
abban is megmutatkozott, hogy a fiatalok által említett
problémák sorrendjében az elôkelô negyedik helyen egy
korábban kevésbé hangsúlyos elem, a baráti társasá-
gok és közösségek hiánya jelent meg, amelyet a 15-29
évesek közel tizede (8%) tartott nemzedéke legégetôbb
problémájának.

Az Ifjúságkutató Intézet 2023-ban bemutatott kutatá-
sa a 15-39 évesekre vonatkozóan is megállapította, hogy
a fiatalok legégetôbb problémája a bizonytalanság (Kiss-
Kozma–Székely, 2023). A kutatás 15-29 évesekre vonat-
kozóan is a bizonytalanság és az anyagi problémák em-
lítésének növekedését mutatja (2. ábra).

A nagymintás ifjúságkutatás 2020-as, a koronavírus-
járvány második hulláma alatt felvett kérdôíveibôl a kor-
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1. ábra  
Nagyobb mértékben, 

kevésbé vagy körülbelül
ugyanannyira 

érzi magát biztonságban, 
mint öt évvel ezelôtt? 

(N2019 = 154 195; 
N2021 = 122 411.) 

Forrás: 
Institute for 

Economics & Peace –
Global Peace Index,

2023.

2. ábra  
Ön szerint ma 
Magyarországon 
mi az if júság 
legégetôbb 
problémája? 
(N=1000) 

Forrás: 
Ifjúságkutató Intézet,
2023. 



társcsoportok válsága mutatkozott meg, a negyedik leg-
jelentôsebb nemzedéki problémát a fiatalok a baráti tár-
saságok, közösségek hiányában érzékelték. Ez utóbbiak
hiánya a korábbi években nem szerepelt ilyen elôkelô
helyen a problématérképben, megjelenését a kutatók
egyértelmûen a járvány következményeként, a felérté-
kelôdô személyes találkozásokhoz kapcsolódóan azo-
nosították. A fiatalok szabadidejének jelentôs hányada
mediatizált, a képernyôkhöz kötött tevékenységek a ko-
ronavírus-járvány alatt tovább szaporodtak az online
oktatás, illetve a távmunka miatt. Mindeközben a sza-
badidôs tevékenységszerkezetben elôtérbe kerültek a
személyes kapcsolódások (Székely–Veszelszki, 2021),
amelybôl azt a következtetést vontuk le, hogy a szemé-
lyesen megélt közösségiség felértékelôdött a fiatalok
számára, hiszen ezeket emelik ki, mint leggyakoribb sza-
badidôs tevékenységeket, illetve a nemzedéki problé-
mák között elôkelô helyen jelenik meg az ifjúsági közös-
ségek hiánya. 

A 2023-as eredmények a 30 év alattiak korosztályá-
ban is azt mutatják, hogy a pandémiát követôen nem áll-
tak helyre a korábbi viszonyok, azaz a fiatalok tartósnak
érzékelik a közösségek hiányát. A problémasorrend kö-
vetkezô tételei, kivéve a drogok, kábítószer, alkohol el-
terjedését nem érik el az 5 százalékos említést, a klíma-
változással kapcsolatos aggodalom se mutatkozik meg
nemzedéki problémaként. Utóbbi különösen érdekes an-
nak fényében, hogy a klímaváltozás a koronavírus-jár-
ványt megelôzôen a mediatizált világunk központi kérdé-
se volt (Székely, 2020). A klímaváltozáshoz kapcsolódó-
an a Fridays for Future mozgalom egyedülálló módon el-
érte, hogy több országban, sok-sok fiatal egységesen, a
jövô iránti aggodalomtól vezérelve vonuljon az utcára,
másszóval a virtuális közeg fiatal nemzedéke hangját
hallatva megjelent a fizikai terekben is. Mindazonáltal
az analóg kapcsolódások nem szûntek meg, sôt a sza-
badidôs tevékenységek között kifejezetten felértékelôd-
tek azok a korábban magától értetôdô személyes kap-
csolatok, amelyeket az utóbbi idôszak korlátozásai át-
értékeltek (lásd online oktatás). 

Az Ifjúságkutató Intézet 2023-as kutatása kitért né-
hány olyan potenciális veszély értékelésére is, amelyek
meg szoktak jelenni a jövô lehetséges disztópiáiban,
vagy akár korunkban is aktuálisak (3. ábra). 

Habár a koronavírus-járványt épphogy magunk mö-
gött tudjuk, egy további világjárványtól való félelem ha-
sonlóképpen riasztó, mint a klímaváltozás. A háború ár-
nyékából szemlélve a következô világháború kockázatát
a megkérdezett fiatalok fele (51%) tekinti fenyegetésnek.
A jövôvel kapcsolatos legjelentôsebb félelmek egy kö-
vetkezô gazdasági válságra, illetve a rossz kormányzás-
ra vonatkoznak, amelytôl a megkérdezettek többsége (56-
57%) tart. Ezekhez képest az Európába irányuló migrá-
ciótól négytizedük (40%) tart. Mindezektôl elkülönülnek
a technológiai fejlôdésbôl eredeztethetô félelmek, mint
a mesterséges intelligencia vagy a robotok elterjedése,
amelyeket minden harmadik megkérdezett (31-32%) tart
aggasztónak. 

Tanulságos az összevetés a 2020-as kutatás eredmé-
nyeivel, amelyek minden vizsgált veszély esetében ala-
csonyabb félelmet regisztráltak.

4. Jövôkép

Az ifjúság körében készült kutatások alapján megállapít-
ható, hogy az ifjúság jövôhöz kapcsolódó frusztrációja
a legjelentôsebb generációs probléma, felvetôdik a kér-
dés, hogy az általánoson túli konkrétabb területeken mi-
lyen jövôvel számolnak a magyarországi fiatalok. Az If-
júságkutató Intézet 2023-as kutatásában olyan kérdése-
ket fogalmaztunk meg, amelyek alapján megrajzolhatók
a személyes jövôpercepciók. 

A 15-29 évesek nagyjából háromnegyede tartja való-
színûnek, hogy 2050-ben (további) gyermekei lesznek
(76%), házasként (74%), saját házban/lakásban (72%) fog
élni. A válaszadók bô kétharmada (70%) feltételezi azt,
hogy anyagiak tekintetében jobb helyzetben lesz, mint
amilyenben most van, illetve, hogy Magyarországon fog
élni (68%). A 15-29 évesek közel kétharmada (63%) meg-
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3. ábra  Ön mennyire tart...? (N=1000) Forrás: Ifjúságkutató Intézet, 2023. 



lehetôsen biztos abban, hogy a jelenlegi tanulmányai-
nak vagy foglalkozásának megfelelô munkát fog végez-
ni 2050-ben is, a válaszadók többségének véleménye,
hogy a kollégákkal többnyire magyarul fog értekezni
(48%). Nyugdíjra a megkérdezettek kevesebb, mint har-
mada (30%) számít 2050-ben (4. ábra).

5. Összefoglalás

Az utóbbi években sokat beszéltek a klímaváltozás, majd
a koronavírus-járvány nemzedékformáló hatásairól az if-
júsági tematikájú tudományos publikációk és szakértôi
megszólalások, utalva arra, hogy a szocializációs kör-
nyezet hatással van arra, milyen generációs karaktert
látunk majd hamarosan kibontakozni. A fejlett világban
napjainkban az orosz-ukrán háború nemzedékformáló
hatását latolgatják éppen, míg egy évtizede a pénzügyi-
gazdasági világválság, az ezredforduló körül az informá-
ciós forradalom volt soron. Az efféle rendszerszintû vál-
tozások erôteljesen befolyásolják a szocializációs kör-
nyezetet, így az identifikációt is alakíthatják és válhatnak
egy nemzedék számára jellegadóvá. Rövid írásunkban
áttekintettük, hogy a jövôvel kapcsolatos várakozások
miképpen tárgyiasulnak vagy éppen ellenkezôleg nem
tárgyiasulnak, azaz a farkas meg sem jelenik a jövôvel
kapcsolatos félelmekben. 

Az ifjúsággal foglalkozó nemzetközi szakirodalom
részletesen tárgyalja a bizonytalanság jelentette kihív á-
sokat, a magyarországi megközelítések közül az új csen-
des generáció elmélete (Székely, 2014) foglalkozik kie-
melten a bizonytalansággal, mint nemzedéki jellemzôvel.
Az elméletet megalapozó nagymintás ifjúságkutatás a
kezdetek óta vizsgálja a fiatalok saját nemzedékük prob-
lémáira irányuló reflexióját. A legfrissebb összefoglaló
elemzés alapján a magyarországi fiatalok hét alapvetô
jellemzôje közül az egyik az optimista jövôkép a kiszá-
míthatatlanság frusztrációjával (Székely, 2021). A kuta-
tás adatai alapján megállapítható, hogy az elmúlt évti-

zedben jelentôsen megváltoztak a fiatalok által megne-
vezett (megjelölt) problémák. Az egyértelmûen azonosít-
ható, konkrét problémák – az anyagi nehézségek kivéte-
lével – háttérbe szorultak a nehezebben meghatározha-
tó, illékonyabb problémák rovására, mint a bizonytalan-
ság és a kiszámíthatatlan jövô. A konkrét félelmeikkel
kapcsolatban elmondható, hogy a rossz kormányzás és
a gazdasági válság veszélyét érzékelik jelentôsnek, míg
az olyan, a technológiai fejlôdésbôl fakadó kockázatok-
tól, mint a robotizáció vagy a mesterséges intelligencia
kevésbé tartanak. 

Megfigyelhetô, hogy az elmúlt néhány évben a félel-
mek sorrendje alig változott, azonban a jövôvel kapcso-
latos általános frusztráció megnövekedett, és az egyes
konkrét esetekben is – minden vizsgált potenciális koc-
kázat esetében – növekvô veszélyérzékelést regisztrál-
hattunk. Mindezek mellett a közeli és a távoli jövô tekin-
tetében is meglehetôsen optimista jövôképpel írható le
mai 15-29 éves magyarországi ifjúság, hiszen a többsé-
gük – legalábbis terveiket tekintve – Magyarországon,
házasságban, gyermek(ek)kel, saját otthonban, jobb a-
nyagi körülmények között látja magát.

És hogy mi társadalomkutatók hogyan látjuk ôket? 
Néhány éve még „Gréta-generáció”, vagy – a koro-

navírus-járványhoz kapcsolódóan – „vírusnemzedék”
néven neveztük ôket, utalva az éppen aktuális krízisre.
A soron következô nemzedéki jellegzetességet sem kell
sokáig keresnünk; a technológiai fejlôdés és azon be-
lül a mesterséges intelligencia (MI) fejlesztése óriási
jelentôségû változásokat indít el. Az elsô jelentôs lépé-
sek pont az ifjúságot leginkább érintô területeken; az
oktatásban, a munkapiacon mennek végbe. Írhatjuk az
újabb megnevezést a társadalomkutatók listájára: „MI-
generáció”.
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4. ábra  Ön valószínûnek tartja vagy inkább nem tartja valószínûnek, hogy 2050-re, amikor Ön ... éves lesz...?
(N=1000) Forrás: Ifjúságkutató Intézet, 2023.
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A szerzôrôl

SZÉKELY LEVENTE szociológus, a szociológiai tudomá-
nyok doktora. Pályája elején információs társadalommal
foglalkozó egyetemi kutatóközpontban dolgozott, majd több
mint egy évtizedig irányította az egyik meghatározó piac-
kutató intézet szakmai munkáját. Jelenleg az Ifjúságkuta-
tó Intézet és a Mathias Corvinus Collegium Szociológia Mû-
helyének vezetôje. A Budapesti Corvinus Egyetem Marke-
ting- és Kommunikációtudományi Intézetének docense.

Mitôl félünk, ha a farkastól nem?
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1. Bevezetés

A Nemzeti Hírközlési és Informatikai Tanács a Kormány
informatikai és hírközlési ügyekben véleményezô, ta-
nácsadó szerve. Alapvetô célja az infokommunikációs
és digitális fejlesztések országos szintû hatékony és a
legjobb gyakorlatok alkalmazásával történô megvaló-
sítása, amelynek elérése érdekében stratégiai tudomá-
nyos tevékenységként véleményezi a kormányzati infor-
matikai beszerzésekre és alkalmazásfejlesztésekre vo-
natkozó javaslatokat, elemzi, értékeli és véleményezi a
kormányzati informatikai fejlesztéseket és beszerzése-
ket, valamint javaslatokat tesz a fejlesztések irányának
rövid, közép- és hosszú távú meghatározására. További
feladatunk, hogy elemezzük, bemutassuk azokat a tren-
deket, társadalmi és gazdasági változásokat, nagyobb
összefüggéseket, amelyekre kevesebb figyelem jut a
mindennapi informatikai fejlesztések, döntések során.

Az alábbiakban két olyan mindent átható változást
mutatok be, ami gyakorlatilag hatással van mindegyik
társadalmi alrendszerre, szférára. Ez a demográfiai for-
dulat és a 4. ipari forradalom kettôs kihívása, majd rö-
viden kitérek egy ezekre reflektáló helyi megoldás be-
mutatására.

2. Mi az új a 4. ipari forradalomban?

Egy nem dokumentált, de annál többet idézett történet
szerint, amikor II. Henry Ford büszkén mutatta Walter
Reuthernek, az Amerikai Autóipari Munkások (United Au-
tomobile Workers) szakszervezeti vezetôjének az új au-
tomatizált autógyárát valamikor az 1970-es években,
akkor a következô párbeszéd hangzott el: 

– „Walter, hogyan fogod rábírni ezeket a robotokat,
hogy fizessenek szakszervezeti díjat?” – kérdezte Ford.
Reuther azonnal válaszolt: 

– „Henry, és Te hogyan fogod rávenni ôket, hogy vá-
sárolják meg az autóidat?”[1]

A párbeszéd tökéletesen bemutatja napjaink felgyor-
sult technológiai fejlôdésének és megtorpanó gazdasá-
gi fejlôdésének az elmúlt 200 évben nem tapasztalt el-
lentmondását. Eddig hozzászoktunk, hogy az ipari for-
radalmak, a mûszaki, technikai fejlôdés, az innovációk
növelik a termelékenységet. Ez a teljesítménynöveke-
dés az árak esését eredményezi, ami viszont növeli a
keresletet. Kereslet viszont csak akkor lesz, ha mindez-
zel párhuzamosan nô a foglalkoztatás, illetve nônek a
bérek is.

Az elsô ipari forradalom óta eltelt évszázadokban a
közgazdaságtan hozzászokott ehhez a törvényszerûség-
hez, így a technológiai forradalmak általában az általá-
nos jólétet hozták el az 1850 körül megalkotott elsô lyuk-
kártyás szövôszék óta. 

Elôször talán a zeneipar esetében láttuk a teljes át-
alakulás folyamatát, majd követte ezt a nyomtatott sajtó,
a könyvkereskedelem, az utazási ipar, a kiskereskede-
lem, a banki szektor, a reklámpiac, valamint a távköz-
lés teljes átalakulása. Most éppen nyomás alá került a
közlekedés (Uber), a szállodaipar (AirBnB), a pénzforgal-
mi ágazat (Bitcoin, iPay), a televízió (Netflix), az autóipar
(önvezetô jármûvek), de itt van a robotok és a mester-
séges intelligencia korszaka, ami várhatóan az internet
megjelenésénél is nagyobb átalakulást fog majd ered-
ményezni.

Ma már nagyon kevés olyan terület van, ahol a digi-
talizáció, a diszruptív technológiák mindent felforgató
hatása kevésbé érvényesül. Martin Ford a „Robotok ko-
ra” címû könyvének bevezetôjében két igen fontos szek-
tor, az egészégügy (már nagyon ez sem) és sajnos az
oktatás ellenállásáról tesz említést [1]. Az átalakulás
várható gazdasági, társadalmi hatásai kiszámíthatatla-
nok, így az a paradox helyzet, hogy az oktatási rendszer
ellenállása miatt más szektorokban várható negatív ha-
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Miért érezzük úgy, hogy a most játszódó ipari forradalomnak a vártnál nagyobbak a társadalmi költségei? 
Miként hatnak a mai gazdaságra az idôsödô társadalmak? Miért van kitüntetett szerepe az oktatásnak, felnôttképzésnek, 
a digitális kompetencia új készségeinek, képességeinek napjainkban? Miként lehetne egy társadalom által uralt technológiai
fejlôdés feltételeit megteremteni, szemben a most uralkodó technológia vezérelt társadalomhoz képest? 
A válaszok egy részében bemutatásra kerül a kecskeméti idôsödésügyi program, illetve az élménypedagógiai foglalkozásokat
tartó Digitális Tudásközpont. Határozott álláspontunk, hogy csak az emberi tôke beruházásokkal védhetôk ki az idôsödô 
társadalom és a digitális átalakulás kedvezôtlen hatásai.
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tások sokkal erôsebbek lesznek. Az oktatási rendszer
nem rendelkezik egy transzformációs vízióval, az isko-
lák le vannak maradva a digitális oktatás nyújtásában,
jó esetben is csak követôi, nem pedig alakítói a digitális
átalakulásnak. Ebben a környezetben kell(ene) a tanulók-
nak felkészülniük a mesterséges intelligenciával, robo-
tokkal való együttmûködésre, olyan állások betöltésére,
amikrôl most még elképzelésünk sincs.

Két fontos trend mutatkozik: (1) kevesebb munkaerô-
re lesz szükség – ami a demográfiai változások miatt még
rendben is van –, viszont (2) nem tudjuk, hogy ez a keve-
sebb munkaerô mire kell, milyen szakmákra, munkakö-
rökre? 

A Világgazdasági Fórum (WEF) ügyvezetô elnöke, Klaus
Schwab a „Negyedik ipari forradalom” címû könyvében
[2] összehasonlította a 1990-es évekbeli Detroit három
legnagyobb vállalatát a 2014-es Szilícium-völgy három
legnagyobbjával. Az adatsor egészen érdekes képet mu-
tat: 25 év alatt tizedannyi munkavállalóval ugyanazt a
bevételt érik el a cégek, míg a vállalatok értéke mintegy
30-szorosa az 1990-es évek három legnagyobb vállala-
tának. Az iparban most a munkamennyiség körülbelül
15-20 százalékát végzik robotok, de ez az arány 2025-re
el fogja érni a 45 százalékot. 

Ezzel összefüggésben további aggasztó jelenségre
is felhívják a figyelmet a közgazdászok az utóbbi egy-
két évben, amihez szintén köze lehet a gyors technoló-
giai fejlôdésnek: jelentôsen nôtt a szakadék a gazdasá-
gi gyôztesek és vesztesek között, azaz nôttek a fejlett
társadalmakban a jövedelmi különbségek, a növekedés
gyümölcsei csak egy nagyon szûk elit körében realizá-
lódnak. Teljesen új társadalompolitikai, szociális kihívá-
sokkal kell szembenézni, az elmúlt kétszáz év techno-
lógiai váltásainak modellje valószínûleg most nem fog
mûködni!

Miben áll ez a változás?
Két egyesült államokbeli közgazdász 2012 óta elem-

zi az 1967 és 2017 közötti foglalkoztatási adatokat. Az
összes amerikai foglalkozást négy foglalkozási csoport-
ba rendezték, ezek: rutin vagy nemrutin, valamint hogy
a munka kognitív vagy manuális jellegû-e. 

Példák az osztályozási rendszerre: 
– Rutinmunkáról van szó, ha szabályokon alapuló

és fizikai feladatokat lát el valaki, mint például 
a gyári munkások, akik hegesztô- vagy fémnyomó
gépeket, targoncákat mûködtetnek vagy háztartási
készülékeket javító mûhelyben dolgoznak. 

– A rutin kognitív munkakörök közé tartoznak 
a titkárok által végzett feladatok, könyvelôk,
banktisztviselôk. 

– A nemrutin kézi/manuális munkák közé tartoznak
a gondnokok vagy otthoni egészségügyi segéd-
feladatok.

– Végül a nemrutin kognitív munkakörök olyan 
feladatokat tartalmaznak, mint a PR, pénzügyi
elemzés vagy számítógépes programozás.

A kategorizálás után egy igen meglepô ábra rajzoló-
dott ki (1. ábra). 

A legutóbbi recesszióban a rutinszerû munkák össze-
omlottak; mind a kognitív, mind a manuális foglalkozá-
sok több mint 5 százalékponttal csökkentek.

Ami meglepô, hogy azóta sem tudtak ezek a feladatok
visszajönni a munkaerôpiacon, és úgy tûnik nem is fog-
nak, ugyanis a vállalatok az azóta is ismétlôdô kisebb
recessziókon a technológia segítségével próbálnak úr-
rá lenni. 

Az 1960-as és 1970-es évek recesszióiban a rutinsze-
rû munkák ugyan visszaesnek, de gyorsan visszaálltak.
Viszont az 1990-es recesszió után valami megváltozott.
A rutinszerû munkahelyek száma csökkent, de már so-
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ha nem állt helyre. A recesszióban 2001-ben és 2007–
2009-ben még tovább csökkentek (2. ábra). 

Mindez arra utal, hogy a cégek elkezdték kezelni a
recessziókat az automatizált, vagy könnyebben kiszer-
vezhetô feladatok leépítésével. Jaimovich és Siu is úgy
vélik, hogy fôleg az automatizálási feladatok állnak a
háttérben, ezek a feladatok valószínûleg szükségtelen-
né váltak/válnak a technológia miatt.

Ennek a változásnak az üteme minden bizonnyal nem
csökken a közeljövôben sem, így a középosztály még
komolyabb kihívások elôtt áll. Azonban azt a szerzôk is
fontosnak tartják kiemelni, hogy a manapság igen nép-
szerû „elveszi-e a robotika és a mesterséges intelligen-
cia a munkámat” kérdésre nem olyan egyszerû a válasz,
hogy „igen" vagy „nem". Érdemes egy kulcsfontosságú
megkülönböztetést tenni: „nem a foglalkozások vagy
munkahelyek automatizálódnak, hanem a feladatok” [4].
Valóban megfigyelhetô egy tendencia, miszerint például
a titkárok és adminisztratív asszisztensek száma folya-
matosan csökken, de ehhez a tevékenységhez közel ál-
ló, de sokkal specializáltabb foglalkozások az elkövetke-
zô évtizedben az átlagosnál sokkal gyorsabban fognak
növekedni. Ilyenek például az egészségügyi- vagy jogi
asszisztensek, egészségügyi információs technikusok [4].

Nos, ezekhez az új készség- és képesség-elvárá-
sokhoz kell/kellene igazodnia az oktatási, felnôttképzé-
si és átképzési gyakorlatoknak, ám ezt az átalakulást
egy további makacs trend befolyásolja. Ez pedig a de-
mográfiai fordulat!

3. Demográfia fordulat

Az ENSZ szerint a 60 évnél idôsebbek száma 2050-re
várhatóan megduplázódik, mintegy 2,1 milliárdra nô. Jól

érzékelteti a tendenciát, hogy az 1950-es években a vi-
lág népességének ez a szegmense mindössze 205 mil-
lió fô volt! 

Az idôsödô korosztály fogja kitenni az európai össz-
népesség 43 százalékát 2025-ben, ami annak az örven-
detes ténynek is köszönhetô, hogy az elmúlt 50 évben
10 évvel nôtt a férfiak és a nôk átlagos várható élettarta-
ma [5]. Megjelennek a szuperidôs társadalmak, – ahol
a 65 év felettiek aránya meghaladja a 25 százalékpon-
tot – és 2050-ben várhatóan ebbe a klubba fog tartozni
Magyarország is. 

Magyarországon ebben az évtizedben 300 ezer mun-
kavállaló fog eltûnni a munkaerôpiacról, emiatt várható-
an 15 százalékponttal fog csökkenni az életszínvonalunk,
ha nem teszünk semmit. 

Az egyik megoldás, hogy az 50 pluszos népességbôl
minél nagyobb arányban tartsuk a munkaerôpiacon az
embereket. Ez viszont csak úgy lehetséges, hogy ha az
idôsödôk is hajlandóak tanulni, megújítani képességei-
ket, kompetenciáikat, ha tisztában vannak a demográfiai
kihívás következményeivel és az azokra adható jó vála-
szokkal. A gazdasági fejlôdés jelentôs mértékben ettôl
a tudásmegújítási hajlandóságtól függ.

A Világgazdasági Fórum becslése szerint 2025-re a
jelenleg dolgozók felének új készségeket és képessé-
geket kell elsajátítania vagy megújítania. Az önmened-
zselés új készségei jelennek meg, amelyekkel sokkal na-
gyobb eséllyel lehet elhelyezkedni. Ilyenek például az
aktív tanulás, az ellenálló képesség, a stressztûrés és
a rugalmasság [6].

Viszont ezeknek az új elvárásoknak az ipari társada-
lom kiszolgálására kialakított oktatási rendszerrel nem
lehet megfelelni. Az oktatási rendszerek – és ez nagyjá-
ból igaz a világ minden országára – legjobb esetben is
csak követôi a digitális átalakulásnak, nem pedig ala-
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kítói, befolyásolói, ahogy ezt már említettem. Ha meg-
nézünk egy száz évvel ezelôtti osztálytermet, akkor az
gyakorlatilag ugyanúgy néz ki, mint a mai. Például fron-
tális oktatás folyik, a passzív információ-befogadást szol-
gálja minden berendezés, tárgy, bútor és eszköz. Azzal,
hogy a krétatáblát kicserjük okostáblára, hogy tablete-
ket osztunk százezerszámra a tanulóknak, még nem be-
szélhetünk digitális oktatásról. 

Az alábbiakban két példát mutatok be arra, hogy a
demográfiai fordulat és a digitális átalakulás kettôs ki-
hívásaira reflektálva milyen helyi megoldásokat fejlesz-
tünk Kecskeméten. 

A Kecskeméti Kreatív Tudásközpont Közalapítvány
irányítja több éve a város idôsödésügyi programját és a
Digitális Tudásközpontot. Határozott álláspontunk, hogy
csak az emberi tôke beruházásokkal védhetôk ki az idô-
södô társadalom kedvezôtlen hatásai. Ez növeli a kor-
osztályban a hasznosságélményt és szerintünk így az
egészségben eltöltött évek számát is. Meg kell terem-
teni azokat a szolgáltatásokat, intézményeket, amelyek
segítik az 50 pluszos korosztály munkaerôpiacon való
tartását. Ebben az összefüggésben keressük azokat a
társadalmi innovációkat, amelyekkel az idôsödô társa-
dalom még a munkaerôpiacon tartható. 

Kiemelt törekvésünk, hogy a tanulás, képzés lehetô-
sége, a digitális átalakuláshoz való alkalmazkodás az
egészséges hosszú élet egyik meghatározó eleme le-
gyen Kecskeméten. Ennek eredményeként a Neumann
János Egyetemmel való együttmûködésünk révén Ma-
gyarország egyetlen korbarát címmel1 rendelkezô egye-
teme van a városban. Az Age-friendly University Global
Network2 angolszász kezdeményezés, amelynek az a
célja, hogy az idôsödô társadalmat is bevonjuk a felsô-
oktatásba. 

A kecskeméti egyetem másfél éve megnyitotta a kép-
zéseit az 50 pluszos helyi lakosok elôtt. Bizonyos kurzu-
sokra, egyetemi órákra be tudnak ülni azok az idôsödôk
is, akik jelentkeznek, így részt tudnak venni az oktatás-
ban és a gyakorlati képzésben is. Ezen kívül kétheti rit-
musban Hírös Szenior Egyetem elnevezéssel elôadáso-
kat szervezünk, ahol döntôen a napjainkban kurrens té-
mákban adnak elô elismert szakemberek, tudósok. Min-
den szemeszterben van mesterséges intelligenciával,
fenntarthatósággal, környezetvédelemmel, digitalizáció-
val kapcsolatos elôadás. Ezek ráadásul olyan témakö-
rök, amelyek érdeklik a nappali tagozatos egyetemi hall-
gatókat is, így a szenior egyetemi elôadásokon fiatalok
is részt vesznek. 

Kecskeméten négy éve intézményesült a CédrusNet
Kecskemét idôsödésügyi program3. Legfôbb célunk az
olyan társadalmi innovációs eszközök fejlesztése, amik
megakadályozzák az idôsödô középosztály lecsúszását,
amelyek az 50 pluszos korosztályon belül érdemi válto-
zásokat generálnak a foglalkoztathatóság, a társadalmi
részvétel, a független, egészséges és biztonságos élet,
valamint az aktív életvitel területein. 

Magyarország sajnos nem teljesít jól az Aktív Idôsö-
dés Index [7] rangsorban, különösen gyengék vagyunk a
„tanulási képesség”, az „önkéntesség”, a „mentális jól-
lét” és a „társadalmi kapcsolatok” mutatókban. Határo-
zottan úgy gondoljuk, ezekben a dimenziókban Kecske-
méten már kimutatható eredményeket értünk el, így jó-
val az országos átlag felett teljesítünk. 

A program számos lehetôséget ad olyan társadalmi
innovációk fejlesztésére, amelyek javítják az idôsödô
társadalom foglalkoztatási mutatóit, enyhítik a szociál-
politikai és egészségügyi rendszereket terhelô problé-
mákat, illetve segítik az idôsödô nemzedékben rejlô tu-
dásra és tapasztalatokra támaszkodó új munkaerôpiaci
eszközök fejlesztését. Olyan versenyképességi program-
ként definiáljuk magunkat, ami a társadalmi idôsödés
helyi intézményrendszerét fejleszti.

A Kecskeméti Kreatív Tudásközpont Közalapítvány ke-
retében a Digitális Tudásközpont és a CédrusNet Kecs-
kemét Program közös metszéspontjaiban olyan társadal-
mi innovációkat fejlesztünk, amelyek a legmodernebb
oktatástechnológiai eszközöket, módszereket használva
a szenior korosztály készség- és kompetencianövelését
segítik elô, ezzel erôsítve az 50 pluszosok munkaerô-
piaci versenyképességét.

A ránk szabott feladatokon túl olyan új megoldások-
ban gondolkodunk, amelyek az idôsödô társadalmunk
kihívásait kezelik. Büszkék vagyunk arra, hogy önkor-
mányzati háttérintézményként is kreatívak és innovatí-
vak tudunk lenni.

Munkánk során az 50 pluszos korosztályt érintô digi-
tális élménypedagógiai módszertani, foglalkozásfejlesz-
tési megoldásokat keressük, az Edtech és AgeTech vi-
lág közös metszéspontjait, ami igazán újdonságnak te-
kinthetô Magyarországon. Az új készségek elsajátítása,
a készségszintek növelése jelenleg nem tud lépést tar-
tani a technológiai fejlôdés ütemével, így növekedik a
készséghiány, munkaerôpiaci feszültségek alakulnak ki.
Az ipari társadalom igényeire kialakított mai tömegok-
tatás nem alkalmas arra, hogy a közeljövô munkaválla-
lóit olyan munkakörök betöltésére készítse fel, amelyek
még nem is léteznek. Ebben a kontextusban keressük
azokat az új digitális pedagógiai módszertani megoldá-
sokat, élménypedagógiai eszközöket, amelyek a hagyo-
mányos képzés, felnôttoktatás alternatívái tudnak lenni.

Az elindított, illetve már megvalósítás alatt álló inno-
vációink: 

• Új élménypedagógiai mûhelyek létrehozása közös-
ségi házakban.

• Új digitális élménypedagógiai foglalkozás kialakí-
tása az 50 pluszosoknak: okosotthon-megoldások;
családi fotók, emlékek digitalizálása; digitális varró-
és hímzôgépekkel foglalkozás.

• Élménypedagógiai elemeket tartalmazó digitális
kompetencia mikroképzés kidolgozása: e-közigaz-
gatás, közösségi média és digitális gyermekvéde-
lem témakörökben.

Miért más a 4. ipari forradalom, mint az elôzôek?
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• VR-szemüvegek idôsotthonokban és demencia-ke-
zelésben. 

• Digitális babráló szolgáltatás, önkéntes hálózat ki-
alakítása közösségi házakban.

Tehát olyan, a digitális élménypedagógia módsze-
reire támaszkodó képzéseket, foglalkozásokat hozunk
létre, amelyek a csinálva tanulást helyezik a fókuszba.
A digitális kompetenciát, egyéb készségeket nem fron-
tális oktatással, hanem egy-egy alkotópedagógiai fog-
lalkozás során sajátíttatjuk el. Egy-egy probléma, illet-
ve projekt megoldását várjuk el egy technológia-inten-
zív környezetben, lehetôség szerint csapatmunkában.

Ebben az IKT-intenzív környezetben nem csak meg-
ismerkedhetnek a legmodernebb eszközökkel, alkalma-
zásokkal, hanem olyan soft skilleket is gyakorolhatnak,
mint a csapatmunka, az érvelés, az algoritmikus gondol-
kodás és komplex problémamegoldás. 

Ezek az AgeTech kezdeményezéseink elismert tár-
sadalmi innovációk lettek4, de maga a CédrusNet Kecs-
kemét idôsödésügyi program is elnyerte az EMMI „Év
Társadalmi Innovációja” díját 2021-ben5.

A meglévô IKT eszközpark kreatív felhasználására
még egy példát hozok. Közel egy éve járunk havi rend-
szerességgel idôsotthonok lakóihoz VR-szemüveggel, és
nyújtunk olyan élményeket, amelyek segítenek kimoz-
dulni a fizikai és szellemi elszigeteltségbôl, amelyek se-
gítségével a virtuális térben elutazhatunk a világ bármely
izgalmas részébe. Ezek az alkalmak egészen új, felsza-
badító élményt nyújtanak, ha kis idôre is, de elfeledtetik
a fizikai korlátokat, felidézhetôvé válnak a fiatalkori él-
mények. Mindez nemcsak szociális interakcióra ad lehe-
tôséget a lakók között, de az új élménynek, az emlékek
felidézésének köszönhetôen a demencia megelôzésé-
hez, szinten tartásához is kiváló eszköz. 

A kezdeményezés annyira újszerû, hogy tavaly ôsz-
szel az országos sajtóban6 is megjelentünk, míg decem-
berben a Reuters által már a világsajtót is bejárta7, hogy
a kecskeméti szeniorok VR-szemüveg révén elutaztak
több karácsonyi vásárba. Pár hete pedig kaptuk a hírt,
hogy a 24.hu cikkéhez az egyik nálunk készült fotó a
42. Magyar Sajtófotó pályázaton a Társadalomábrázolás,
dokumentarista fotográfia (egyedi) kategória elsô díját
hozta el8. 

4. Összefoglalás

A 2008-as nagy válság óta tudjuk, hogy a vállalatok a
recessziót az erôteljes automatizálással tudják legha-
tékonyabban túlélni. Nem lesz ez másként a közeljövô-
ben sem, így a robotizáció, a mesterséges intelligencia
megoldások fognak elôtérbe kerülni. Ehhez, ha tetszik,

ha nem, a ma emberének alkalmazkodnia kell, hiszen
egy robot hat munkahellyel csökkenti a foglalkoztatást
[8]. 

Az idôsödô munkavállalók nem kevésbé termeléke-
nyek, mint a fiatalok. A gond azzal van, hogy a készsé-
geiket, képességeiket nem újítják meg, így folyamato-
san kopnak, elavulnak azok a kompetenciák, amikkel
még versenyképesek lehetnek a munkaerôpiacon. Az
Európai Bizottság célja, hogy 2030-ra az EU-ban élô fel-
nôttek legalább 60 százaléka vegyen részt évente vala-
milyen képzésben9. Ezzel szemben az oktatásban és
képzésben való részvétel aránya Magyarországon az 55
és 74 év közötti idôsödôk körében mindössze 2,7 szá-
zalék volt 2022-ben10.

Így tehát azokat a tanulási, képzési lehetôségeket kell
megújítani és innovatív megoldásokkal vonzóvá tenni,
amik révén becsalogathatók az idôsödô munkavállalók,
rávehetôk új készségek, képességek elsajátítására. A
digitális kompetencia az egész életen át tartó tanuláshoz
szükséges kulcskompetenciák egyike. A mai munkakö-
rök 90 százalékához szükséges valamilyen szintû digi-
tális jártasság. Ugyanakkor az 50 pluszos korosztályt
célzó képzések, kompetencia-bôvítések, szolgáltatások
teljes mértékben hiányoznak. Ha vannak is idôsinforma-
tikai képzések, azok nem mutatnak túl a hagyományos,
frontális képzéseken.

A digitalizáció kedvezôtlen hatásait az oktatás, míg
az öregedô társadalom kedvezôtlen hatásait az egész-
ségügy megreformálásával lehetne kivédeni. Sajnos pont
ez az, ahol a legkevésbé tudunk elôrelépni, hatékony vá-
laszokat találni. Pedig pont ez az a két terület, ami ellen-
súlyozni tudná más szektorok problémáit, azaz a meg-
oldásra váró feladataink nemhogy csökkenni fognak,
hanem növekedni. A negatív hatások kivédése ma sok-
kal erôsebben strukturális és egyéni szintû válaszokat
követel meg, mint bármikor is valaha. 
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A szerzôrôl

MOLNÁR SZILÁRD az ELTE Szociológiai Intézetben vég-
zett, mint kutató szociológus. Hosszabb ideje a Nemzeti
Hírközlési és Informatikai Tanács szakértôje. Jelenleg a
Kecskeméti Kreatív Tudásközpont Közalapítvány elnöke,
a CédrusNet Kecskemét Program és a kecskeméti Digi-
tális Tudásközpont szakmai vezetôje. A CédrusNet Kecs-
kemét idôsödésügyi program a 2022-es évben elnyerte az
Év Társadalmi Innovációja Díjat. 
Gyakorlati ismeretekkel rendelkezik az információs tár-
sadalomhoz kapcsolódó különbözô részterületeken, kie-
melten; Magyarország Digitális Oktatási Stratégájának
megvalósításában, a Digitális Kompetencia Keretrendszer
kialakításában, továbbá a közigazgatás elektronizálása,
a külhoni magyar közösségekkel szakmai kooperációk-
ban. 2009-ben a digitális megosztottság hazai kutatásában
elért eredményekért a Miniszterelnöki Hivatal Információs
Társadalomért Szakmai Érem elismerésében részesült.

Miért más a 4. ipari forradalom, mint az elôzôek?
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1. Bevezetés

A blockchain-technológiáról sajnos még manapság is
sok szakembernek a kriptoeszközök, az NFT-hez kötött
macskás képek, vagy éppen Ronaldo egymilliárdos per-
rel csúfos véget ért NFT-projektje jut eszébe, ami a block-
chain valódi üzleti problémákat megoldó képességérôl,
az adathitelesítésrôl eltereli a figyelmet!

Azok a szakemberek, akik viszont átlátnak ezen a fe-
lületen, már nagyban dolgoznak azokon a megoldáso-
kon, amelyek blockchain-technológiára épülve valósít-
ják meg a különféle szervezetek közti adatcserét, adat-
alapú együttmûködést, így munkára fogva a blockchain-
technológia azon részét, amire kitalálták, és ami miatt a
kriptopiac dollármilliárdjait bízta rá sok millió befektetô.

Az EU is bekapcsolódott ebbe a fejlesztésbe az EBSI
(European Blockchain Services Infrastructure) révén. A
diploma- és képzési mikrotanúsítvány-rendszer, vala-
mint a közjegyzôi és az SSID identitáskezelô rendszer
mellett számos olyan felhasználási eset fejlôdik, ami EU-
szinten fogja biztosítani a hitelességet, az átláthatóságot.
Ennek a rendszernek megvan a helye a blockchain-öko-
szisztémában a határokon átívelô adatalapú együttmû-
ködésekben, ugyanakkor az üzleti és közigazgatási meg-
oldásokat is célszerû egy olyan reziliens megoldásra
alapozni, ami nem függ egy központi entitástól, vagy cél-
jainak esetleges módosulásaitól. 

Ezért szükség van egy olyan, az iparágak közti átjá-
rást és együttmûködést biztosító rendszerre, interoperá-
bilis blockchain-megoldásra, ahol az adathitelességet és

manipulációmentességet, valamint azok átláthatóságát,
felhasználását és követését maguk a folyamatban részt-
vevô szervezetek, vagy azok által közösen elfogadott/fel-
hatalmazott képviselôi biztosítják és tudják kézben tarta-
ni. Ennek igényét tovább erôsíti, hogy az EBSI-rendszer
mûködésébe „beépített” központosított technológiai kont-
roll, illetve – ahogy nemrég a BME kutatói publikálták –
a „root” adminisztrátori jog által az EU-rendszergazdák
elvi lehetôsége az adatokhoz való hozzáférésre, ami fel-
vethet némi aggályt, amennyiben az üzleti adatainkat és
megoldásainkat erre alapoznánk. 

A blockchain-technológia hitelességének alapjai szik-
laszilárdak – és a technika mai állása szerint quantum-
ellenállóak –, amit mi sem mutat jobban, hogy az eIDAs
2.0, vagy ahogy újabban emlegetik; eID regulációba jo-
gilag is elismerésre kerül. A leglényegesebb, hogy a
„distributed ledger” azaz a fôkönyvi rendszerekben tá-
rolt adatokat a bíróságoknak hitelesnek/változatlannak
kell elfogadnia, amibôl levezethetô és jogilag megalapoz-
ható a blockchain-technológiára épített üzleti megoldá-
sok hitelessége is.

Több európai országhoz hasonlóan a magyar közigaz-
gatás és a Magyar Nemzeti Bank is felismerte a block-
chain-technológiában rejlô valódi megoldó képességet.
A bankokat és biztosítókat összekötô blockchain-meg-
oldás után a folyamatban lévô EMAP- és a eBlokk-pro-
jektek ékes példák erre, de a Blockchain Koalíció által
is támogatva egyre több innovatív projekt formálódik
az iparban, egészségügyben, energetikában és fintech
területen is.
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Adatalapú mûködésre és döntésekre alapozott cégeket és szervezeteket építünk, miközben jelentôsen meggyengült a bizalom a
digitális adatokban, aminek következtében a cégvezetôk alig 20 százaléka mer adatok alapján fontos döntéseket hozni. 
A mesterséges intelligencia (MI)-rendszerek elterjedésével egyre fontosabb és megkerülhetetlen kérdés az adathitelesség és
manipulációmenteség ellenôrizhetôségének megteremtése cégmérettôl függetlenül minden iparágban, mert különben könnyen
belsô és külsô hitelességi válságba kerülhetünk, ami akár a cégünk mûködését is megrengetheti.
A cikkben bemutatásra kerülô DaTaOnX (Distributed Trust for Oen DATA eXchange) adathitelesítô megoldás egy blockchain-
technológiára épített interoperábilis rendszer, amely képes az adatok, dokumentumok, médiafájlok, szoftverkódok 
változatlanságát azok elôállítási vagy tárolási helyétôl ellenôrizhetôvé tenni. Egyfajta backend megoldásként a meglévô 
IT-rendszerekben is képes megteremteni az adathitelességet és átláthatóságot a teljes adatellátási lánc mentén, 
valamint az MI-megoldások tekintetében is. 
Az adatokba vetett bizalom megteremtése a digitális térben az egyik legnagyobb kihívás, amivel minden IT- és cégvezetônek
szembe kell néznie iparágtól és szervezetmérettôl függetlenül!
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DaTaOnX – 
Adathitelesítés végig a digitális értékteremtési
és ellátási láncokon Blockchain-technológiával
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* Jelen dokumentum a Híradástechnika folyóirat HTE Infokom különszámában megjelent cikkhez készült, egyéb irányú felhasználásához 
a szerzô nem járul hozzá.



Ugyan az EU jogalkotása gôzerôvel folyik (pl. AI Act),
de mivel a technológia jóval elôrébb jár, illetve sok e-
setben egyre nehezebb lehet azok megszegését felfe-
dezni, ezért a cégeknek is olyan megoldásokat kell al-
kalmazniuk a digitalizáció és az adatalapú mûködésük
során, ahol nem a jogszabályok betartása, hanem ma-
ga a technológia szavatolja a hitelességet, és ennek az
új világnak az alapjainak, az ADAT-nak a hitelességét
és a megváltoztathatatlanságát.

2. Az üzletiadat-manipuláció 
a mindennapunk része

A DAMA (Data Management Association) felmérése sze-
rint a vezetôk 20%-a egyáltalán nem bízik az adatokban.
Ennél azonban még súlyosabb tény, hogy 40%-uk csak
fenntartásokkal bízik saját szervezetének az adataiban,
és talán ennek köszönhetôen csak 20%-uk mer adatok
alapján fontos üzleti döntéseket hozni a saját cége ada-
tai alapján.

Amíg a vezetôk nem mernek megbízni A SAJÁT ADA-
TAIKBAN, addig hogyan várjuk el, hogy megbízzanak a
partnereik digitális adatában és az ADATOKRA ÉPÜLÔ
MESTERSÉGESINTELLIGENCIA-MEGOLDÁSOKBAN?

2.1. ChatGPT és adatmanipulátor MI-megoldások
Adatalapú döntésekre, együttmûködésekre és MI-meg-

oldások használatára alapozott cégeket építünk, miköz-
ben egyre kevésbé bízhatunk meg a digitális adatokban,
melyeket – paradox módon – az MI-megoldásoknak kö-
szönhetôen egyre könnyebb manipulálni...

A mesterségesintelligencia-megoldások robbanás-
szerû elterjedésével egyre kevésbé bízhatunk meg ab-
ban, amit látunk. „Fake” videók, képek, generált szemé-
lyiségek, csak virtuálisan létezô sztárok vesznek minket
körül, amelyek közül már nem tudjuk megkülönböztetni,
mi az, ami igazi és mi az, ami nem. A ChatGPT elterje-
désével és mindenki által történô elérhetôségével már
a szövegekben sem bízhatunk meg, hogy tényleg az ír-
ta-e, aki aláírta, vagy egy MI...

De mi a helyzet az adatokkal?
Sajnos még kevesen ismerték fel, hogy az adataink

is óriási veszélyben vannak, miközben ha a ChatGPT-t
magát megkérdezzük, hogy milyen visszaélésekre lehet
felhasználni, „Ô” válaszolja azt, hogy „könnyen tudok
nagy mennyiségû adatot manipulálni”.

Javaslom mindenkinek, hogy maga is próbálja ki, ha-
sonlóan, ahogy mi is megtettük, egy termék minôségé-
nek értékeléseit tartalmazó 1000+ soros XLS-táblán. Ezt
a ChatGP másodperceken belül képes volt úgy manipu-
lálni, hogy az abban lévô értékelési pontszámok ösz-
szege és átlaga ne változzon, és az értékelések változá-
sa a lehetô legkisebb legyen (nehezen lehessen észre-
venni), miközben minden olyan sor, amiben egy bizonyos
termék megnevezése szerepelt, 100%-os értékelésûre
változzon!

Gondoljunk csak bele: mi történne, ha egy belsô em-
ber vagy hacker a mi adatainkat manipulálná úgy, hogy

az bizonyos külsô elvárásoknak feleljen meg, és ezen
adatok alapján hoznánk meg az üzleti, vásárlási vagy
egyéb döntéseinket? 

A manipulált adatokon való döntés azt jelenti, hogy
miközben azt gondoljuk, hogy megalapozottan, gondosan
és objektíven hoztuk meg a döntésünket, valójában va-
lakinek az érdekei szerint döntöttünk...

2.2. Példák az adatmanipulációra és veszélyeire 
Sok történet terjed az interneten arról, hogy hagyo-

mányos vagy MI-eszközökkel hogyan manipulálják az
adatainkat, és milyen visszaéléseket követnek el vele.
Néhány esetet érdemes ezek közül megismernünk, hogy
ennek veszélyét kellô mértékben érzékeljük 

Excel – a potenciálisan a legveszélyesebb szoftver 
A mindennapi üzleti folyamatainkban elôszeretettel

alkalmazzuk az Excel-t mind döntés-elôkészítô mind -
támogató megoldást. A FORBES magazin cikke már
2013-ban felhívta a figyelmet a pénzügyi rendszerek-
ben használt XLS-táblák adatainak és arra alapozott
számítási metódusainak ellenôrizhetetlen módosításá-
nak veszélyeire, illetve az azok által okozott konkrét
veszteségekre. 

Képmanipuláció – nem csak a szemünket téveszti meg 
A Science által közölt beszámoló alapján az elmúlt

évtizedekben a legelismertebb Alzheimer-kutatók rend-
szeresen meghamisították az eredményeiket, amivel
nemcsak befektetôk dollármillióit, tudományos támoga-
tásokat fecsérelték el, hanem a gyógyszerfejlesztése-
ket is visszavetette. Nemcsak photoshoppal történt kép-
hamisítás merült fel, volt, aki több kutatásban is felhasz-
nálta ugyanazokat a képeket, új kísérleti eredményeknek
beállítva ôket. 

Gondoljuk bele, hogy ma szinte mindenkinek elérhe-
tô MI-eszközökkel mennyire egyszerû képeket manipu-
lálni, és nemlétezô képeket generálni. Ezt a hírek szerint
egy hackercsapat ki is használta, és egy egészségügyi
szolgáltató képalkotó diagnosztikai képeibe tett bele, il-
letve törölt azokból rákmarkereket.

Mivel a cég a több tízezer képe közül nem tudta ki-
szûrni melyik manipulált, és az újbóli képi diagnosztika
nem volt opció, inkább fizettek a zsarolóknak, akik a hí-
rek szerint nem voltak profik, csak jól tudták használni
a MI lehetôségeit! 

Észrevétlen adatbázis-manipuláció – HMS Defender
AIS adatbázis hamisítása

Az AIS rendszer 2021. júniusi nyomonkövetési adatai
azt mutatták, hogy a HMS Defender és egy holland fre-
gatt, a HNLMS Evertsen közeledik a krími Szevasztopol
kikötôhöz, de nem voltak ott... valójában mindkét hajó
nagyjából 300 km-re dokkolt Odesszában. 

Mivel az oroszok nem tudták, hogy az AIS adatbázisa
manipulált adatokat mutat, ezért ez alapján döntötték el,
hogy a HMS Defender-t agresszornak tekintik, és a kö-
vetkezô napon a nemzetközi vizeken való közlekedését
akadályozták, illetve figyelmeztetô lövéseket is leadtak
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rá, ami a Krimi krízis közepén könnyen annak eszkalá-
ciójához vezethetett volna. Az utólagos vizsgálatok sze-
rint az AIS nemzetközileg használt és elfogadott adat-
bázisát kívülrôl manipulálták, de arra, hogy ennek ki volt
az elkövetôje, a mai napig nem derült fény... 

Mivel ez az esemény az AIS-rendszer hitelességé-
nek megkérdôjelezéséhez vezetett, ezért a hírek szerint
annak üzemeltetôi olyan adathitelesítési megoldást kezd-
tek el kidolgozni és abba beépíteni, ami biztosítja, hogy
annak adatbázis-manipulációja ne legyen lehetséges. 

2.3. MI-modellek átláthatósága 
A Stanford Egyetem kutatói jelentést adtak ki a fôbb

mesterségesintelligencia-modellekrôl és megállapítot-
ták, hogy ezekbôl nagymértékben hiányzik az átlátha-
tóság. Dr. Percy Liang szerint: „Az elmúlt három évben
egyértelmû, hogy az átláthatóság csökkent, miközben a
képességek az egekbe szöknek”.

A TED AI-n aggodalmát fejezte ki az olyan zárt model-
lek, mint a GPT-3 és GPT-4 felé mutató legújabb trenddel
kapcsolatban, amelyek nem adnak kódot vagy súlyokat.
Emellett az elszámoltathatósággal, az értékekkel és a
forrásanyag megfelelô megnevezésével kapcsolatos kér-
déseket is feltett!

A hagyományos és MI-rendszerek mûködésének át-
láthatóságának kulcsa is a hiteles adat! 

Ezért minden cégnek, szervezetnek, szakigazgatási
és állami szereplônek szükséges is elgondolkodni azon,
miként biztosítja a hitelességet az ADAT-alapú üzleti fo-
lyamataiban és a mesterségesintelligencia-megoldások-
ban is!

3. Adathitelesítés szükségessége 

Sokan talán még a fenti példák ellenére is szkeptikusak,
illetve hamis biztonságérzetük van az adathitelességgel
kapcsolatosan, ami azonban a jelen kihívása. Számos
IT Security szakértô és trendkutató kongatja a vészha-
rangokat az MI által okozott hitelességi válság tekinte-
tében, közülük két meghatározó hazai szakértô vélemé-
nyét szeretném ide idézni: 

Keleti Artúr:
“...Az ITBN alapítója szerint is a hitelesség a legna-

gyobb probléma. A mesterséges intelligencia sok min-
dent mûvel majd az elkövetkezô években, és innentôl
kezdve amíg létezünk... Ez lesz a jövô, ez nem egy hype
...sokan azt hiszik, hogy elmúlik. Nem fog. A velünk ma-
radó mesterséges intelligencia mindenkinek és minden-
nek a hitelességét kihívások elé állítja majd és egyben
befolyásolja azt is, hogy mit vélünk igaznak!”

(IT Business – ICT-PIAC NAGYKÖNYVE 2023)

Rab Árpád:
“...A digitális tér nagyon fontossá vált, viszont az

egymás iránt érzett bizalom csökkent, könnyebb átver-
ni az embereket technológiák segítségével. Könnyû ma-
nipulálni..., félrevezetni, ezt nem engedhetjük meg ezért
vissza kell szerezni a bizalmat a digitális térben... En-
nek legfôbb eszköze a blokklánc-technológia... azt rög-
zítem, ami van, és ezt nem változtathatja meg senki. Ez
kritikus lesz a jövô tekintetében... de az emberek nem
mindig fogják tudni, hogy blokklánc-technológiát hasz-
nálnak a háttérben.”

(Karizma Podcast 2022) 

3.1. Hol van szükség hiteles adatokra?
A mesterségesintelligencia-megoldások adathiteles-

ség és átláthatóság tekintetében különösen nagy figyel-
met érdemelnek, ugyanakkor fontos szem elôtt tartanunk,
hogy a szervezetünk hiteleségének megtartásához min-
den olyan adatkörben szükséges megteremtenünk a hi-
telesség ellenôrizhetôségét, amely(ek)re igaz, hogy:

– kulcsadataink, 
amelyekre a cégünk üzletmenetét alapozzuk,

– amelyre ellátási láncunkat építjük,
– üzleti döntéseinkhez felhasználunk,
– termékünk minôségét igazolják,
– mûködésünk mutatóit a piac felé megbízhatóvá teszik,
– amelyeket az adatpiacokon szeretnénk monetizálni.

A fenti felsorolás hitelességmegteremtési fontossá-
gi illetve kockázati sorrendet is jelent, amit a cégünk di-
gitalizációja során mindenképpen figyelembe kell ven-
nünk, amikor annak adatalapú mûködését tervezzük, vagy
vesszük górcsô alá. 

3.2. A ma keletkezô adatainkat csak ma lehet 
hitelesíteni 

Az adatok speciális „jószágok”, amelyek hitelessége
exponenciálisan csökken, amint elhagyják elôállítási he-
lyeiket és eszközeinket (szenzor, IoT-eszköz, adatlap stb.)
Ennek oka, hogy az adatkommunikációs, -tárolási és
adatcsere-megoldásokba lépve egyre több támadási
felülettel érintkeznek, így egyre kevésbé bízhatunk meg
azok változatlanságában. 

Persze vannak jogi garanciák és technikai megoldá-
sok, amelyek a kockázatot csökkenteni hivatottak, de
csak akkor lehetünk biztosak abban, hogy az adatain-
kat nem manipulálták, ha azokat a keletkezésüknél egy
olyan technikai megoldással hitelesítjük, amely a teljes
életútján végig kiséri.
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Az adathitelesség a ma kihívása, a holnap veszélye,
de MA keletkezô adatokat csak MA lehet hitelesíteni!

3.2.1. Meglévô adatkészletek hitelesítése – adatpiaci meg-
osztás és MI betanítás elôtt

Joggal merül fel a kérdés, hogy mit kezdjünk a meg-
lévô adatkészleteink hitelességével?

Ezeket visszamenôleg már nyilván nem tudjuk hite-
lessé tenni, de erôsíteni tudjuk az azokba vetett bizalmat,
ha azokat mielôbb hitelesítjük. A meglévô adatkészle-
tek hitelesítésével létrejön egy olyan idôpont, amely után
minden kétséget kizáróan le tudjuk ellenôrizni, hogy az
adott adatkészlet biztosan nem változott meg. 

Ennek legtipikusabb alkalmazása az adatbázisaink
adatpiaci felajánlásának elôkészítése. Ebben az esetben
különösen fontos, hogy a vevôm tudja azt, hogy az adott
adatkészlet milyen idôponttól hitelesített, és ellenôriz-
hetô annak változatlansága. 

Amennyiben MI-megoldások betanítására használjuk
a meglévô adatkészleteinket, akkor legkésôbb az azzal
való feldolgozás elôtt szükséges a hitelesítési eljáráson
keresztülvinni azokat annak érdekében, hogy az azok
segítségével létrejövô MI-modell átláthatóságát és adat-
készletének ellenôrizhetôségét biztosítani tudjuk.  

3.3. Nyílt adathitelesítési és adatcsere-támogató
megoldásra van szükség

Mivel az adatmanipuláció egyre könnyebb és egyre na-
gyobb veszélyt jelent, ezért – meglátásunk szerint – egy
olyan megoldásra van szükség, ami a globális GAIA-X
formálódó megoldásának és a különbözô iparágakban
fejlôdô zárt, sokszor nagy belépési küszöbû „siló” block-
chain-megoldásoknak (pl. Pharma Ledger) elônyeit egye-
síti. Meg kell teremteni annak lehetôségét, hogy létrejöj-
jön egy olyan hitelesítési megoldás, amihez cégméret-
tôl és adat-elôállítási mennyiségtôl függetlenül minden

szereplô könnyen – akár szolgáltatásalapon – csatlakoz-
ni tudjon akár saját hitelesítési csatornát létrehozva.

A DaTaOnX-rendszerünk ennek megvalósítását cé-
lozza, amely nem „konkurenciája”, hanem egyfajta in-
teroperábilis fundamentuma lehet az európai üzleti hi-
teles adatterek és adatcsere-megoldási törekvéseknek,
mivel az adat-elôállítók tömegeihez és az adat-elôállí-
táshoz legközelebb tudná megteremteni a hiteles adat
alapjait. 

Ezzel mindenki számára elérhetôen alacsonyra ke-
rülne az adathitelesség belépési küszöbe, és széles
körben létrejöhetne a hiteles adat fogalma, amire az MI-
megoldásokat lehetne építeni. 

4. DaTaOnX & OnXID alapú 
interoperábilis adathitelesítés

Az INFOKOM 2023 konferencián bemutatott Distributed
Trust for Oen DATA eXchange azaz DaTaOnX-rendsze-
rünk egy Hyperledger Fabric alapú Enterprise blockchain-
alapú interoperábilis adathitelesítô megoldás, amely-
ben az adatok változatlanságának ellenôrizhetôségét az
abban tárolt OnX-azonosítók és az adatcserében érin-
tett szereplôk – vagy azok megbízottjai – közösen bizto-
sítják. 

Mivel a hitelességet az adatnak az ADAT-tulajdonos
belsô rendszerében elôállított egyedi OnxID-azonosító-
jának blockchain-tárolása biztosítja, és maga a nyers
adat alapértelmezetten nem kerül letárolásra a DaTaOnX-
rendszerben, ezért a rendszer a GDPR követelményei-
nek is megfelel. 

A következôkben bemutatjuk a DaTaOnX-rendszer fôbb
építôköveit és mûködésének alapvetô folyamatát, de –
mivel az iparjogvédelmi eljárás elôtt áll –, ezért annak
részleteit jelen cikkben nem publikáljuk.
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A leírásban szereplô ADAT fogalma minden olyan egye-
di vagy egymással összefüggô adatsorozatot, dokumen-
tumot, média- és egyéb fájlt, szoftverkódot, digitálisan tá-
rolt állományt jelent, amelybôl az OnXID elôállítható.

4.1. Hitelesítési Backend szolgáltatás/megoldás 
A DaTaOnX egy szolgáltatás-alapon igénybevehetô,

vagy egy ellátási lánc által akár licenszelhetô olyan meg-
oldás, amely egyfajta backendként képes beépíteni a
hitelességet a meglévô IT-rendszereink és folyamataink
mögé. 

Nem kell újra írnunk a szoftvereinket, blockchain-meg-
oldásúvá tenni meglévô adatbázisainkat, mert a DaTa-
OnX háttérrendszerként meghíva ellátja a hitelesítést,
és biztosítja, hogy az a teljes ellátási láncunkon végig
biztosítani tudja az annak segítségével hitelesített ada-
tainkat. Ezáltal minden partnerünk, a beszállítóink, a vá-
sárlóink a szak- és államigazgatás is meg fog bízni az
adatainkban, legyen szó akár termékminôségrôl, ESG-
rôl, fenntarthatóságról, vagy akár adatainkra épített fi-
nanszírozásól vagy elszámolásokról. 

4.2. OnX-azonosító-alapú mûködés 
Az OnX-azonosítók a RAW-adatforrásból, illetve a hoz-

zá kapcsolt eseményekbôl generált azonosítók, amelyek
a DaTaOnX-blockchain adattárában kerülnek tárolásra.
Tartalmuk az interoperabilitás biztosítása érdekében elô-
re meghatározott, de több esetben a felhasználási eset-
hez igazítható/testre szabható részeket is tartalmaz, ezen
kiegészítések viszont csak akkor lehetnek felhasznál-
hatóak, ha a felhasználó rendelkezik annak definícióival.
Ezért ezen felhasználási esetre szabott kiegészítéseket
jellemzôen egyazon ellátási láncon együttmûködô sze-
replôk számára javasolt alkalmazni.  

Az OnX ID-generátorok nyílt dokumentációval rendel-
kezô szoftverkódként készülnek el, melyek szabadon fel-
használhatóak és beépíthetôek a felhasználók belsô rend-
szereibe, megoldásaiba. Nem kötelezô azonban az elôre
elkészített kódot használni, a logikát a fejlesztôk az álta-
luk használt programozási technikával maguk is kifejleszt-
hetik, beépíthetik szoftver- vagy hardver-megoldásaikba.

Az OnX-generátorok a DaTaOnX-rendszerrel elôre de-
finiált interfészeken keresztül kommunikálnak. A kommu-
nikáció csak akkor lesz eredményes, ha az adott OnX-
generátor a megfelelô felhasználói és biztonsági azono-
sítókat is elküldi a központi rendszer felé. 

4.3. OnX – azonosítók és funkcióik
OnXID – interoperábilis egyedi adat-azonosító

Az OnXiD egy az adatokra egyedileg jellemzô HASH-
(lásd alább) értékbôl és az adat keletkezésére jellemzô
alábbi alapinformációkból áll:

• Adattulajdonos egyedi azonosítója
• Adat keletkezési idôpontja (idôbélyeg)
• OnXID-elôállítás idôpontja
• Adatrögzítô eszköz/szoftver/személy

egyedi azonosítója
• Adatrögzítés helye (GPS-koordináta)
• Adatpontosság 

• DTR-mutató (lásd késôbb)
• Licenc-besorolás
• Üzleti besorolás 
• DaTaOnX-csatornaazonosító

HASH egyediségének garanciája  

Az OnXID alapja az adatból képzett HASH (SHA 256)
egy olyan algoritmussal elôállított 256 bites azonosító,
amire definíció szerint az alábbi ütközésállóságok jel-
lemzôek:

• „Nehéz” – a gyakorlatban szinte lehetetlen – 
két olyan bemenetet találni, ami azonos kimenetet
eredményez.

• „Nehéz” – a gyakorlatban szinte lehetetlen – 
egy HASH-értékhez bemenetet találni. 

• Lavinaváltozás: a bemenet egy bitjének 
megváltozása a HASH értékének jelentôs 
(akár 50%-os) megváltozását eredményezi.

OnXID egyedisége és quantum-ellenállósága

A HASH generálása és visszafejtése – a technika je-
len állása szerint – quantum-ellenálló, amibôl levezetve
az OnXID is egyedi és nem feltörhetô. Az OnXID egyedi-
ségét a blockchainban tárolt ADAT-ot leíró metaadatok
tovább erôsítik, illetve lehetôvé teszik a diszkrét értékek
(pl. mérési eredmény) egyedi HASH-képzését is. 

4.3.1. OnX kiegészítô azonosítók és funkciói 
A kiegészítô azonosítók, az adatról készített OnXID a-

zonosítóhoz kapcsolódnak, de attól elválasztva függetle-
nül tárolódnak. Ennek köszönhetôen az adathitelesség/
változatlanság ellenôrzése során az ellenôrzô felhaszná-
ló az adatnak csak azon aspektusait kezelheti, ismerheti
meg, amelyhez az adattulajdonos számára jogot adott. 

OnXMETA – adatleíró adatok

Az adat felhasználását támogató leíró adatok, ame-
lyek a különféle felhasználási eseteket támogatják. 

OnXTRACK – adat-nyomkövetés

Az eredeti adat változásait (pl. verzió) és hitelességé-
nek ellenôrzéseit naplózó azonosító.

OnXLOG – logfile hitelesítés

Szerver és Cyber Security, valamint egyéb logok
hitelesítésére. 

OnXCODE – szoftver és MI-modell verzió- és CI/CD-
folyamatkövetés

A szoftverek speciális verziókövetését és publikációs
folyamatát megvalósító azonosító.

OnXATT – Adatattribútum igazolás

Az adatból levezethetô attribútum(ok) igazolása –
tényadat-átadás nélkül. 

OnXSC – Supply Chain összekötés

Egy „ellátási lánc” kapcsolatait leíró és összefogó
Smart Contract. 
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OnXCLR – elszámolóház

Adatalapú elszámolást támogató, az ahhoz kapcso-
lódó adatokat összefogó Smart Contract.

OnXTWIN – egy adott egyedi termék tulajdonságainak
rögzítése és követése 

Virtuális termék-létrehozás és -követés megoldása. 

OnXAI – Mesterséges Intelligencia betanító adatainak
követése 

A MI-megoldások betanításához használt adatkészlet
hitelességének ellenôrzését és nyomkövetését biz-
tosítja (lásd késôbb részletesen). 

OnXAIF – Federált mesterségesintelligencia-megol-
dásokat betanító adat követése 

Célja, hogy a mesterségesintelligencia-algoritmus
készítôje által nem kontrollált – tûzfalak mögötti –
adatkészleteken történô MI-modell-betanítás adathi-
telességét ellenôrizze, kövesse, a federáció után is
visszaellenôrizhetôvé tegye.

4.3.2. OnXCON – Adat & Adat összeköttetés 
Ennek az azonosítónak a segítségével két hitelesített

ADAT OnXID-azonosítója úgy köthetô össze, hogy arra
csak az adat tulajdonosa, illetve az általa feljogosított
felhasználó legyen képes. Ez a megoldás biztosítani tud-
ja például a GDPR-megfelelés szempontjából szükséges
anonimizálást abban az esetben is, amikor a DaTaOnX-
rendszerben kulcsadatok is tárolásra kerülnek (lásd ké-
sôbb). 

Az OnXCON-ban nem csak az összekötô azonosító
szerepel, hanem egy log is, ami az összekötést megva-
lósító felhasználókat rögzíti. Ennek segítségével az
adatösszekötés ténye megváltoztathatatlanul tárolásra
kerül. 

4.3.3. OnXDATA
A DaTaOnX-rendszer alapvetôen OnXID-azonosítókat

tárol, de ha az adott felhasználási eset adatmegosztást
tesz szükségessé, akkor a RAW ADAT az OnXDATA-azo-
nosítóba kerül beírásra, ugyanakkor ez esetben is lege-
nerálásra kerül(nek) az OnXID azonosítók.

4.3.4. OnXSC – Smart Contract hitelesítô
A DaTaOnX rendszerben nem csak az adatazonosí-

tókat, hanem az azok felhasználhatóságát, illetve a fel-
használási eseteket leíró „Smart Contract” digitális „szer-
zôdéseket” is tárolhatunk, amelynek hitelességét és vál-
tozatlanságát ez az azonosító biztosítja.

Amennyiben az adattulajdonos létrehoz ilyen szer-
zôdéseket, úgy egyedileg szabályozhatja az általa hite-
lesített adatok felhasználóit, felhasználási aspektusait
és akár pénzügyi elszámolásait is. 

4.4. A DaTaOnX mûködésének folyamata
4.4.1. Adathitelesítés módja és helye
Az adathitelesítés/változatlanság-igazolás alapja az

OnXID és kiegészítôinek blockchain-tárolása.

Hogy ez minél megbízhatóbban igazolja az ADAT vál-
tozatlanságát – és hogy azt nem lehetett manipulálni –,
azt az ADAT-elôállító berendezésen belül, vagy az adat-
tulajdonos IT-rendszerének – tûzfallal lehatárolt – kere-
tein belül, annak keletkezéséhez idôben és térben a le-
hetô legközelebb kell elôállítani. 

A DaTaOnX által biztosított OnXID-generáló szoftver-
kód – az arra alkalmas – szenzorokba, IoT-eszközökbe,
vagy azok adatintegrátor/-összesítô berendezéseibe is
beépíthetô. 

Ha ez nem lehetséges, a hitelesítô OnXID generálása
a kommunikációs hálózatba érkezés helyén, annak esz-
közébe is beépíthetô, de lehetôség van a fájlszerverbe
az adat elsô letárolása elé is beépíteni azt a folyamatba.

4.4.1.1. DTR – Adathitelesítési távolságmutató

Minél távolabb és késôbb állítjuk elô, annál nagyobb
a lehetôsége, hogy az adat módosul, illetve manipulálják.
Ezért bevezettük és az OnXID-be beépítésre kerül egy
DTR Data Trust Reach mutató, ami az adathitelesítési
adat keletkezésétôl való távolságát hivatott megadni. 

Értékei:
1. OnXID elôállítása az ADAT-elôállító eszközben

megtörtént.
2. OnXID elôállítása az ADAT elsô kommunikációs

csatornába lépéskor történt. 
3. OnXID elôállítása az ADAT integrátor eszközben/

megoldásban történt.
4. OnXID elôállítása az ADAT elsô letárolása elôtt

történt.
5. OnXID elôállítása külsô megoldással az elsô 

letároláskor hitelesített (pl. digitális aláírás)
adatból.

6. OnXID elôállítása külsô megoldással 2+ éve 
hitelesített (pl. digitálisaláírás-) adatból.

7. OnXID elôállítása az ADAT esetében utólagosan
történt 2+ éve változatlan adatbázis alapján.

8. OnXID elôállítása az ADAT esetében utólagosan
történt 1+ éve változatlan adatbázis alapján.

9. OnXID elôállítása már letárolt ADAT esetében
utólagosan történt, de 1+ éve változatlan.

10. Az adatkészlet nem hitelesített.
A 7-9. pontok esetében az adatkészlet változatlansá-

gát adatmentéssel, összevetéssel szükséges igazolni.

4.4.1.2. DCVI – ADATKÉSZLET-hitelességi mutató

Mivel a legtöbb estben (pl. MI-megoldásoknál) nem
egy-egy konkrét adat hitelességére vagyunk kíváncsiak,
ezért bevezettük a DSCVI–DATA Set Credibility Variabi-
lity Indicator mutatót. 

Ez súlyozott átlaggal megadja, hogy az adott hitele-
sített adatkészlet milyen arányban tartalmaz különféle
DTR-minôsítési adatokat. A DSCVI nem csak megmutatja,
hanem össze is láncolja és akár adatról adatra ellenô-
rizhetôvé teszi az adott adatkészlet adatelemeinek hite-
lességét. 

A DCVI mutató lehetôséget ad arra, hogy az MI-mo-
dellek ADAT-hitelességhez köthetô megbízhatósága mér-
hetôvé és értékelhetôvé váljon.
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4.4.2. Többcsatornás adathitelesítés
Az OnXID és kiegészítôk a DaTaOnX blockchain rend-

szerében az általa biztosított megváltoztathatatlan módon
kerülnek letárolásra. A blockchain-technológia alapja a
konszenzusmechanizmusra épül, mely révén az adatokat
nem elég összeláncolni, hanem minimum három függet-
len blockchain validátor node szerveren is le kell tárolni.

Ennek biztosítására a DaTaOnX többcsatornás PER-
MISSIONED hitelesítô node-szerverrendszerre épít, a-
melyhez biztosítja, hogy a szereplôk több olyan validátor-
csoportot alakítsanak ki, vagy olyan meglévô csoporthoz
csatlakozzanak, akiket ismernek és akikben megbíznak.
Ezek lehetnek magunk az együttmûködô cégek, de lehet-
nek szakigazgatási, vagy állami szereplôk is, akikben
az adott csatorna adathitelesítési felhasználói közösen
megbíznak. 

Az adathitelesítési csatornába maga az adattulajdo-
nos vagy felhasználó is beléphet, így maga is biztosíta-
ni tudja a hitelességet.

Az egyes csatornák közt lehet átfedés, azaz egy hite-
lesítô node több csatornának is része lehet.

Azt, hogy egy OnXID melyik blockchain hitelesítési
csatornában kerüljön letárolásra, annak elôállításakor
a csatornaazonosító megadásával kell meghatározni.
Egy felhasználónak több csatornába is lehet írási joga
attól függôen, hogy az adatait milyen területen szeretné
felhasználásra megosztani. 

4.4.3. Adathitelesség és -változatlanság ellenôrzése 
Az adathitelesség/-változatlanság ellenôrzése a fel-

használó által a szokásos csatornákon (interfész, adat-
küldés, mail stb.) eredetiként megkapott adatból történô
OnXID elôállításán alapul. 

Ennek során a felhasználó ugyanazon OnXID-gene-
rátort használja, mint amit az eredeti adat hitelesítése-
kor az adatelôállító, így amennyiben az ADAT változat-

lan, ennek az ellenôrzô OnXID-nak meg kell egyeznie a
DaTaOnX-rendszer blockchain tárházában tárolttal. 

Az ellenôrzô OnXID-t a felhasználó beküldi a DaTa-
OnX-rendszernek, és amennyiben az megtalálja azt a
blockchain adattárházában – és a konszenzusmecha-
nizmus a hitelesítô csatornában is igazolja annak válto-
zatlanságát –, visszaigazolja az ADAT változatlanságát. 

Adathitelesség kiterjesztett ellenôrzése 

Amennyiben az adott felhasználó jogosult az adathoz
tartozó további OnX-azonosítókban tárolt adatok lekér-
dezésére is, úgy a DaTaOnX-rendszer felajánlja azoknak
a letöltését is. 

Supply Chain-összekötés

Amennyiben az adat egy ellátási lánchoz tartozik, és
a felhasználó jogosult azt összekötni, vagy azt össze-
kötni egy általa elôállított adattal, úgy ezen operációval
folytatódhat a folyamat. 

4.4.4. OnXAIT(F) – Mesterséges Intelligencia betanító adatok
hitelességének követése

Az OnXAIT egy Smart Contract/chaincode-alapú meg-
oldás, amely a mesterségesintelligencia-modellek be-
tanító adatkészletének OnXID-azonosítóit összeláncolja,
és az adott MI-modellhez/szoftverhez rendeli. Az alkal-
mazott Smart Contract lehetôvé teszi a betanító adatbá-
zis növekedésének verzióinak követését is.

Segítségével egy lekérdezéssel ellenôrizhetô, hogy
a betanításhoz használt adatok mennyiben alapultak hi-
teles adatokon, milyen DCVI-mutatóval (lásd korábban)
rendelkeznek, az adatforráshoz milyen közeli a hitelesí-
tés, így az MI-modellek ADAT-hitelességhez köthetô meg-
bízhatósága mérhetôvé és értékelhetôvé válik. 

Az OnXaiT(F) tartalmazza az adatkészlet DSCVI–DATA
Set Credibility Variability Indicator mutatót (lásd koráb-
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ban), amely megadja, hogy az adott MI-modell betanítá-
sához használt adathalmaz milyen megbízható, illetve
akár adatról-adatra ellenôrizhetôvé és átláthatóvá teszi
annak adatkészletét. 

4.4.4.1. MI-modell verziókövetése 

OnXAIT(F) azonosító lánc nem csak az adatkészletet,
hanem a modell verzióit is hitelesíti. Az egyes verziókhoz
hozzárendeli az azokhoz tartozó adatkészleteket is, így
átláthatóvá válik az egyes modellek közti különbség.

MI-modell tesztkészlet-eredmény hitelesítése

Az egyes modellekhez hozzákapcsolható a tesztelés-
re használt adatkészlet és annak kimeneti eredménye,
ami alapján egy adott modell eredményesség szempont-
jából is átláthatóvá tehetô. 

4.5. Felhasználási területek
Jelen cikk alapvetôen a mesterséges intelligencia

adathitelessége köré épül, de alább felsorolunk néhány
felhasználási esetet, ahol az adathitelesség fontos le-
het, és amely területen a DaTaOnX képességei haszno-
síthatóak. 

• IoT-eszközben keletkezô adatok
• Webes ûrlapok – emberi adatbevitel
• Egyedi fájlhitelesítés
• Média/Stream-hitelesítés
• Meglévô adatbázisok hitelesítése
• Felhô-adattárolás ellenôrzése 
• Ellátási láncok együttmûködésének adathitelesítése,

adatmegosztása
• Energiaközösségek elszámolásai
• Kritikus üzemi adatok hitelesítése
• Fintech-adat-alapú hitelértékelés 
• Kritikus termékadatok (pl. minôség) hitelesítése
• Drón repülési/permetezési adathitelesítés
• Szoftverkód-hitelesítés 
• Szoftver CI/CD-folyamathitelesítés
• Szerver/Security LOG-hitelesítés
• Adat, mint termék hitelesítése
• Adatpiacra kerülô adatok hitelesítése
• Másodlagos adatfelhasználás (pl. hatóság általi) 

hiteleségbiztosítása

5. Mesterséges intelligencia hiteles
adatokon

A szakma nagyon pozitívan fogadta, hogy 2024.03.13-án
az Európai Parlament elfogadta az AI Act regulációt, am i-
nek része az átlátható MI-rendszerek követelménye is. 

A jogi szabályozás ugyan nagyon fontos, mivel az rög-
zíti a számonkérhetôségi kereteket, de sajnos ez nem
elég, mivel nem lehet az egyre nagyobb számban mû-
ködô összes mesterségesintelligencia-szolgáltatást fo-
lyamatosan ellenôrizni! 

Sajnos a jogi szabályozás mindig kijátszható és ki-
játszható lesz, ezért annak megerôsítésére olyan tech-
nológiát kell használni, ami az AI-megoldásoknál – ame-
lyek az elkövetkezô évtizedekben át fogják szôni és meg

fogják határozni az üzleti és a társadalmi élet minden
területét – ami garantálja az azokban használt adatok
hitelességét és átláthatóságát.

A blockchain-technológia és az arra épített DaTaOnX
egy olyan informatikai megoldás, amely képes biztosí-
tani, hogy az adatok hitelességét ne a jogszabályok betar-
tása és a rendszergazdába vetett bizalom, hanem maga
a technológia garantálja.

6. Epilógus

Napjainkban már minden cég adatokat használ és azok-
ra alapozza döntéseit. Egyre több olyan termékértéklánc
és együttmûködés épül, ahol meg kell bíznunk egymás
adataiban, miközben az adatmanipulációs esetek sza-
porodása miatt ez egyre nehezebb.

A MI felhasználásával egyre könnyebbé és észreve-
hetetlenebbé váló adatmanipuláció veszélye egyre na-
gyobb, így a kulcs- és kritikus adatainknál, valamint a
döntéstámogató BI/MI-megoldásoknál elkerülhetetlen az
adathitelesítés minden cégméret esetében, mert külön-
ben könnyen belsô és külsô hitelességi válságba kerül-
hetünk, ami a cégünk mûködését is megrengetheti!

Az adathitelesség igazolhatósága fôként az olyan cé-
geknél jelent nagy értéket, amelyeknek a terméke maga
az adat, vagy az adat a termékhez (pl. minôség, szárma-
zás stb.) többletértéket ad. Ugyancsak értéket képvisel-
het, ha az adathitelesítés a cég mûködésébe (pl. zölde-
nergia, ESG, fenntarthatóság) vetett bizalmat erôsíti. 

Egyszerû ADAT-monetizációs törekvés vagy üzleti
megfontolás is állhat az adathitelesítés megvalósítása
mögött. Azon cégek és szervezetek ugyanis, amelyek az
adataikat a keletkezésükkor hitelesítik, értékesek lesz-
nek az MI-megoldásokat fejlesztô cégek számára, így
könnyen és magasabb áron fogják tudni értékesíteni az
adataikat! Sokan lehet ma még nem tudják, hogy mire
lehet az adataikat felhasználni, de elképzelhetô, hogy a
jövôben egy MI-fejlesztô milliókat fog adni az adatkész-
letükért, de csak akkor, ha hitelessége minden kétséget
kizáróan igazolható!

Sok esetben a kulcsadataink hitelesítése reális alter-
natíva lehet az IT Security megoldások felskálázásával
szemben is. 100%-os Cyber Security-rendszer nem léte-
zik, de a blockchain 100%-ban fogja tudni igazolni, hogy
egy-egy hacker-incidens során az adataink kompromit-
tálódnak-e vagy sem!

A fentiek révén ma már minden cégnek és szervezet-
nek ÉRTÉKET JELENT AZ ADATHITELESSÉG beépítése
az adatelôállításba, valamint a belsô és Supply Chain
együttmûködési folyamataiba is.

MI-fejlesztô cégek és az adathitelesség 

Az MI-modellek és megoldások hiteles adatra építése
és megbízható mûködése egyre fokozódó piaci elvárás
lesz. Ha fejlesztôként ezt elsôként építjük be a megol-
dásainkba, akkor jelentôs piaci elônyre tehetünk szert
azokkal szemben, akik kétes vagy nem ellenôrizhetô és
átlátható adatokra építik a megoldásaikat. 
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Meglátásunk szerint az MI-rendszerek hiteles mûkö-
désének 80+ százaléka az adatokban rejlik, amiért a fej-
lesztô cégek a felelôsek, ahogyan az Ai Act elôírásainak
való megfelelésben is! 

Minimális költségek, hosszú távú megoldás

A blockchain-technológia alapú adathitelesítés egy
IT-projekt értékének akár 1-2%-ából megvalósítható, a
meglévô rendszereinkhez pedig mint egy backend szol-
gáltatás utólag is könnyen hozzáilleszthetô. 

Elgondolkodtató, hogy a Bitcoin indulásakor annak
rendszerét a banki IT-rendszereknél összemérhetetlenül
kisebb költségbôl indították el – és miközben ma már
sok milliárd dollár befektetés biztonságát szavatolja a
banki rendszerekkel összemérhetô biztonsággal –, az
elsô kibányászott bitcoinok is ugyanúgy hitelesek és el-
költhetôek, mint a mai felskálázott rendszerben elôálló
társaik. 

Záró gondolatként mindenkinek érdemes tudatosíta-
ni, hogy a blockchain A HITELESSÉG TECHNOLÓGIÁJA,
amely az eID EU reguláció révén jogilag is megalapozot-
tan használható fel az egyre fokozódó adathitelességi
elvárások biztosítására minden cég és szervezet ese-
tében.

A szerzôrôl

SOLYMOS GYULA az Alpha Management Advisory Kft. tu-
lajdonosa, vezetô technológiai szakértôje és digitalizációs
tanácsadója, valamint a Blockchain koalíció „Ellátási lánc”
és Energetikai munkacsoportjának vezetôje. Küldetésének
tekinti a digitális adathitelesség blockchain-alapú megva-
lósítását, amelyet elengedhetetlennek tart a megbízható
MI-megoldások, az adatalapú cégek, ipari együttmûködé-
sek és termékláncok, valamint a fenntartható digitális tár-
sadalom felépítéséhez és mûködtetéséhez is. Széleskörû
szakmai tapasztalattal rendelkezik az ipari digitalizáció, a
blockchain, a mesterséges intelligencia és gépi látás, va-
lamint a 3D/VR- és 5G-technológiák alkalmazásában és az
ezekre épülô fejlesztések megvalósításának területén. Ta-
nácsadó cégének szakértôivel olyan Digitális Transzformá-
ciós Mesterprogramot/Stratégiát, illetve konkrét IT-megol-
dásokat dolgoznak ki, amelynek fókuszában nem a techno-
lógia, hanem a szervezetek üzleti céljainak elérése áll.
Korábban a legnagyobb hazai IT-rendszerintegrátor cég mû-
szaki vezérigazgatójának tanácsadójaként dolgozott. Fel-
adatai mellett több innovatív K+F projektet is kidolgozott,
amelyek közül egy kiemelt, több európai tagállam közös
érdekét szolgáló EU-program az innovatív egyedi ötlete és
az általa kidolgozott know-how révén lett támogatott. 25
éves IT-szakmai életútjának korábbi állomásain több meg-
határozó hazai cég fejlesztései projektjeit vezette, tanácsa-
dóként támogatta, illetve saját cégének innovatív ötletein
dolgozott. Ezek között iparági termékfejlesztési díjjal hono-
rált, valamint a korukat megelôzô, ma már mindenki által
használt megoldások korai prototípusai is megtalálhatók.
Az informatika és digitalizáció területére Pollack Mihály
emlékgyûrûvel honorált villamosmérnökként és vállalko-
zásmenedzser szakmérnökként érkezett. Az élethosszig
tartó fejlôdés iránti elkötelezettségének köszönhetôen je-
lenleg a negyedik Business Coach diplomáját készül meg-
szerezni.  
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1. Bevezetés

Ebben az évben ünnepli megalakulásának 75. évfordu-
lóját a Hírközlési és Informatikai Tudományos Egyesület,
a HTE. Akkoriban sok hasonló egyesület született meg,
ezek nagy része mára már feloszlott vagy befejezni kény-
szerült a mûködését. A HTE azonban 75 évesen is mû-
ködik és aktív szerepet vállal az infokommunikáció szé-
les területén. Ha ennek a titkát keressük, az egyik fon-
tos eleme ennek a tartós mûködésnek a jó értelemben
vett folyamatos alkalmazkodás a változó körülmények-
hez. A másik lényeges elem, hogy a folyamatos változá-
sok mellett egy dolog állandónak volt mondható a HTE
életében: a szakmaiság. Ez állt mindig a középpontban
és ez adja ma is gerincét a HTE stabilitásának. 

Ebben a történeti jellegû összefoglalóban ezt a ka-
landos pályát bejáró fejlôdést mutatjuk be az érdeklô-
dô olvasók számára. A HTE megalapításától eltelt idô-
szakot több korszakra bontva mutatjuk be, és bár ezek
a korszakhatárok némileg szubjektív alapon lettek meg-
határozva, de talán jól érzékeltetik a környezet változá-
sait, ami a HTE számára állandó kihívásokat, de egyben
új lehetôségeket is teremtett.

2. A kezdetektôl a megalakulásig
(1945–1951)

A második világháború mindenféle értelemben hatal-
mas pusztítást vitt véghez a hazai távközlésben. A na-
gyobb gyártók eszközeit lefoglalták és elszállították. A
telefonközpontokat és rádióadókat a visszavonuláskor
stratégiai okokból megsemmisítették és az infrastruktú-
ra is jelentôsen sérült a frontharcok alatt. A legnagyobb
veszteség azonban a szakemberek megfogyatkozása
volt.

A tenni képes híradástechnikai szakemberek már 1945
elsô napjaitól a Magyar Elektrotechnikai Egyesület, majd
a Magyar Mérnökök és Technikusok Szabad Szakszer-

vezete alatt kezdtek el újraszervezôdni. A politikai ve-
zetés azonban hamarosan átalakította a szakmai alapon
szervezôdött szakszervezeteket iparági szervezetekké,
ami lehetetlenné tette a szakmai képzések folytatását.
Ekkor merült fel a szakemberekben egy önálló egyesü-
let létrehozása.

1948. június 29-én megalakult a Magyar Természet-
tudományi Egyesületek Szövetsége, a MTESZ, így kézen-
fekvô volt a gondolat, hogy a MTESZ alatt kell létrehozni
az egyesületet. A finommechanikai és optikai szakem-
berek hasonló szervezetben gondolkodtak, így csatla-
koztak a távközlési szakemberek mozgalmához. Ennek
eredményeként 1949. január 29-én megtörtént a Híra-
dástechnikai, Finommechanikai és Optikai Tudományos
Egyesület bejegyzése. Ezt a dátumot tartja a HTE formá-
lis megalakulási idôpontjának.

Megindult az egyesület szakcsoportjainak a szerve-
zése is, a HTE ideiglenes vezetése pedig elkészítette az
alapszabály tervezetét és megkezdte az elsô közgyûlés
szervezését. Azonban még a közgyûlés elôtt kiderült,
hogy a Magyar Kinotechnikai Társaság is csatlakozni
fog a MTESZ-hez, ami az optikai szakemberekhez köze-
lebb állt, mint a távközlés. Ennek következtében az alap-
szabály-tervezetben már Híradástechnikai Tudományos
Egyesület szerepelt javasolt névként.

A HTE az elsô közgyûlését 1950. június 17-én tartot-
ta, ahol elfogadták az Alapszabályt, majd megválasztot-
ták a HTE elsô elnökét, aki Réti József, a Kohó és Gépi-
pari Minisztérium Híradástechnikai Igazgatóságának a
vezetôje lett. A fôtitkári teendôket dr. Izsák Miklós látta
el, a titkárság vezetésére pedig Valkó Iván Péternét kér-
ték fel, aki már 1947 óta foglalkozott a megalakulás ad-
minisztratív teendôivel.

Ebben az idôszakban, 1950 decemberében indult út-
jára az Egyesület önálló folyóirata, a Magyar Híradás-
technika (késôbb, 1962-tôl Híradástechnika). A folyóirat
1951 végén már 1100 példányban jelent meg és 540 e-
gyesületi elôfizetôje volt. A Magyar Híradástechnika ko-
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rábban három éven keresztül a Magyar Technika mellék-
leteként jelent meg, mint az MMTSZSZ Híradástechnikai
szakosztályának a lapja. Ezt a folytonosságot akkor nem
lehetett érvényesíteni, ezért az 1950-es folyóirat az I. év-
folyamként lett bejegyezve. Ezt a történelmi anomáliát
a HTE 1999-ben, az 50. évforduló tiszteletére rendezte,
a jelenlegi évfolyamszám már ezt tükrözi. 

3. Közösen az államigazgatással
(1952–1964)

A mûködése kezdetén a HTE létrehozta azokat a szak-
osztályokat, amikre leginkább szükség volt, mint pl. a
Távbeszélô, az Átviteltechnikai, a Vákuumtechnológiai,
a Rádió, valamint a Gyártástechnológiai és Konstrukci-
ós szakosztályt. Született néhány bizottság is, melyek
szerepe az edukáció fejlesztését szolgálta, így például
a Könyvbizottság, a Középfokú Oktatási Bizottság, a Fel-
sôoktatási Bizottság, de kényszerûen születtek politikai
indíttatásúak is, mint a Propaganda Bizottság, vagy a
Szovjet Dokumentációs Bizottság. Az akkori korszellem-
nek megfelelôen ezeket akkor is létre kellett hozni, ha
erre a szakembereknek kevésbé volt szükségük.

1953-ban Réti Józsefet Dr. Barta István váltotta az
elnöki székben, ami szorosabbá tette a kapcsolatot az
MTA-val. A teendôket viszont a szorító problémák hatá-
rozták meg, és ezek megoldásához szükség volt az ál-
lamigazgatással való együttmûködésre, mert a megol-

dásokat csak így lehetett magas szintre emelni, ugyan-
akkor a politikai döntésekhez az államigazgatásnak jól
jött a szakemberek támogatása és a folyamatok helyes
irányba terelése, amit – ha nem is mindig – de elég jó
hatásfokkal el lehetett érni. Így tehát logikus volt, hogy
a HTE kialakítsa az együttmûködést az MTA mellett a
KGM-mel és a KPM-mel is. 

Az egyik legnagyobb probléma a híradástechnikai
ipar talpra állításában az alapanyaghiány és az alkat-
részhiány volt, amit sürgôsen orvosolni kellett. A HTE
hamar ráébredt, hogy az egész szakmai terület alapját
az alkatrészellátás jelenti, ezért elôször egy nyári Alap-
anyag ankétot szerveztek, majd 1954-ben az MTA Mûsza-
ki Osztályával közösen háromnapos konferenciát rendez-
tek az elektronika fejlesztésérôl. Ez volt a HTE elsô nagy-
rendezvénye, de ami sokkal fontosabb, hogy ezzel indult
meg az egészen 1991-ig tartó Alkatrész konferenciák és
Alkatrész szemináriumok sorozata. Az MTA-val és a KGM-
mel közös szervezés jó alkalmat adott arra, hogy kiemel-
kedô tudású szakemberek mondhassák el a véleményü-
ket és ez eljusson a döntéshozókhoz is, hiszen ezeken a
konferenciákon miniszterek és helyetteseik is részt vet-
tek, továbbá a konferencia végén a résztvevôk határozat-
ban foglalták össze a javasolt lépéseket, amit közvetle-
nül a legfelsô vezetéshez lehetett így eljuttatni.

Közben a HTE újabb szakosztályokkal bôvült a tech-
nológiai fejlôdést követve. Megalakult a Félvezetô szak-
osztály és egyre nagyobb teret kapott a mikrohullámú
összeköttetések szerepe is. Utóbbi témában 1959-ben
rendezte meg elôször a HTE és az MTA Mûszaki Osztálya
az elsô „Mikrohullámú Összeköttetések Kollokvium” cí-
mû nemzetközi konferenciát, melybôl aztán szintén egy
hosszabb rendezvénysorozat lett, a HTE második állan-
dó nagyrendezvényeként. 1959-tôl 1990-ig négyévente
rendezte meg a nemzetközi eseményt a HTE.

Erre az idôszakra esett a Puskás Tivadar emlékérem
megalapítása is, melyet 1960 óta ítél oda a HTE Díjbizott-
sága az emlékérem alapítólevele szerinti kritériumok a-
lapján. Ugyancsak ekkor került megalapításra a Virág–
Pollák díj (akkor még így hívták, csak késôbb, 1973-tól
lett belôle Pollák–Virág díj), amit szintén 1960-ban adtak
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át elôször az 1959-ben a Híradástechnika folyóiratban
megjelent legjobb publikációk szerzôinek.

1955-ben és 1960-ban is tisztújító Közgyûlést tartott
a HTE, de a tagság mindkét esetben megerôsítette Dr.
Barta István elnöki és Izsák Miklós fôtitkári pozícióját.
Akkor még nem voltak szabályok az Alapszabályban ar-
ra vonatkozóan, hogy ugyanazt a tisztséget hányszor újít-
hatja meg a Közgyûlés. 

4. Ajtónyitás a világra 
(1965–1989)

Nehéz meghatározni pontosan, hogy mikor indul új kor-
szak egy szervezet életében, de talán az 1965-ös tiszt-
újító Közgyûlés volt az a pont, ahol elkezdett nyitni az
Egyesület a változások felé. A Közgyûlésen Dr. Barta Ist-
ván maradt az elnök és társelnökként György Gyula, a
KGM miniszterhelyettese lett megválasztva. A fôtitkár
viszont Váradi Imre, a KGM Híradástechnikai igazgató-
ságának a vezetôje lett, tehát látszólag folytatódott az
államigazgatással közös munka. Váradi azonban új szem-
léletet vitt a HTE vezetésébe és behozta a változások sze-
lét. Az új elnökség fontosnak tartotta a tagok rendsze-
res tájékoztatását, ezért a HTE tagsági díjában automa-
tikusan benne foglaltatott a Híradástechnika folyóirat díj-
mentes megküldése is, amiben rendszeresen megjelent
a következô havi elôadások, rendezvények idôpontja és
programja is. Ezzel párhuzamosan azt is célul tûzte ki
az új vezetés, hogy a 367 fôs tagságot mintegy kétezer
fôre növelik, ebben is nagy vonzerôt jelentett a tagdíjba
foglalt elôfizetés.

Egy másik jelentôs döntés volt, hogy évente megje-
lentetik a HTE évkönyvét, ami bemutatja az egyesületi
életet, a szakosztályok munkáját, de emellett a HTE aka-
démikusainak tudományos írásai, székfoglaló elôadásai
is szerepeltek benne, valamint több, a híradástechnika
akkori helyzetét, újdonságait bemutató gondolatébresztô
írás is. Az évkönyv 1967-ben meg is jelent és 388 olda-
lon mutatta be a fentieket. Sajnos a folytatás – legin-
kább talán Váradi Imre TKI-igazgatónak történt kineve-
zése utáni lemondása miatt – elmaradt, de az évkönyv
a HTE egyik értékes kortörténeti kiadványává vált.

Más területeken is megindultak a változások, a szak-
osztályok száma 12-re nôtt és a meglévôk is alkalmaz-
kodtak a változásokhoz. Megjelentek a területi csopor-
tok, a soproni, a gyöngyösi mellett megjelent a székes-

fehérvári és a szombathelyi csoport is. Még érdekesebb
volt, hogy a szakosztályok mellett megalakult a Progra-
mozási Klub és a Közgazdász Klub, ami arra utalt, hogy
a tagság kezdte tágabban értelmezni a HTE határait, mint
korábban. 

A legjelentôsebb változást azonban az új gazdasági
mechanizmus 1968-as bevezetése hozta. Ekkor szûnt
meg a KGM Híradástechnikai Igazgatósága, ami teljesen
átírta a vállalati tevékenységek körét és az ipari veze-
tés struktúráját is. Lazult tehát az államigazgatással va-
ló kapcsolat, viszont új lehetôségek nyíltak a HTE és a
vállalatok kapcsolatában.

1970-ben ismét tisztújító Közgyûlést tartott a HTE, az
elnök továbbra is Barta István maradt, fôtitkárnak pedig
Susánszky Lászlót választották meg. Valkó Iván Péter-
né bejelentette, hogy nyugdíjba vonul, a titkárság veze-
tését ettôl kezdve Mérey Imréné, Ági látta el 14 éven ke-
resztül.

A világ felé nyitás volt érzékelhetô a nagyrendezvé-
nyek palettájának a bôvülésében is. A HTE hamar felis-
merte, hogy az elektronikai és hírközlési eszközök meg-
bízhatóságának a tervezése, vizsgálata, elôrejelzése és
elemzése nagyon fontos mûszaki-tudományos tevékeny-
ség. Erre a témára építette fel a HTE a Relectronic nem-
zetközi szimpóziumokat, amik az 1964-es indulástól egé-
szen az 1995-ös esztendôig tartottak és egyre szélesebb
nemzetközi szakembergárdát hoztak Budapestre. 1973-
ban pedig egy másik nagyrendezvénysorozat is elindult,
amikor megrendezésre került az elsô, szintén nemzet-
közi részvételû „Színes televízió vételtechnika szimpó-
zium”. Ezzel újabb patinás sorozat vette kezdetét, amely
Televízió technikai konferenciák összefoglaló néven egé-
szen 2007-ig tartott, majd ennek a korszerû folytatását
jelentette a HTE MediaNet konferenciák sorozata.

A nyitás jele volt az is, hogy a HTE vezetése egyre
fontosabbnak tartotta a fiatalok bevonását az Egyesület
munkájába, így 1973-ban megalakult a HTE Ifjúsági Bi-
zottsága.

1974-ben jubilált a HTE, ekkor ünnepelte a 25. szü-
letésnapját. Ekkor vonult vissza Barta István az elnöki
pozícióból 21 év után, az elnök Komporday Aurél, a fôtit-
kár Dr. Almássy György lett. Ugyanebben az évben egy
centenáriumi ünnep megszervezése is feladatot adott a
HTE-nek, ebben az évben volt 100 éves a magyar híra-
dástechnikai ipar. Az 1974 decemberében tartott ünne-
pi rendezvényen dr. Horgos Gyula KGM miniszter, Horn
Dezsô KPM miniszterhelyettes mellett részt vett Robert
Chapuis, a genfi CCITT igazgatója is.

Az új vezetés hangsúlyt fektetett a szervezet fejlesz-
tésére is. Döntést hoztak az üzemi csoportok létrehozá-
sának a támogatásáról. Ennek következtében 1975-ben
elôször a BHG üzemi csoportja alakult meg a Távközlé-
si Világnapról való május 16-i megemlékezés keretében,
majd hamarosan létrejött a Videoton és a TKI üzemi cso-
portja is. A Zrínyi Miklós Katonai Akadémia megalaku-
lásának 25. évfordulójára hozta létre üzemi csoportját.
Az elsô példákat hamarosan követte a Kandó Kálmán
Villamosipari Mûszaki Fôiskola, a Mechanikai Mûvek,
a Gyôri Távközlési Fôiskola és a HIKI üzemi csoportja.

75 éves a HTE
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Megalakult a pécsi területi csoport is, majd 1977-ben a
siófoki helyi csoport, ami többségében a Gáz- és Olaj-
szállító Vállalat távközlési szakembereit fogta össze.

Érezhetôen megváltozott tehát a HTE szervezete, el-
mozdulás történt a vállalatok és az oktatási intézmé-
nyek felé. Nyitottabbá váltak a lehetôségek a tagság fe-
lé is. Megkezdôdtek a HTE-n belül a szakértôi munkák,
OMFB-tanulmányokat dolgozott ki az Egyesület, de a jogi
tagvállalatok is adtak megbízásokat szakértôi munkák-
ra. A tagságnak egyre fontosabb volt, hogy az addigi zárt
világ oldódásaként információhoz jusson, erre az elsô
sikeres kísérlet az 1976-ban létrehozott Távközlési Klub
volt. Ezeken a klubesteken egyszerre voltak jelen mi-
nisztériumi döntéshozók, vállalati vezetôk, szolgáltatók
vezetôi és szakemberei, és minden pozíció nélküli HTE
tagok. Ezekben a klubestekben éppen ez volt a vonzó!

A világra történt ajtónyitás egy teljesen más módon
is megjelent, elindult egy ma már patinásnak mondható
rendezvénysorozat, amit nem a HTE vezetése hívott élet-
re, hanem egy közös témában érdekelt HTE tagok. 1978
ôszén rendezte meg elôször a HTE az Energiaipari Táv-
közlési Szakosztály és a siófoki GOV-csoport összefogá-
sával megszervezett I. Energiaipari Távközlési Szeminá-
riumot, mely attól kezdve kétévente megrendezésre ke-
rült és ennek az egyenes folytatása a jelenleg is sikeres
HTE Infokom konferencia is. Ugyancsak ebben az idô-
szakban indult el egy másik sikeres rendezvénysorozat,
melyben a HTE mellett a MATE, az NJSZT és az OMFB
is kezdeményezô volt. Ez az 1979-ben megszervezett I.
Mikroszámítógépek, mikroprocesszorok és alkalmazá-
sok Szimpózium, azaz a µP’79 volt, mely aztán évente
megrendezésre került egészen 1994-ig.

Technikatörténetileg is nagy lépés volt a HTE részé-
rôl az 1980 végén megjelent „A Magyar Híradástechnika
Évszázada” címû könyv dr. Vajda Endre fôszerkesztô és
számos neves szerzô munkájaként a HTE saját kiadá-
sában. A kiadvány gondolata még az 1974-es centená-
riumi évfordulón született meg, de hosszú idô kellett hoz-
zá, míg elkészült. E kiadvány megjelentetésével zárult
Komporday Aurél elnöki idôszaka. 

A következô tisztújító közgyûlésre 1981 januárjában
került sor. Ezen a választáson Köveskúti Lajos lett a HTE
elnöke, dr. Almássy György maradt a fôtitkár. Látszólag
ez egy csendesebb idôszaka volt az Egyesületnek, a ko-
rábbi nagyrendezvények ugyan töretlenül folytatódtak,
de újabb sorozat nem indult. Ennek azonban oka volt.
A vezetés ebben az idôszakban inkább
arra koncentrált, hogyan lehetne a hazai
elektronika helyzetén segíteni. Köveskúti
– aki a Híradástechnika Szövetkezet el-
nöki pozíciója mellett az Ipari Szövetke-
zetek Országos Szövetségének az elnöke
is volt – jól látta meg, hogy az elektronika
húzóágazattá válhatna Magyarországon,
azonban ehhez egy sokkal erôsebb ösz-
szefogásra lenne szükség iparpolitiká-
ban, alkatrészháttérben egyaránt. A HTE
szellemi kapacitását erre igyekezett fó-
kuszálni. Elôkészítô anyagok készültek

az OMFB ezzel kapcsolatos tanulmányához és széles fó-
rumokon igyekezett ezeket a gondolatokat megosztani
az ország vezetésével. 

Közben 1984-ben újabb személyi változások jöttek.
Dr. Almássy György halála után dr. Tófalvy Gyula lett a
fôtitkár és Mérey Ági is bejelentette, hogy nyugdíjba vo-
nul, így a titkárság vezetését dr. Prónay Gábor vette át.
Ekkor döntött úgy a KTE Postai Tagozata, hogy 17 év után
ismételten a HTE-hez kíván tartozni, így az Egyesület lét-
száma 2385 fôrôl hirtelen 4256 fôre emelkedett. 

1985-ben ismét tisztújító Közgyûlést tartott a HTE,
ami már az Alapszabály módosításával is járt. Ekkor ve-
zette be a HTE a tagozati rendszert, ami a hasonló terü-
lettel foglalkozó szakosztályokat fogta egybe. Létrejött
a Mûsorszóró, a Postai, a Távközlési, az Alkatrész és a
Technológiai Távközlési tagozat, mindegyik alá 3-4 szak-
osztály tartozott. Az elnök ismét Köveskúti Lajos lett és
a fôtitkár is maradt Tófalvy Gyula. Az új Alapszabálynak
megfelelôen ekkor választották meg a tagozatok elnö-
keit is.

A megújult vezetés fokozatosan egy újabb nehéz fe-
ladattal szembesült. A politikai nyitás következtében a
hazai hírközlési ipar egyre nehezebb helyzetbe került,
a nyugati termékekkel nem tudta felvenni a versenyt.
Az is egyre nyilvánvalóbbá vált, hogy a szolgáltatások
terén mutatkozó lemaradás viszont az egész gazdaság
fejlôdésének a gátjává vált. Elôtérbe került a távközlés
gyors ütemû fejlesztésének igénye, ez mind az Elnöksé-
gi Üléseken, mind pedig a Távközlési Klub ülésein egyre
hangosabban került terítékre.

Meg kellett változtatni a HTE prioritásait is. Külsô cé-
gek felôl megnôtt az igény a HTE szakértelmének a ki-
aknázására, ugyanakkor a szûkülô pénzügyi források
is nehezítették a HTE mûködését. Ebbôl a helyzetbôl a
titkárságot vezetô Prónay találta meg a kiutat, egy telje-
sen új szemlélettel. Kis munkaközösségeket szervezett
a HTE-n belül és a felvállalt szerzôdéses munkákat ezek
a közösségek végezték el. Ebbe már nagy számban von-
ta be a fiatalabb szakembereket is, ami további vonze-
rôt jelentett a HTE-be való belépéshez. 

1987-ben tovább bôvült a HTE díjak palettája, ekkor
született meg az Arany és az Ezüst Jelvény a HTE-beli
munka elismerésére. A díjakat 1988 óta ítéli oda a Díj-
bizottság az elismerést érdemlô tagjai számára. 1989-
ben megszületett a HTE Hírlevél is, akkor még érthetô-
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en papíralapon jutott el a havi kiadvány a tagok részére
a következô havi programmal és a friss hírekkel.

1990 elején egy másik nagy lépésre szánta el magát
az Egyesület, amikor a MTESZ átalakult kamarává. Ek-
kor a HTE önállósult, kivette a vagyonrészét a MTESZ-
bôl és függetlenedett. Ez a lépés egyrészt nagyobb sza-
badságot adott, másrészt viszont teljesen megszûntek
a támogatások, így gazdasági értelemben is meg kellett
teremteni az önállóságot. Ekkor azonban már erôtelje-
sen lehetett érezni a nagy változások elôszelét, ami a
politika mellett a gazdaság teljes átalakulását is elôre-
vetítette.

Ebben a változó környezetben került sor 1990-ben a
következô tisztújító közgyûlésre, ahol már világos volt,
hogy az Egyesületnek gyökeres fordulatra van szüksé-
ge a fennmaradáshoz. A változások nem is maradtak el,
a HTE Prónay Gábor vezetésével teljes új, alapelveiben
is eltérô Alapszabályt alkotott, mely például megváltoz-
tatta az addigi kétlépcsôs választási rendszert és ettôl
kezdve a küldöttek közvetlenül választották meg a veze-
tôket. Lerövidítette a választási ciklusok hosszát három
évre, egyúttal bevezette a maximum egyszeri újraválasz-
tás szabályát.

A változások komolyan érintették a HTE-t más téren
is. Prónay a tisztújító Közgyûlés elôtt a Magyar Gazda-
sági Kamara fôtitkára lett, és visszavonta a pályázatát
a titkárságvezetôi pozícióra. Köveskúti Lajos is megé-
rezte az idôk szavát és bejelentette, hogy nem jelölteti
magát az elnöki posztra, visszavonul a HTE-ben végzett
munkától.

5. Az önállóság rögös útján 
(1990–1998)

Ezzel a teljesen új helyzettel kellett megbirkóznia a ve-
zetésnek és a Közgyûlésnek egyaránt. A Közgyûlés elô-
ször több módosító javaslattal elfogadta az új, demok-
ratikus Alapszabályt, majd a titkárságvezetésre jelent-
kezett személyek közül Antalné Zákonyi Magdolnának
szavazott bizalmat. Végezetül sor került a közvetlen ve-
zetôválasztásra, ahol dr. Tófalvy Gyula lett az elnök és
Göblös János a fôtitkár. A tíztagú vezetés mellé még hat
választott tagot szavazott meg a közgyûlés, ahová már
fiatal szakemberek is bekerültek. Így jött létre 16 fôvel
a HTE új vezetési formája, az Intézô Bizottság.

Az új vezetésnek rögtön sok operatív feladata adó-
dott, folytak tovább a nagyrendezvények és közben a
Távközlési törvény kidolgozása is folyamatban volt, amit
az akkori miniszter, Siklós Csaba meg is küldött a HTE-
nek véleményezésre, ami komoly szervezési feladatot
adott, mert sok szakember munkáját és több szakosz-
tály véleményét kellett összefogni.

Mindez hamar összekovácsolhatta volna az új veze-
tést, de nem ez történt. Egyre nyilvánvalóbbá vált, hogy
stratégiai kérdésekben nem egységes az Intézô Bizott-
ság. Ez egyaránt megmutatkozott a MTESZ-szel való to-
vábbi kapcsolat kérdésében, szakmapolitikai kérdések-
ben, a Távközlési törvény tervezetének a megítélésében
és az Egyesület stratégiájának a szükségességében is.

Hamar kikristályosodott, hogy a választóvonal az elnök
és a többi tag között húzódik. A fôtitkár igyekezett ugyan
hidat alkotni az eltérô álláspontok között, de a helyzet
egy idô után tarthatatlanná vált. Így 1990 végén az elnök
és a fôtitkár is benyújtotta a lemondását, bár feladatai-
kat az 1991-es Közgyûlésig még becsülettel ellátták. Az
1991-es közgyûlésen Dr. Gordos Géza lett az új elnök,
Halmi Gábor pedig a fôtitkár. Ettôl kezdve a vezetés új-
ra mûködôképessé vált.

Eközben persze fokozatosan újult meg és vett új irányt
az Egyesület. Korszerûbb lett és üzleti alapokra került
a Híradástechnika folyóirat Dr. Baranyi András fôszer-
kesztésében, az 1989-ben az alapítója halála miatt meg-
szûnt Távközlési Klubot újraszervezték, hiszen a válto-
zások miatt különösen nagy igény volt egy klubfórumra.

Ugyanakkor a gazdaság teljes átalakulása negatív
tendenciákat is hozott. A hazai híradástechnikai ipar ösz-
szeomlott, ettôl csökkent az üzemi csoportok aktivitá-
sa, néhány el is tûnt a palettáról. Pénzügyileg is nehéz-
ségeket hozott az önállóság, önmagukban a tagdíjak már
akkor sem tudtak eltartani egy civil szervezetet. A kiutat
a céges bemutatók szervezése és a szerzôdéses mun-
kák felvállalása jelentette. Egy-egy évben ekkor 10-20
céges bemutatót szervezett és 15-30 szerzôdéses mun-
kát végzett el a HTE, ami persze hatalmas háttérmunká-
val járt és a titkárságot is rendesen megterhelte. Ez volt
az ára a HTE fenntarthatóságának, de utólag azt mond-
hatjuk, megérte. A nagyrendezvényeket is úgy kellett
megszervezni, hogy lehetôleg ne legyen negatív a pénz-
ügyi mérlegük. Az 1954 óta zajló Alkatrész konferencia
sorozatot érdeklôdés hiányában meg kellett szüntetni,
de ez érthetô volt, hiszen az elektronikai világ ebben az
idôszakban már nem alkatrészekben gondolkodott.

Pezsgett viszont az élet a Távközlési törvény elôké-
szítése és életbe lépése körül. Az 1992-ben megszületett
törvény teljesen más alapokra helyzete a szabályozást,
melynek kapcsán a HTE a KHVM-mel és a Matáv Rt.-vel
közösen szervezett egy Távközlési konferenciát Tatán
1993. február 23–25. között. Korábban a HTE folyamato-
san véleményezte és javaslatokkal segítette a törvény
létrehozását, és talán ennek is volt köszönhetô, hogy a
törvényben életre hívott Távközlési Mérnöki Minôsítô
Bizottság létrehozására Bölcskei Imre a HTE-t kérte fel.
Ez egy igen megtisztelô felkérés volt, a HTE a tagság és
az ipari szereplôk javaslata alapján hozta létre a minisz-
ter munkáját segítô 27 tagú testületet, melynek a véle-
ményét a KHVM rendszeresen ki is kérte a megjelenô
jogszabályok tervezetével kapcsolatban. Ami külön fi-
gyelemre méltó volt, hogy jó részét be is építette a vég-
leges változatba. Ezt a munkát a TMMB – változó össze-
tételben és késôbb IHSZB néven – egészen 2004 végéig
folytatta, akkor azonban az IHM megszüntette a tanács-
adó szervezetet.

1993-ban ismét Gordos Gézát választották meg HTE
elnöknek és Halmi Gábort fôtitkárnak. Ebben az idôszak-
ban csatlakozott a HTE a FEANI, az európai mérnökök
szervezetéhez, elnyerve a jogot, hogy szakmai ajánlást
adhasson az európa-mérnöki címre pályázók számára.
Megszületett a HTE stratégiája is, ez volt az elsô alka-
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lom, hogy a kidolgozott stratégia a szakosztályok és a
tagság bevonásával készült el és írásban is megjelent.
A végleges változatot az 1995-ös közgyûlés fogadta el,
ebben már megfogalmazódott a HTE küldetése, filozó-
fiája és a jövôképe is. 

Jelentôs nyitás történt ebben az idôszakban a nem-
zetközi konferenciák Budapestre hozásában is a HTE se-
gítségével. Budapesten rendezték meg a NETWORKS’94-
et, ahol 33 országból 320 résztvevô közel 100 elôadást
hallgathatott meg a hat nap alatt a hálózattervezés téma-
körében. A hazai szervezésnek olyan nagy volt a sikere,
hogy a NETWORKS 2008 ismét a fôvárosban került meg-
rendezésre, ugyancsak a HTE szervezésében.

1996-ban aztán ismét változott a vezetés, ekkor Dr.
Pap László lett az elnök és dr. Huszty Gábor a fôtitkár.
Mivel az új Alapszabály értelmében egy tisztség csak két
cikluson keresztül tölthetô be, szinte a teljes Intézô Bi-
zottság kicserélôdött. A feladatok viszont megnöveked-
tek, mert a korábbi bevételi források már nem mûködtek.
Visszaesett a megbízásos munkák száma is, így a ve-
zetés a tagdíjak megnövelése mellett döntött, ami viszont
megtizedelte a HTE tagok számát, ekkor 2640-rôl 1935
fôre csökkent a tagság létszáma. 

A kiutat ebbôl a helyzetbôl a pályázati források meg-
szerzése és a konferenciák szervezése hozta meg. Ismét
sikerült egy nemzetközi konferenciát Budapestre hozni;
a TELESCON ‘97 és a MOBICOM is nyereséget hozott. A
HTE tehát megint tudott alkalmazkodni a körülmények-
hez. Folytatódtak a nagyrendezvények is, bár már sem
a Microcoll, sem pedig a µP-sorozat nem került többé
megrendezésre, de helyükbe feltûnt két másik sorozat
a horizonton. Mindkettô szellemi atyja és fô szervezôje
dr. Prónay Gábor volt. Az egyik az 1997-ben indult Táv-
közlési és Informatikai Marketing Fórum, a másik pedig
az 1998-ban elindított Távközlési és Informatikai Projekt
Menedzsment Fórum volt. Prónay szigorúan üzleti ala-
pon szervezte meg a két sorozatot és hihetetlen energi-
ákkal végezte a munkát a maga köré épített szakértôi
csapat segítségével. A Marketing Fórum egészen 2005-
ig minden évben megrendezésre került, a ma már Pro-

jektmenedzsment Fórum névre hallgató sorozat pedig
mind a mai napig szintén évente kerül megrendezésre. 

Mint látható, mindkét rendezvény nevében már sze-
repelt az informatika is és ez a globális trend is a válto-
zások felé terelte a HTE-t. A vezetés ezt érzékelve 1998-
ban javaslatot tett a HTE nevének a megváltoztatására,
amit egy rendkívüli Közgyûlés keretében meg is szavaz-
tak a küldöttek. Ettôl kezdve – a HTE rövidítés megtar-
tása mellett – közel 50 év után Hírközlési és Informatikai
Tudományos Egyesület lett az új neve. 

6. A konvergencia jegyében 
(1999–2011) 

Az 1999-es év újabb tisztújítást hozott, de dr. Pap László
elnök és dr. Huszty Gábor fôtitkár ismét megkapta a bi-
zalmat. A folytonosságra szükség is volt, mert ez az esz-
tendô egyben a HTE 50. évfordulóját jelentette, amit az
Egyesület méltó módon kívánt megünnepelni. Erre az
a lkalomra a Budavári palotában, a Magyar Nemzeti Ga-
léria valóban elegáns környezetében került sor 1999. jú-
lius 6-án a „Kommunikáció az új évezred küszöbén” címû
konferencia keretében. Elôzô este azonban a Hilton szál-
ló báltermében Katona Kálmán miniszter adott fogadást
a jubileumi rendezvény vendégei tiszteletére. Külföldi
meghívott pedig volt szép számmal: a másnapi konferen-
cia díszvendége Yoshio Utsumi, az ITU fôtitkára és Her-
bert Ungerer, az EU DG IV. bizottságának fôigazgatója
voltak. Emellett elfogadta a HTE meghívását az olasz, a
szlovén, a horvát, a lengyel és az orosz távközlési mi-
niszter is.

Rögtön az 50 éves jubileum után újabb erôpróba kö-
vetkezett: a nemzetközi EUROSPEECH ‘99 konferencia
megszervezése. A HTE és a BME Távközlési és Telema-
tikai Tanszéke által szervezett konferencia az addigi leg-
nagyobb rendezvény volt a HTE életében, 43 országból
1100 résztvevôrôl kellett gondoskodni. Ismét bebizonyo-
sodott, hogy érdemes a HTE-nek nemzetközi konferen-
ciákat Budapestre hoznia, mert ez a hazai szakemberek
elismertségét is emelte, bepillantást adott a világ élvo-
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nalbeli kutatásaiba – és nem utolsó sorban a HTE hírne-
vét is öregbítette. Mindemellett az sem volt mellékes,
hogy a pénzügyi eredménye is pozitív volt. 2001-ben az-
tán az EURASIP és a DRCN 2001 konferenciát is sikerült
idehozni.

A HTE tagok áldozatos munkája mellett mindezek szer-
vezésében a titkárságnak hatalmas szerepe volt. Éppen
ezért keltett riadalmat, hogy Antalné Zákonyi Magdolna
2000 tavaszán jelezte, hogy az év végével nyugdíjba vo-
nul. Meg kellett találni a hátralévô idôszakban azt a rá-
termett személyt, aki tovább tudja vinni a sikeresen be-
indított folyamatokat. 2000 végén ismét rendkívüli Köz-
gyûlést kellett tartani, ahol a titkárság vezetésére kiírt
pályázat nyertese, Máté Mária megkapta a Közgyûlés
hozzájárulását a pozíció betöltéséhez. Közgazdász kép-
zettsége, gyakorlata és közösségépítô képessége sokat
lendített a következô idôszakban a HTE mindennapos
életén.

Megkezdôdött a szakosztályok frissítése is, néhány
szakosztály esetében látszott, hogy a tevékenysége ki-
ürült, ezeket célszerû volt megszüntetni, viszont más te-
rületeken meg újakat életre hívni. Megindult a Tere-Fere
klub is a Kossuth-téri székház egyik termében, ahová a
beszélgetni vagy eszmét cserélni vágyó tagok kötetlen
formában beülhettek. Ekkor indult el egy valóban közös-
ségformáló rendezvénysorozat is, a HTE kongresszusok
sorozata, amit szintén Máté Mária hívott életre. Az alap-
gondolata az volt, hogy minden évben legyen egy olyan
nap, ahol délelôtt szakmai program van, de a délután a
társas együttlété, az ismerkedésé és a szórakozásé le-
gyen a HTE tagjai számára. Az elsô kongresszusra 2001-
ben került sor a Sóstói Lovasklubban, aztán hasonló hely-
színek – Lázár Lovaspark, Budapest Konferencia Hajó,
Planetárium, Balatonkenese és több egyetem – követ-
keztek egészen 2008-ig. Nagy jelentôségük volt ezeknek
a tagság számára és nagyban segítette az Egyesület
vezetése és a tagok közötti közeledést is. Ezek a rendez-
vények azóta is hiányoznak a kapcsolatépítés portfolió-
jából a HTE-n belül.

2002 ismét a tisztújítás éve volt, ekkor Dr. Zombory
László lett az elnök, Maradi István pedig a fôtitkár. Eb-
ben az idôszakban merült fel a HTE stratégiájának aktu-
alizálása, amit Fodor István vezetésével kezdett meg a
vezetés. A HTE vezetése Fodor jól megfogalmazott, prag-
matikus felvetései során szembesült azzal, hogy a célok
megvalósítása pusztán a lelkesedésre alapozva nem le-
hetséges. A konklúzió egyértelmû volt: vagy szerényebb
célokat kell kitûzni, vagy pedig külsô személyeket, cé-
geket kell alkalmazni ezek megvalósítására. Ez utóbbit
azonban a HTE büdzséje nem tette lehetôvé. Ez keserû
pirula volt, de nem lehetett mit tenni. 

Ugyanakkor kiemelten foglalkozott a vezetés egy má-
sik témával, hiszen ekkor már közeledett Magyarország
uniós tagsága és be kellett vezetni a távközlés-szabályo-
zás új keretprogramját. Ezeket a hatásokat és az ebbôl
adódó feladatokat két alkalommal is egész napos kon-
ferencián elemezték a HTE szervezésében a BME TMIT,
az NHIT és a Hírközlési Felügyelet szakembereivel kar-
öltve a HTE tagjai az IHM védnöksége alatt. 

Közben sokasodtak a veszteségek is. Egyrészt erre
az idôszakra esett a TMMB és utóda, az IHSZB megszün-
tetése, másrészt Máté Mária is bejelentette, hogy egy új
kihívás elfogadása miatt a következô tisztújításkor visz-
szavonul a titkárság vezetésétôl. Mindkettô érzékenyen
érintette a HTE-t, az elsô azért, mert egy tízéves, szabá-
lyozást segítô tevékenységet kellett felszámolni, a má-
sik pedig azért, mert a HTE elvesztette Máté Mária dina-
mizmusát és gyorsan kellett új titkárságvezetôt találni.

A tisztújító Közgyûlésre 2005. április 21-én került sor,
ekkor a HTE elnöke Dr. Sallai Gyula, fôtitkára pedig Hor-
váth Pál lett. A titkárság vezetésére Nagy Péternek sza-
vaztak bizalmat a küldöttek, aki mind a mai napig kivá-
lóan vezeti a titkárságot. Az új vezetésnek több kihívás-
ra is reagálnia kellett. Az egyik a pénzügyi szabályozók
változása volt, melynek kapcsán kiderült, hogy a HTE
csak nagyobb tartalék képzésével tudja a likviditását
megtartani. A másik nagy változást szervezeti téren kel-
lett végrehajtani.
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6. ábra  A HTE nagyrendezvény sorozatai (1950–2024)



Az elsô kérdés a HTE bevételi és kiadási oldalát egy-
aránt érintette. Világossá vált, hogy a bevételi oldal sta-
bilitása érdekében minden rendezvényt csak szigorúan
üzleti alapon szabad megszervezni. Ennek keretében ke-
rült sor 2006-ban a World Telecommunications Congress
(WTC) Budapestre hozására, és ezt követôen, 2007-ben
a 16. IST Mobile and Wireless Communications Summit
megrendezésére a BME-vel közösen. Ekkor pályázta
meg a HTE a NETWORKS 2008 megszervezését, vala-
mint az ITS 2008, az International Telecommunications
Society konferenciájának helyszínéül Budapestet, meg-
nyerve mindkét nemzetközi esemény megszervezését.
Ezek a rendezvények segítették a bevételi oldal növelé-
sét, ugyanakkor a kiadási oldalon is lépni kellett. Ez a
titkárság létszámának csökkentését vonta maga után,
továbbá minden folyamatot korszerûsíteni kellett, hogy
kevesebb emberi erôforrással is megoldható legyen a
HTE üzemeltetése. 

Szervezeti téren ismét a szakmai közösségek élet-
képességét vizsgálta felül a vezetés, de ügyelt arra, hogy
ne sérüljön a társadalmi önszervezôdés. Az Alapszabályt
is korszerûsítette az Intézô Bizottság. Pontosította az ügy-
vezetô igazgató – korábban titkárságvezetô – jogállását,
egyszerûsítette a tisztségviselôk választási rendszerét
és javasolta az Intézô Bizottság Választmánnyá történô
átnevezését. 

Még Fodor István stratégiai javaslatai alapján 2007
végén Horváth Pál vezetésével megindult a HTE Fórumok
sorozata: négy rendezvény a szélessávú stratégiákkal,
másik négy pedig az információbiztonság kérdéseivel
foglalkozott. A Választmány tagjai pedig végiglátogatták
a jogi tagvállalatok vezetôit, hogy személyesen ismertes-
sék a HTE tevékenységét.

Közben tovább folyt a nagyrendezvények megszerve-
zése, most már szigorúan üzleti alapon, nem volt szabad
veszteséges rendezvényt szervezni. Egy kivétel volt csu-
pán, a HTE kongresszus, amit viszont arra használt fel a
HTE, hogy kiadott egy Kongresszusi Nyilatkozatot, amely
kinyilvánította, hogy a HTE alapvetônek tartja a 2007-
2013-as idôszakra vonatkozó második Nemzeti Fejlesz-
tési Tervben a hazai infokommunikáció fejlesztésének
kiemelt programként való szerepeltetését. A nyilatkozat-
hoz csatlakozott a Neumann János Számítógéptudomá-
nyi Társaság és az IEEE Hungary Section is. Két jubile-
umi eseményt is megünnepelt a HTE, az egyik a rádió-
zás 100 éves évfordulója volt 2006 végén, a másik pe-
dig a hazai televíziózás és az ûrtávközlés 50. évfordu-
lója volt 2007-ben. A Híradástechnika folyóirat mindkét
évfordulóra különszámot jelentetett meg.

2008-ban ismét tisztújító Közgyûlést tartott a HTE.
Továbbra is Dr. Sallai Gyulát választották meg elnöknek
és Horváth Pált fôtitkárnak, de a Választmány összeté-
tele némileg változott. A régi-új vezetésnek rögtön a NET-
WORKS 2008 konferencia megszervezése és lebonyolí-
tása jelentett kihívásokkal teli feladatot. A rendezvényre
30 országból 261 szakember jelentkezett, a konferen-
cia elôtti tutorialokra pedig 74-en regisztráltak, így ösz-
szesen mintegy 350 résztvevôje volt a NETWORKS 2008-
nak. A plenáris ülésen 8 keynote elôadás hangzott el a

szakma meghatározó nemzetközi és hazai szakemberei-
tôl, majd 21 szekcióban 90 szakmai elôadás ölelte fel az
infokommunikáció témaköreit.

Alig ért véget a NETWORKS 2008, már a 16. Távköz-
lési és Informatikai Hálózatok Szeminárium következett
Zalakaroson, ahol a konferencia nyitóelôadásában a HTE
felkérést kapott egy, a hazai szélessávú stratégia szak-
mai megalapozását adó tanulmány elkészítésére, me-
lyet egy válogatott szakértôkbôl álló HTE munkacsoport
el is készített. Ez újra jó jelnek tûnt abban az értelemben,
hogy a kormányzat is számít a HTE szakértelmére.

Közben egy újabb kerek évfordulóra is készült a ve-
zetés. 2009-ben volt 60 éves a HTE, és a Választmány
rövid mérlegelés után úgy döntött, hogy ezt az eseményt
a takarékossági intézkedések ellenére is méltó módon
kell megünnepelni. Az egyik lépés az volt, hogy a 2009-
es évet jubileumi évnek nyilvánították és a HTE logója
is úgy módosult, hogy szerepeljen benne az alapítás éve.
A Választmány határozott arról, hogy az évforduló tisz-
teletére kiadja a „HTE 60 éve” címû könyvet, melynek
szerkesztését dr. Bartolits István vállalta fel. Közben jött
a gondolat, hogy érdemes lenne a HTE korábbi és jelen-
legi vezetôivel egy interjúfilmet készíteni és a könyv mel-
lékleteként terjeszteni. 

Végezetül arról is döntött a Választmány, hogy a jubi-
leumi évet január 27-én egy kibôvített Elnökségi üléssel
nyitja, ahol a kormányzati felkérésre készült szélessávú
stratégia nyomán egy szakmai konferenciát is szervez
„Szélessávon mindenkihez” címmel, az év vége felé, no-
vember 4-én pedig egy HTE kongresszus zárja le az évet.
Ezen az ünnepi rendezvényen jutalmazzák az Egyesület
érdekében hosszabb ideje aktívan tevékenykedô HTE
tagokat a „HTE 60” jubileumi emlékéremmel. Az ünnep-
séget és a könyv határidôre történô elkészítését Sallai
Gyula koordinálta, míg a szakmai konferenciát Horváth
Pál menedzselte, a terveket maradéktalanul sikerült is
megvalósítani.

Kapott egy kis lélegzetvételt a Választmány a jubile-
umi év után, de ezt arra használta fel, hogy rendezze a
HTE belsô szervezeti ügyeit. Ennek elsô lépése a szak-
mai közösségek munkájának anyagi támogatása volt.
Ekkor született meg az a pályázati rendszer, melyre a
kiírás feltételeinek teljesítése esetén pályázhattak és a
pályázatban vállalt teljesítéseket utólagosan ellenôriz-
te a Választmány. Az elsô kiírás 2010-ben meg is történt
és a pályázat azóta is – kisebb módosításokkal – minden
évben megjelenik, általában 5-8 szakmai közösség jut
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így némi anyagi támogatáshoz, amit rendezvényeik lebo-
nyolításához vagy éppen éves kiadványuk elkészítésé-
re használnak fel azóta is.

Nagy lépésre szánta el magát a HTE a Híradástech-
nika folyóirat kapcsán is. 2009-ben úgy döntött, hogy a
folyóirat magyar kiadását kéthavi periodikává alakítja,
miközben elindítja az angol nyelvû Infocommunications
Journalt. A fôszerkesztôi teendôket továbbra is Szabó
Csaba Attila vállalta mind a magyar, mind az angol válto-
zat esetében. A módosítást az indokolta, hogy az egyete-
mi hallgatóknak, doktoranduszoknak inkább angol nyelv û
folyóiratokban érdemes publikálniuk, ráadásul olyan fo-
lyóiratban, ami lektorált. Az Infocommunications Journal
éppen ezt tûzte ki célul. 2011-tôl a folyóirat IEEE formá-
tumban jelent meg, miután errôl megegyezés született az
IEEE-vel. 

Módosított a Választmány az 1978-ban elindított Táv-
közlési Szeminárium sorozaton is, korszerûsítették a so-
rozat nevét a konvergencia jegyében, 2010-tôl kezdve
HTE Infokom konferencia néven szervezték meg az ese-
ményt. A Programbizottságot is felkérték, hogy szélesítse
a konferencia palettáját, így teljesen új köntösben jelent
meg a rendezvény. Ekkor már az is körvonalazódott, hogy
a páros években megrendezett HTE Infokom mellett a pá-
ratlan években induljon újra a korábbi Televízió konfe-
renciák szélesebb palettájú utódaként a HTE MediaNet
sorozat is. 

Azon is sokat vitatkozott a Választmány, hogy miképp
lehetne támogatni a kormányzat munkáját, hiszen az EU
tagjaként sok feladatot adott a megszületô irányelvek át-
ültetése és az ezzel kapcsolatos végrehajtási rendeletek
megalkotása. Mivel korábban ebben nagy segítséget tu-
dott nyújtani a TMMB, így a Választmány elhatározta, hogy
törvényi felhatalmazás hiányában is létrehozza a HTE-n
belül az Infokommunikációs Szakértô Bizottságot (ISZB)
a megjelenô jogszabálytervezetek és más kormányzati
dokumentumtervezetek véleményezésére. 2010. február
10-én felhívást intézett a vezetés a HTE tagjaihoz, hogy
tegyenek javaslatot az ISZB tagjaira. 

Közben elkészült a Bizottság mûködésének általános
elveit leíró alapító dokumentum és egy szûkebb csapat
kialakította a mûködési feltételeket. A felhívásra vissza-
érkezett javaslatok alapján kialakult az ISZB tagsága és
Sallai Gyula elnök tárgyalásokat folytatott a potenciális
ISZB-elnökjelöltekkel. A folyamat eredményeként 2011
elején Dr. Takács György elnök, Abos Imre és Baksa Sa-
rolta elnökhelyettesek vezetésével megkezdte mûködé-
sét az ISZB.

7. A tudatos gazdasági tervezés útján
(2011–napjainkig)

2011-ben ismét eljött a tisztújítás ideje és ismét lejárt a
az elnök és a fôtitkár kétszer hároméves idôszaka. A má-
jusi választáson dr. Huszty Gábor lett a HTE elnöke és
dr. Bartolits István a fôtitkár. A választmány több kihívás-
sal is szembesült, a gazdasági nehézségek miatt bizony-
talanná váltak a bevételi források, tehát más alapokra
kellett helyezni a gazdálkodást. Ehhez új stratégia kel-

lett, miközben az operatív tevékenységet tovább kellett
folytatni. Huszty Gábor a kiutat abban látta, hogy a HTE-t
meg kell próbálni közelebb vinni az iparhoz, mert túlsá-
gosan egyetemcentrikus lett az elmúlt idôszakban. A ve-
zetés mûködtetését is feszesebben képzelte el, ezért rög-
tön a hároméves ciklus elején 10 munkacsoportot hozott
létre a Választmány tagjainak a vezetésével, melyeknek
mindnek megvolt a feladata és ezek a munkacsoportok
elkészítették a munkatervüket is a következô idôszakra.
Ezzel párhuzamosan a Választmány áttekintette az Egye-
sület pénzügyi helyzetét és ebben is szigorításokat ha-
tározott el. Racionalizálta a titkárság mûködését, meg-
kezdte a havi pénzügyi beszámolók bevezetését annak
érdekében, hogy tisztábban lehessen látni a pénzügyek
alakulását és elkülönítette a civil és az üzleti tevékeny-
séget a HTE-n belül. 

Az átvilágításkor az is kiderült, hogy a Híradástech-
nika folyóirat az elnyert pályázati támogatással együtt
is 2 milliós, a támogatás nélkül pedig 4 milliós vesztesé-
get jelent a HTE-nek. Mivel több szervezettel sem sikerült
támogatási megállapodást kötni, Szabó Csaba Attila pe-
dig 2011 végén bejelentette, hogy a magyar nyelvû szám
fôszerkesztôi pozícióját a bizonytalan pénzügyi helyzet-
ben már nem tudja vállalni, csak az angolt viszi tovább,
így a Választmány úgy döntött, felfüggeszti a Híradás-
technika folyóirat rendszeres kiadását. Azóta a magyar
nyelvû folyóirat csak évi egy-két különszám formájában
jelent meg, de így meg tudta tartani az évfolyamszámo-
zását. Ez egy esetleges újraindításkor fontos tényezô le-
het. A HTE ettôl kezdve az Infocommunications Journal
színvonalának az emelésére koncentrált.

A bevételek növelésére jó gondolatnak tûnt, hogy –
tagságának szaktudására alapozva – kisebb K+F mun-
kákat vállaljon fel a HTE. Ehhez a Választmány minden
tagot levélben keresett meg azzal, hogy egy kérdôív for-
májában felmérje, kikre milyen témákban számíthat. Eb-
bôl sajnos hamar kiderült, hogy ez az út járhatatlan, mert
mindössze 33 válasz érkezett vissza a titkárságra.

Feszesebbre vette az új vezetés a HTE belsô mûködé-
sét, dokumentálását is. A választmányi ülésekrôl jegy-
zôkönyvek készültek, újraélesztette a Határozatok Tárát,
rendezte a gazdálkodással összefüggô belsô szabályo-
kat, mindezekre szükség is volt, mivel a civil szerveze-
tekre vonatkozó szabályok is egyre szigorúbbak lettek.
2011-ben megjelent a CXXXV. törvény, amit röviden csak
„civil törvényként” emlegettek, ami újabb elôírásokat ho-
zott a civil szervezetekre vonatkozóan. Ennek következ-
tében az Alapszabályt is módosítani kellett.

Közben egyre nyilvánvalóbbá vált, hogy nehézségek-
be ütközik a HTE ipar felé közelítése, a gondolat ugyan
jó volt és régen ez mûködött is, de ebben az idôszakban
a cégek nem látták meg ennek a konstrukciónak a szá-
mukra adódó elônyét. A HTE pénzügyi stabilitását tehát
csak a korábbi módon, a bejáratott nagyrendezvények-
kel és a nemzetközi konferenciák Magyarországra hoza-
talával lehet biztosítani. Szerencsére ezek a pályázatok
több esetben is sikerrel jártak. 2011-ben a Future Internet
Assembly került itthon megrendezésre, ennek az volt az
oka, hogy akkor Magyarország volt az EU soros elnöke.
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Ezt a HTE bonyolította le, de sikerült Budapestre hozni
az ITS európai regionális konferenciáját is, amit a BME
TMIT-tel közösen rendezett meg az Egyesület.

A legnagyobb eredmény ebben az idôszakban az IEEE
International Conference on Communications, az ICC2013
Budapestre hozása volt. Ehhez nagy szükség volt Vida
Rolland és Nagy Péter IEEE kapcsolataira, valamit Han-
zó Lajos önzetlen támogatására is. A 2013 júniusában
megtartott konferencia, melynek a teljes szervezését a
HTE végezte, az eddigi legnagyobb rendezvénye volt az
Egyesületnek. 64 országból közel 2000 résztvevô érke-
zett a konferenciára, 2500 beküldött cikkbôl 950-et foga-
dott el a bíráló bizottság. A rendezvényen 1400 elôadás
hangzott el, 21 workshop, 22 tutorial és 80 bizottsági ülés
számára kellett még külön termeket biztosítani. A szer-
vezést nehezítette, hogy az eredetileg a Vigadóban tar-
tandó rendezvényt át kellett tenni három Duna-parti szál-
lodába, mert a Vigadó felújítása nem fejezôdött be. A kon-
ferencia idôpontjában tetôzött a dunai árvíz, ami miatt
újabb váratlan szervezési problémákat kellett megolda-
ni. Ennek ellenére a rendezvény rendben lebonyolítás-
ra került. Ugyanebben az évben már sikerült elindítani
az elôzô vezetés által kigondolt HTE MediaNet konferen-
ciát is, és ettôl kezdve egészen 2020-ig felváltva került
megrendezésre a HTE Infokom konferenciával.

Még egy nem várt feladatot kellett megoldani a vá-
lasztmánynak a titkársággal karöltve. 2013 végén 40 év
után el kellett költöznie a HTE-nek a Kossuth-téri épület-
bôl. Ez megint nehezítette a pénzügyi helyzetet, mert a
viszonylagosan kedvezményes bérleti díj helyett más-
hol már csak piaci viszonyok mellett lehetett irodát bé-
relni. Ekkor került a HTE titkársága a jelenlegi Bajcsy-
Zsilinszky úti irodába.

2014-ben ismét tisztújító Közgyûlésre került sor, ek-
kor dr. Magyar Gábor lett a HTE elnöke, a fôtitkár tovább-
ra is dr. Bartolits István maradt. Az új Alapszabály értel-

mében a HTE vezetését már Elnökségnek hívták és 9
tagúra csökkent a Választmány 16-os létszáma helyett.
Ebben az idôszakban Kis Gergelynek, a Gazdasági Bi-
zottság elnökének kitartó munkája eredményeként több
K+F munkába is sikerült bekapcsolódnia a HTE-nek.
Ilyen volt például a GOP 3.3.4 pályázati szolgáltatás, az
E-Traffic makroökonómiai modell kifejlesztésében, vagy
a DNFP SZIP projektben való HTE részvétel. 

A megnövekedett vállalkozási tevékenység miatt vi-
szont most már formálisan is szükség volt a civil és a
vállalkozási tevékenység szétválasztására. Ebben az idô-
szakban kellett megoldást találni ennek a kezelésére, így
jött létre a HTE tulajdonaként a HTENet Nonprofit Kft. A
2015. májusi közgyûlés hosszas elôkészítés után elfo-
gadta a Kft. létrehozását, így 2015. július 23-án megszü-
letett a HTENet cégbírósági bejegyzése. Ezzel elkülönült
egymástól a HTE civil szervezet, ami felett az Ellenôrzô
Bizottság gyakorolja a felügyeletet és a HTENet Non-
profit Kft., ami felett viszont egy Felügyelô Bizottság mû-
ködik. Ebben az idôszakban az Ellenôrzô Bizottság elnö-
ke, Horváth Pál már egyre intenzívebben jelezte, hogy át
kell állni a tudatos gazdasági tervezésre, annak érdeké-
ben, hogy a HTE elôre kiszámítható módon tudjon mû-
ködni. Folyamatos figyelmeztetései nagyban segítették
a HTE pénzügyi gazdálkodásában a korszerû módszerek
bevezetését. A tudatos gazdálkodást segítette elô a ci-
vil és a vállalkozási terület szétválasztása is.

A fentebb említett K+F tevékenységek megteremtet-
ték az éves eredmények pozitív alakulását, de ehhez még
hozzátettek a már korábban pályázaton elnyert nemzet-
közi konferenciaszervezések. Ilyen volt például a 21. Eu-
ropean Wireless Conference, az IEEE HPSR 2015 konfe-
rencia, valamint a SPECOM 2016, az EUSIPCO 2016 és
az ONDM 2017 konferenciák. Így összességében ebben
a három évben is tudott tartalékot képezni a HTE, amire
még nagy szükség lehet.
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Természetesen tovább folyt a nagyrendezvények szer-
vezése is, a HTE Infokom 2016 a jogelôdje révén a 20.
konferencia volt a sorban, de a Projektmenedzsment Fó-
rum is a 20. évét köszönthette 2017-ben.

Váltás történt az Infocommunications Journal élén is,
Szabó Csaba Attila leköszönt a fôszerkesztôi pozícióról
és a helyét Vida Rolland vette át. Szabó Csaba folytatta
a Híradástechnika különszámok fôszerkesztését, tehát
továbbra is aktív maradt.

Erre az idôszakra esett a HTE Infokommunikációs
Fogalomtár kidolgozásának a megkezdése is, melynek
szerkesztését Szabó Csaba Attila vezetésével végezte
2016-tól egy szûkebb koordináló és egy bôvebb „foga-
lomfaragó” csapat. Az infokommunikációs fogalmak egy-
séges értelmezése nagyon fontos lenne az egész hazai
szakma számára, erre tett kísérletet a HTE, amikor az
NMHH támogatásával létrehozta a több mint ezer alap-
vetô fogalom pontos, szakszerû meghatározását. A mun-
kát érdemes lenne folytatni, mert a fogalomtár igazán
csak állandó frissítéssel és a fogalomrendszer további
bôvítésével lenne hatékonyan használható a piaci sze-
replôk számára is. A folytatásra jelenleg is történnek erô-
feszítések.

Elindult egy másik kezdeményezés is, 2015-tôl az in-
fokommunikáció nagyobb technikatörténeti dátumairól,
majd a korabeli jelesebb feltalálók születésnapjáról szó-
ló megemlékezések sorozata. Ez a munka két ötéves
ciklust ölelt fel, mert az öttel osztható dátumok szerint ké-
szültek a megemlékezések. 

Így érkezett el a 2017-es tisztújító Közgyûlés, amikor
ismét dr. Magyar Gábor lett a HTE elnöke, azonban a fô-
titkári poszton váltani kellett, erre a pozícióra dr. Bánkuti
Erzsébetnek szavazott bizalmat a Közgyûlés. Ennek az
idôszaknak az egyik kiemelkedô kezdeményezése volt
az oktatási portfólió kialakítása. A koncepció lényege az
volt, hogy a HTE szakemberei szervezett, oktatási formá-
ban tudják átadni az ismereteiket olyan vállalati közös-
ségeknek, akiknek fontos lenne az infokommunikáció
területének a tematikus megismerése bevezetô jelleg-
gel, vagy akár specifikus területek mélyebb tanulmányo-
zása céljából. Mivel egy ilyen oktatási munka elindítása
jelentôs szellemi befektetéssel jár, így a vezetés elôször
az oktatási portfólió kidolgozását kezdte meg, aminek
Mester Máté lett a vezetôje. Az elképzelések szerint ez
munka egy idô után a HTE bevételeit is gyarapítani tudja.

Ebben az idôszakban azzal is szembesült az Elnök-
ség, hogy megcsappantak a Budapestre hozható nem-
zetközi konferenciák, a 2017-es évet így már nem tud-
ta pozitív eredménnyel zárni a HTE. A kiadások további
csökkentése viszont már veszélyeztette volna az Info-
communications Journal kiadását is, és könnyen egy ne-
gatív spirálba vihette volna a HTE-t pénzügyileg. Nehéz
döntést kellett meghozni, de az Elnökség úgy döntött,
vállalni kell egy negatív mérlegû évet annak érdekében,
hogy utána ismét növekedési pályára lehessen állítani
a HTE-t. Ebben ismét az Ellenôrzô Bizottság szigorú aján-
lásai segítettek, bevezetésre került a kontrollingrendszer,
a havi egyeztetés a pénzügyek állásáról, az Elnökség-
nek pedig egyre inkább el kellett fogadnia, hogy a nehe-

zedô gazdasági helyzetben az üléseken többet kell fog-
lalkozni a pénzügyi stabilitás kérdésével, és meg kellett
kezdeni a pénzügyek tervezési hátterének a korszerûsí-
tését is. Ugyanakkor az Elnökség úgy döntött, hogy az
Infocommunications Journal kiadását a nehéz pénzügyi
helyzet ellenére is folytatni kell, a folyóirat ígéretes zász-
lóshajója a HTE-nek. Az új irodába költözéssel nehezebb
helyzetbe kerültek a szakmai szervezetek rendezvényei
is, mert már nem álltak rendelkezésre a Kossuth téri épü-
let elôadótermei, erre is megoldást kellett keresni.

Erre az idôszakra esett az Infocommunications Jour-
nal újabb fôszerkesztô-váltása; 2019-tôl Vida Rolland
visszalépett fôszerkesztô-helyettessé és Varga Pál lett
a fôszerkesztô.

2020 májusában lett volna az esedékes tisztújító köz-
gyûlés, de ezt lehetetlenné tette a márciusban mindent
megbénító pandémia. Ez extrém kihívást jelentett a reg-
náló vezetésnek is, de a szakosztályok tervei is napok
alatt borultak fel. Egy rövid tetszhalott idôszaktól eltekint-
ve azonban a HTE – amennyire lehetett – hamar magára
talált és állt át az online mûködésmódra. Megteremtette
a lehetôségét, hogy a szakmai közösségek is gyorsan
át tudjanak állni a képernyô rejteke mögül megtartott elô-
adásokra, szakmai programokra. Még egy négynapos
nemzetközi konferenciát, az IEEE IFIP NOMS 2020-at is
sikerült virtuálisan megtartani.

Az elhalasztott tisztújításra így 2020. szeptember 8-
án került sor, amikor már hibrid módon lehetett megtar-
tani a Közgyûlést. A HTE elnöke dr. Vágujhelyi Ferenc,
a fôtitkár Maradi István lett. Nem volt egyszerû ebben a
személyes jelenlétet mellôzô világban egy új vezetéssel
folytatni a munkát, de végül is sikerült. Az ôsszel ese-
dékes HTE Infokom 2020 konferenciát is online módon
kényszerült megtartani a HTE, de gyors szervezéssel és
a pénzügyi konstrukció teljes átalakításával ezt is sike-
resen lebonyolította. Most utólag visszatekintve erre az
idôszakra, meglepôen gyorsan sikerült a legtöbb szak-
mai közösségnek átszoknia a személyes összejövetel
nélküli megbeszélésekre, elôadásokra – és persze eze-
ket a megoldásokat most már a járványveszély megsze-
lídülése után is igényli a tagság.

A ciklus elején még jó ideig csak online módon lehe-
tett megtartani az Elnökségi üléseket, de fokozatosan
visszatért az élet a megszokott kerékvágásba. Ez az idô-
szak azonban ismét bizonyította a HTE alkalmazkodóké-
pességét, rugalmasságát.

Közben persze a pandémia ellenére is folyt az inten-
zív munka. Az új vezetés gyorsan kidolgozta a stratégiát,
megfogalmazta a HTE küldetését és kitûzte a háromé-
ves céljait. Megszületett a kétszintû tagság gondolata,
amelynek a kidolgozásához hozzá is kezdett a vezetés.
Erôsítette a közösségi felületeken történô kommuniká-
ciót, amivel a fiatalokat is meg lehet szólítani. Sikerült
további nemzetközi konferenciákat is Budapestre hozni,
melyek már hibrid módon lettek megszervezve. Elindult
egy teljesen új irányba is a HTE; a félnapos mini konfe-
renciák megrendezésének az irányába. Elôször a ma-
gyarországi 3G-hálózatok jövôjérôl, majd az 5G-priváthá-
lózatok és a Security Operation Centerekrôl szóló mini-

75 éves a HTE
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konferencia megrendezésére került sor. Intenzíven be-
indította a pályázatokon való indulást, ahol pénzügyi tá-
mogatásért lehet pályázni, ezek közül sikerült többet is
elnyernie, ami szintén javította a pénzügyi mérleget. Si-
keresen lépett a blokklánc-technológia szakmai támo-
gatásában, de részt vesz az 5G- és a Mesterséges intel-
ligencia koalíciók munkájában is. Egyre jobban sikerült
a HTE Infokom konferenciáit is felfuttatni, ahol fontos kri-
térium a résztvevôk száma, ebben már átlépte a 300 fôt,
ami azt mutatja, hogy a gondos programszervezés és a
magas szintû szakmai elôadások vonzzák az érdeklôdô-
ket, – ebben a HTE szinte egyeduralkodó a piacon. Ösz-
szességében nagy erôfeszítések árán sikerült a pandémia
okozta pénzügyi veszteségek után emelkedô pályára állni.

A legutóbbi, 2023-as választáson ismét dr. Vágujhelyi
Ferenc lett az elnök, fôtitkárként pedig dr. Kolláth Gábor-
nak szavazott bizalmat a közgyûlés, és több pozícióban
is erôsödött a vezetés, így ezt a felfutó dinamikát az ed-
digi jelek szerint tovább tudja vinni a HTE. Folytatódtak
a minikonferenciák, az IoT-rendszerek és legutóbb a ki-
berszabályozási minikonferencia megrendezésére ke-
rült sor. A kitûzött célok elérésére pedig viszi tovább az
elôzô három év megkezdett átalakítási folyamatát a két-
szintû tagság, a szakmai közösségek támogatásának az
átalakítása és a pénzügyi stabilitás megerôsítésének
teljes megvalósítása felé. 

8. Összefoglalás 

Ebben a történeti összefoglalóból a terjedelmi korlátok
miatt nagyon sok minden hiányzik, hiszen már 2009-ben
is 300 oldalt töltött meg a HTE történetérôl szóló „A HTE
60 éve” könyv. Nem esett szó részletesen a szakmai kö-
zösségek folyamatos átalakulásáról, megújulásáról, az
általuk megszervezett – évente mintegy 60-70 – szakmai
elôadásról, a különbözô külsô szervezettel kötött együtt-
mûködési szerzôdésekrôl és még sorolhatnánk a hiá-
nyokat. Mégis talán jól kirajzolódik a lényegi mondani-
való: a HTE 75 éves története során más-más kihívások
sokaságával szembesült, de a tagság áldozatos munk á-
jával és a jól megválasztott vezetôséggel minden aka-
dályt képes volt legyôzni. 

Hogy lesz-e a HTE-nek 100 éves születésnapja, az
csak azon múlik, tudja-e az erényeit úgy tovább vinni,
hogy a jövôben is legyôzze az akadályokat. Az a szak-

ma ugyanis, amit a HTE-ben tömörülô mérnökök, közgaz-
dászok, jogászok és más területek szakemberei képvi-
selnek és mûvelnek, egészen biztos, hogy a századik év-
fordulón is az alapját fogja képezni a gazdaságnak és
mindennapi életünknek egyaránt.

Irodalom

A HTE 60 éve. Szerk.: Bartolits István, HTE 2009.
https://www.hte.hu/tortenet?inheritRedirect=true

A szerzôrôl

BARTOLITS ISTVÁN 1978-ban szerzett villamosmérnöki
diplomát a BME Villamosmérnöki karán. 1980-ban híra-
dástechnikai szakmérnöki diplomát, 1983-ban egyetemi
doktori fokozatot szerzett ugyancsak a BME-n. Húsz éven
keresztül a BHG Fejlesztési Intézet fejlesztômérnöke, fej-
lesztési osztályvezetôje, majd projektmenedzsere volt a
távközlés területén. Emellett 1993–1999 között a hírközlé-
sért felelôs miniszter tanácsadó testületének, a Távköz-
lési Mérnöki Minôsítô Bizottságnak az alelnöke volt. 1998
óta dolgozik a Nemzeti Média- és Hírközlési Hatóságnál,
illetve jogelôdeinél. Elôször elnökhelyettesi tanácsadó,
majd osztályvezetô volt, 2010 óta a Technológiaelemzô
Fôosztály fôosztályvezetôje. A szabályozási munka támo-
gatása mellett tevékenységi körébe tartozik az új tech-
nológiák, szolgáltatások megismerése, elemzése és az ál-
taluk felmerülô szabályozási kérdések azonosítása. Több
nemzetközi szervezetben (ITU-T SG 13, Broadband Forum,
BEREC, EU CNECT Expert Group 112) az NMHH, illetve
Magyarország szakértô képviselôje.
Oktatási tevékenységet a BME Villamosmérnöki karán in-
fokommunikációs szabályozás témában és a Pécsi Tudo-
mányegyetem Állam és Jogtudományi Karának posztgra-
duális infokommunikációs szakjogász képzésén vezeté-
sek és vezeték nélküli hírközlés témában folytat. 2006 óta
a BME címzetes egyetemi docense. 
A HTE-nek 1978 óta tagja, 1990 óta vesz részt különbözô
pozíciókban a HTE vezetésében, 2011–2017 között a HTE
fôtitkára volt. Jelenleg az Etikai Bizottság elnöke. A Híra-
dástechnika folyóiratnak 1990-tôl 2011-ig volt szerkesztô-
bizottsági tagja. A HTE MediaNet és HTE Infokom konfe-
renciák szervezésében programbizottsági tagként, szek-
cióvezetôként és elôadóként is rendszeresen részt vett.
Emellett számos publikáció, tanulmány, elôadás szerzôje
és több szakkönyv társszerzôje. Az új technológiák mel-
lett hobbiként a távközléstörténettel is foglalkozik, írásai
a HTE honlapján jelennek meg. A HTE 60 éve könyv fô-
szerkesztôjeként behatóan foglalkozott az Egyesület tör-
ténetével is.

HÍRADÁSTECHNIKA
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Az emelkedô villamosenergia-árak mellett az iparban
is fontossá vált a gépek villamosenergia-fogyasztásá-
nak monitorozása. Erre nyújtanak megoldást az „okos”
fogyasztásmérô készülékek, amelyek valós idôben ké-
pesek a fáz isáramok,
teljesítmény, energiafo-
gyasztás mérésére és
az eredmények továbbí-
tására. A gyûjtött adatok
alapján a vállalat opti-
malizálhatja az energia-
fogyasztását, meg tudja
ál lapí tani  a gépek k i-
használtságát, illetve ál-
lapotát. Ezen informáci-
ók által a cég döntéseket
tud hozni abban a kér-
désben, hogy a gyártás-
ban az adott feladatot
melyik berendezéssel vé-
gezze el, ütemezni tudja a berendezések karbantartá-
sát. Hiba esetén pedig segítséget nyújthat a probléma
forrásának megtalálásában.

A dolgozatomban bemutatom a két legnépszerûbb
árammérô szenzor mûködését, felépítését, elemzem ô-
ket erôsségeik és gyengeségeik alapján, kiválasztom
a feladathoz legjobban illeszkedô megoldást. Továbbá
bemutatok még a piacon elérhetô két vezeték nélküli IoT-
árammérô szenzort. 

Ezt követôen az iparban elérhetô vezeték nélküli IoT-
technológiákat elemzem tulajdonságaik alapján, majd
kiválasztok két technológiát, melyek legjobban illeszked-
nek az adott feladathoz és részletesen bemutatom eze-
ket. Ezután az alkalmazásokat kiszolgáló platformokra
térek ki, ezek közül kettôt részletesen bemutatok és ösz-
szehasonlítom ôket.

Szakdolgozatomban bemutatom az általam készített
vezeték nélküli árammérô szenzor és IoT-szolgáltatás
tervezésének folyamatát, melynek során az ipari elvárá-
sokat is szem elôtt kellett tartanom. Részletesen bemuta-
tom a kapcsolási rajzom és nyomtatott áramköri tervem
elkészítésének folyamatát, az IoT-szolgáltatás topológiá-
ját. Részletezem a tervezés során felmerülô problémá-
kat és az ezekre nyújtott megoldásokat, valamint a veze-
ték nélküli árammérô szenzor során használt mikrokont-
roller és IoT-platform programozását és konfigurálását. 

Legvégül gyakorlati vizsgálati példák alapján ellen-
ôrzöm az általam épített árammérô szenzor és IoT-szol-
gáltatás helyes mûködését. Erre egy-egy régebbi típusú
fúró és forgácsoló gépet használtam, amelyekben az

aszinkron motorok voltak a legnagyobb fogyasztók. Mi-
vel ezeket a motorokat nem látták el semmilyen lágy in-
dítással, ezért tesztelés során jól látható a rájuk jellemzô
nagy indulási áram.

A szerzôrôl

BARVA TAMÁS tanulmányait a Budapesti Mûszaki és Gazda-
ságtudományi Egyetemen végezte, villamosmérnöki alap-
szakon, majd az Óbudai Egyetemen folytatta PLC-szakmér-
nökképzésen. Jelenleg a Weldmatic Kft.-nél dolgozik terve-
zômérnökként a hegesztés-automatizálás területén.

Kulcsszavak:  IIoT, árammérô szenzor, MQTT, Ipar 4.0
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50 HTE INFOKOM 2023

Napjainkban a növekvô elektrifikáció, az okoseszközök
elterjedése, a villamosenergia-fogyasztási igények nö-
vekedése, az elektronika és autóelektronika terén vég-
bemenô bôvülés, valamint a villamos autók egyre nép-
szerûbbé válása miatt különös hangsúly helyezôdik az
elektronikai iparra, azon belül is a teljesítménytranzisz-
torok iparágára. Ezen elektronikai eszközöknek a na-
gyobb leadott villamos teljesítményéhez az egyre ki-
sebb felületükön, egyre nagyobb hôteljesítményt kell
leadniuk, ami komoly mûszaki kihívást eredményez, hi-
szen épp a túl magas hômérséklet a vezetô meghibáso-
dási ok esetükben. Így kiemelten fontos a termikus vizs-
gálatuk, melyet termikus tranziens méréssel, azaz T3Ster
méréssel lehet elvégezni. 

Ezen mérési folyamat automatizálásában, gyorsítá-
sában, gazdaságosabbá tételében vettem részt a Robert
Bosch Kft. ThID csapatában, amely termikusmodell-iden-
tifikációval foglalkozik. Egy LabVIEW-környezetben ve-
zérelt robothoz fejlesztettem olyan komplex elektronikai
eszközt, illetve látórendszert, amely segíteni tudja az au-
tomatikusan mérni kívánó robotot a mérendô MOSFET-
ek és más elektronikai komponensek megtalálásában,
a hozzájuk való navigációban. A látórendszer hardver-
és szoftverfejlesztését is én végeztem. Megfelelô szen-
zorral rendelkezô kamerát és hozzá alkalmas optikát vá-
lasztottam. Ezekhez egy egyszerre akár több vezérlô szá-
mítógép kiszolgálására is képes szerverplatformot való-
sítottam meg egy Raspberry Pi 4 Model B segítségével.
Autodesk Inventor Professional 2022 szoftverben meg-
terveztem a mechanikai integrációt segítô konstrukciót,
majd 3D-nyomtatóval kinyomtattam. 

Munkám leghangsúlyosabb részében mesterséges
intelligencia, teljesen konvolúciós neurális hálók, vala-
mint számítógépes látás algoritmusainak segítségével
szemantikus szegmentációt és kulcspontkeresést vé-
geztem a robot navigálásához. A teljesen konvolúciós
neurális hálókat saját kóddal implementáltam, a tanítás-
hoz szükséges adathalmazt az éles mérés esetében is
használt kamerával és optikával készítettem el, és kéz-
zel annotáltam. 

A neurális hálókat komplex vizsgálat alá vetettem.
Automatizált futtatások segítségével 21380 alkalommal
tanítottam be és értékeltem ki hálókat, módosítva a mély-
séget, a csatornaszámokat, a felbontást, és a batch mé-
retet. Ezeket a nyílt forráskódú Python 3 programozási
nyelven elsôsorban az OpenCV, Pytorch és Torchvision

könyvtárak segítségével végeztem. A mérendô kompo-
nensekhez való navigálást robusztusan megvalósító,
100 µm és 1° pontosságú elektronikai rendszert készí-
tettem, amelyhez 94% pontosságú IoU érték társult a sze-
mantikus szegmentáció esetében, amelyet valós, ere-
deti mérési környezetben teszteltem. 

Szakirodalmi vizsgálatom során nem találtam olyan
megoldást, amely ilyen pontossággal használt volna sze-
mantikus szegmentációt és helymeghatározást elektro-
nikai komponensekre, így munkám felhasználható továb-
bi tudományos és ipari újításokhoz, projektekhez. Ezen
felül újszerû megoldásnak számít a teljesen konvolúciós
neurális hálók és a SIFT-algoritmus együttes használa-
ta, amelyekkel ezeket az eredményeket elértem. Ezen
megoldásomnak kiterjeszthetôségét is igazoltam azzal,
hogy hiperparaméter optimalizációs algoritmus alkalma-
zásával továbbfejlesztettem és implementáltam közvet-
len kötésû réz kerámiahordozók esetén is.

A szerzôrôl

BÉKÉSI GERGÔ BENDEGÚZ BSc- és MSc-tanulmányait a
Budapesti Mûszaki és Gazdaságtudományi Egyetemen vé-
gezte energetikai mérnöki és villamos-mérnöki szakon. Je-
lenleg az intézmény Informatikai Tudományok Doktori Isko-
lájának PhD hallgatója, valamint az i-Cell Mobilsoft Zrt. deep
learning mérnöke.
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A mai modern jármûvek egyre összetettebb rendsze-
rekbôl állnak össze. Ennek a növekvô komplexitásnak
megfelelôen a támadási és sérülékenységi pontok szá-
ma is növekszik. Az új technológiák, például az önveze-
tô jármûvek és a kommunikációs hálózatok fejlôdése
új biztonsági kihívásokat vet fel. Ennek eredményeként
az autóipari kiberbiztonságnak alkalmazkodnia kell a
változásokhoz, és új módszerekkel kell lépést tartania
a nagy kihívásokkal. Az új, hatékonyabb eszközök fej-
lesztése és alkalmazása révén pedig biztonságosabb
rendszerek jöhetnek létre. Az autóipari szektor szerep-
lôinek alkalmazkodniuk kell a megnövekedett igények-
hez, ami új tesztelési eljárások széles skálájának meg-
jelenéséhez és beépítéséhez vezet a termékfejlesztési
folyamataikban.

Az autóiparban egyre elterjedtebbé válik az informá-
ciós technológiák világából ismert fuzzing módszer al-
kalmazása, különösen a fenti jelenségek hatására. A
fuzzing olyan technika, amelynek során a szoftver vagy
a rendszer bemeneteinek véletlenszerûen módosított vál-
tozatait tesztelik annak érdekében, hogy felfedezzék a
hibákat és sérülékenységeket.

Szakdolgozatomban az okos fuzzing módszertanát
mutatom be, mely elméleti tesztesetek kidolgozásával
is foglalkozik. Ezek a tesztesetek az autóiparban hasz-
nált UDS (Unified Diagnostic Services) és CAN (Control
Area Network) protokollokra épül. 

Munkám elsô részében az olvasó megismerkedhet a
fent említett autóipari protokollokkal, illetve a különbözô
tesztelési technikákkal és módszertanokkal. Ezek után
dolgozatom fô témájára, az okos, más néven adaptív fuzz-
ing bemutatására kerül sor. A fejezeten belül megtalál-
ható az adaptív és az egyszerû fuzzerek általános ösz-
szehasonlítása és a különbözô iparágakban – fô hang-
súly az IT és az autóipar – használatos nyílt és zártforrás-
kódú keretrendszerek is. A következô fejezetben bemuta-
tom a két általam választott UDS szolgáltatás elméleti
teszteseteinek felépítését (egy általánosabb és egy ösz-
szetettebb folyamatot), melyeket adaptív fuzzer segítsé-
gével hoztam létre. Ezenfelül ismertetem a Security Ac-
cess-hoz (egy specifikus UDS-szolgáltatás) való hozzá-
férés módszerét, valamint kifejtem az NRC- (Negative
Response Code) kódokból tanuló adaptív fuzzer szerke-
zetét is.

A tervezés során az elsôdleges célom az volt, hogy
olyan eszközt lehessen kifejleszteni, amely képes auto-

matikusan finomhangolni a tesztelési folyamatot a gyûj-
tött, illetve a kapott adatok alapján. A hatékony adaptív
megoldásokhoz egy általam kigondolt stratégiát is el-
készítettem, melynek a fô lépéseit pontokba szedtem. 

Munkámban a fuzzerek architektúráját legtöbb eset-
ben Python-kód példákkal és szekvenciadiagramokkal
mutatom be. Az ábrán a TesterPresent funkcióhoz tarto-
zó válasz elemzést lehet látni, mely a mai modern jármû-
vekben alapfunkciónak tekinthetô. 

Az utolsó részben áttekintem a kutatásom továbbfej-
lesztési lehetôségeit és következtetéseit annak érdek é-
ben, hogy a jövôben hatékony és eredményes felhaszná-
lást lehessen biztosítani.

A szerzôrôl

SASKA SZILVIA tanulmányait a Budapesti Mûszaki és Gaz-
daságtudományi Egyetem Villamosmérnöki és Informatikai
Karán végezte üzemmérnök-informatikus szakon, Hálózat és
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sági területen elhelyezkedni.
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Amikor elôször találkoz-
tam a szteganográfiával,
mint tudományággal, azt
tapasztaltam, hogy nem
volt olyan ingyenesen el-
érhetô adatrejtô szoftver,
amely egy ilyen szoftver-
rel kapcsolatos elvárása-
imat kielégítette volna.

Szakdolgozatom elsô
részében ezzel a problé-
mával foglalkozom. Egy
egyszerû értékelési rend-
szer keretében felmérek
számos elérhetô szoft-
vert különféle szempon-
tok szerint, hogy egy ál-
talános képet kapjak az
elérhetô funkcionalitá-
saikról, i l letve hiányos-
ságaikról. Ezt követôen
az értékelési rendszer
szempontjából legjobb
szoftvereket közelebbrôl is megvizsgálom, például in-
formáció-biztonsági szempontból is.

A levont tanulságok, illetve az elvárásaim fényében
egy biztonságos, rugalmas és felhasználóbarát adatrej-
tô szoftver elkészítését határozom meg célkitûzésként,
amely igyekszik kiküszöbölni a konkurens szoftverek-
ben talált problémákat is. Ennek megfelelôen határozom
meg az elkészítendô szoftver specifikációját, ahol a kö-
vetelmények rangsorolása a MoSCoW módszer szerint
történik. 

Dolgozatom hátralévô részében próbát teszek egy
ezen követelményeknek megfelelô szoftver kifejleszté-
sére, amelynek elsô lépéseként egy elôzetes tervezési
fázist részletezek. A tervezés során – az ábrán is látha-
tó adatrejtési folyamat lépéseinek megfelelôen – réte-
gekre bontom a program motorját, illetve meghatározom
az egyes rétegekben használatos algoritmusokat. Ebben
a fejezetben ismertetem a fejlesztés során használt esz-
közöket és konvenciókat is. 

Ezt követôen a már megvalósított program, valamint
a megvalósítás során meghozott további tervezési dön-
tések kerülnek tárgyalásra. Az elkészült programot a
dolgozat elsô részében használt értékelési rendszerrel

is pontozom, illetve mérlegelem a konkurenciával szem-
ben. A projekt során csak egy egyszerûbb szteganográ-
fiai algoritmus került implementálásra, a Random-LSB,
amellyel a program PNG-kiterjesztésû fájlokba képes
adatot rejteni. A program hasznosságát jelentôsen fo-
kozná, ha képes lenne több fájltípussal mûködni (legfô-
képp veszteségesen tömörített fájltípusokkal) – így ez
az egyik elsôdleges lehetséges továbbfejlesztési iránya.

Úgy érzem a fejlesztés során a legnagyobb kihívást
a kriptográfia kutatása és implementációja jelentette,
ami jelentôs idôráfordítást igényelt. Még a dolgozat vég-
leges verziójának leadása után is találtam egy kisebb
biztonsági problémát, amit azóta javítottam.

A szerzôrôl
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mérnökinformatikus alapképzésén kezdte, végül a Dunaúj-
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krupp Components Technology Hungary Kft.-nél dolgozik
szoftver-tesztmérnökként.
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Market consolidation and cooperation 
for structural improvement of economies of scale
Keywords:  economies of scale, market consolidation, 
competition, consumer price, social welfare

The EU national level telecommunication markets are frag-
mented, therefore economies of scale, asset utilisation and
cost efficiency aspects are limited. Telco operators’ return on
investments lag behind on cost of capital, therefore there is
a risk not to meet EU Digital Decade 2030 target to reach full
population coverage in mobile and fixed broadband internet.
Operators therefore request market consolidations (Mergers
& Acquisitions) from regulatory authorities, who identify a risk
in potential decrease of competition, differentiation and inno-
vation, therefore shortening social welfare.

The research question seeks an answer what are the po-
tential impacts of market consolidation for competition, so-
cial welfare in telecommunication markets. The research me-
thodology built on secondary analysis of international actual
data based empirical quantitative researches and focused
on difference of consumer prices, operators’ profitability and
investments, as well as service qualities between more and
less consolidated markets.  

Drone-assisted radio frequency measurements
Keywords:  UAV, UAS, spectrum monitoring, 
RF measurements, broadcast, interference investigation

In the 21st century, radio communication plays a key
role in our everyday lives. In order for this limited national re-
source to be usable for everyone, it is crucial to regulate and
supervise the frequency bands and the operating radio ser-
vices, with continuous spectrum monitoring activities. For-
tunately, alongside the advancement of communication tech-
nologies, measurement techniques are also evolving conti-
nuously, allowing for the reconsideration and development
of existing measurement procedures and methods.

RF measurements conducted with drones open up new
possibilities in the monitoring of wireless communication
systems, the detection and mitigation of RF interference, and
also in the field of supplying measurement data to partners.

What are we afraid of if not the wolf?
Keywords:  youth, future perspectives, frustration, 
uncertainty, artificial intelligence

In today’s information-noisy society, there are many things
to be afraid of, whether perceived or real. This writing draws
on recent international and domestic research to show what
young people think about their future. Are they frustrated by
technological progress, do they fear the rise of artificial in-
telligence or robots taking their jobs?

Why is the 4th industrial revolution different from 
the previous ones?
Keywords:  demographic change, aging, social innovation,
adult education, digital competence

Why do we feel that the social costs of the current indust-
rial revolution are greater than expected? How are ageing

societies affecting today's economy? Why does education,
adult training, and the new skills and abilities of digital com-
petence have a prominent role nowadays? How could the
conditions for technological development dominated by a
society be created, as opposed to the currently prevailing
technology-driven society? Part of the answers will be pre-
sented by the Kecskemét programme on ageing and the Di-
gital Knowledge Centre, which offers experiential education
sessions. It is our firm position that the adverse effects of
an aging society and the digital transformation can only be
protected by investing in human capital.

DaTaOnX – Distributed Trust for Oen DATA eXchange
Keywords: Blockchain, Hyperledger, data authentication,
quantum resistance, data-based decision, data market,
IoT, supply chain, AI transparency, Ai ACT, eIDAS 2.0, eID

We are building companies and organizations that rely
on data-driven operations and decisions, while trust in digi-
tal data has significantly weakened, resulting in only about
20% of executives daring to make important decisions based
on data. With the widespread adoption of AI (Artificial Intel-
ligence) systems, establishing the verifiability of data credi-
bility and manipulation resistance becomes increasingly cru-
cial and unavoidable across industries of all sizes. Failure to
do so can easily lead to internal and external credibil i ty cr i-
ses, potentially undermining the functioning of our compa-
nies. In this article, we introduce the DaTaOnX data authenti-
cation solution, an interoperable system built on blockchain
technology capable of verifying the immutability of data, do-
cuments, media files, and software code from their produc-
tion or storage location. As a backend solution, it can also
establish data credibility and transparency within existing
IT systems along the entire data supply chain and concern-
ing AI solutions. Establishing trust in data in the digital re-
alm is one of the greatest challenges that every IT and com-
pany leader must face, regardless of industry and organiza-
tion size! 

The 75 years of 
Scientific Association for Infocommunications (HTE)
Keywords: HTE, infocommunications

The article presents the 75-year history of HTE from its
establishment until 2024. The author made an attempt to di-
vide the history of HTE into eras and shows in the article how
the continuously renewing professional organization mana-
ged to survive and even remain successful despite the in-
tense changes of 75 years. Continuous adaptation to econo-
mic conditions and changes in the domestic telecommuni-
cations industry always brought new solutions to the life of
the Association, the only solid direction was maintaining pro-
fessionalism above all else. This can help HTE to continue
to be successful and celebrate its centenary.

Selection of abstracts written by the winners of
HTE MSc and BSc thesis competition

A special section of this issue contains one-page abst-
racts written by winners of HTE awards for best diploma the-
ses in 2023.




